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ҚАЗАҚСТАН РЕСПУБЛИКАСЫ ПАРЛАМЕНТІ МӘЖІЛІСІНІҢ 

ЖАЛПЫ ОТЫРЫСЫ 
 

2016 жылғы 9 қараша 
 

Отырысты Қазақстан Республикасы Парламенті Мәжілісінің Тӛрағасы 

Н.З.НЫҒМАТУЛИН жҥргізді. 

 

ТӚРАҒА. Қайырлы кҥн, қҧрметті депутаттар! Баршаңызды тіркеуден ӛтулеріңізді 

сҧраймын. Доброе утро, уважаемые коллеги! Прошу всех вас пройти процедуру регистра-

ции. Тіркеу режимі қосылсын. 

Жҧмысымызды бастау ҥшін қажетті кворум бар. Мәжілістің жалпы отырысын 

ашық деп жариялаймын. 

Қҧрметті әріптестер, кҥн тәртібінің жобасы сіздерде бар, сол бойынша 

сҧрақтарыңыз бар ма? 

 

ОРНЫНАН. Жоқ. 

 

ТӚРАҒА. Онда кҥн тәртібі бойынша дауыс берулеріңізді сҧраймын. 

Нәтижесін экранға беріңіздер. Кҥн тәртібі бекітілді. 

Қҧрметті әріптестер, бҥгінгі Мәжілістің отырысына Қазақстан Республикасының 

Премьер-Министрі Бақытжан Әбдірҧлы Сағынтаев және Ҥкімет мҥшелері қатысып отыр. 

Енді кҥн тәртібіндегі мәселелерді қарауға кӛшеміз. 

Бірінші мәселе - Қазақстан Республикасы Парламенті Мәжілісінің депутаты Сергей 

Александрович Дьяченконың ӛкілеттігін мерзімінен бҧрын тоқтату туралы. Осы мәселе 

бойынша сӛз Қазақстан Республикасы Орталық сайлау комиссиясының мҥшесі Сҥлеймен 

Ләззат Жаңылысқызына беріледі. 

 

СҤЛЕЙМЕН Л.Ж. Қҧрметті Тӛраға! Қҧрметті депутаттар! Қазақстан Республикасы 

Конституциясы 52-бабының 5-тармағына, сондай-ақ "Қазақстан Республикасының 

Парламенті және оның депутаттарының мәртебесі туралы" Конституциялық заңы 24-

бабының 3 және 8-тармақтарына сәйкес және Орталық сайлау комиссиясы Қазақстан 

Республикасы Парламенті Мәжілісінің депутаты, қоғам қайраткері Сергей Александрович 

Дьяченконың қайтыс болуына байланысты оның ӛкілеттігін мерзімінен бҧрын тоқтату 

туралы мәселені шешу ҥшін сіздерге ҧсыным енгізіп отыр. 

 

ТӚРАҒА. Ләззат Жаңылысқызы, рақмет. Орныңызға отырыңыз. 

Қҧрметті депутаттар, біз осы мәселе бойынша қаулы қабылдауымыз керек. Сол 

бойынша дауыс берулеріңізді сҧраймын. Дауыс беру режимі қосылсын. 

Нәтижесін экранға беріңіздер. Қаулы қабылданды. 
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Келесі мәселе - "Қазақстан Республикасының кейбір заңнамалық актілеріне 

жарнама мәселелері бойынша ӛзгерістер мен толықтырулар енгізу туралы" Қазақстан 

Республикасы Заңының жобасы бойынша қорытынды әзірлеу жӛнінде. Бҧл мәселе 

бойынша сӛз Әлеуметтік-мәдени даму комитетінің тӛрайымы депутат Иксанова Гҥлнар 

Мҧстахымқызына беріледі. 

 

ИКСАНОВА Г.М. Уважаемый Нурлан Зайруллаевич! Уважаемые коллеги! Проект 

Закона Республики Казахстан "О внесении изменений и дополнений в некоторые законо-

дательные акты Республики Казахстан по вопросам рекламы" направлен на систематиза-

цию государственного управления рекламной деятельностью и определение уполномо-

ченного органа. 

Законопроектом регламентируется порядок размещения наружной визуальной и 

социальной рекламы, а также предусматривается усиление ответственности за его нару-

шение. 

Изменения и дополнения вносятся в 14 законодательных актов, в том числе в пять 

кодексов и девять законов. 

Комитет готов принять законопроект в работу и подготовить по нему заключение в 

срок до 21 июня 2017 года. Прошу поддержать. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет. 

Қарсылық жоқ қой? 

 

ОРНЫНАН. Жоқ. 

 

ТӚРАҒА. Онда қаулының жобасы сіздерде бар, сол бойынша дауыс берулеріңізді 

сҧраймын. 

Нәтижесін экранға беріңіздер. Қаулы қабылданды. 

Келесі сҧрақ - "Қазақстан Республикасының кейбір заңнамалық актілеріне дене 

шынықтыру және спорт мәселелері бойынша ӛзгерістер мен толықтырулар енгізу туралы" 

Қазақстан Республикасы Заңының жобасы бойынша қорытынды әзірлеу жӛнінде. Бҧл 

мәселе бойынша да сӛз депутат Иксанова Гҥлнар Мҧстахымқызына беріледі. 

 

ИКСАНОВА Г.М. Уважаемый Нурлан Зайруллаевич! Уважаемые коллеги! Проект 

Закона Республики Казахстан "О внесении изменений и дополнений в некоторые законо-

дательные акты Республики Казахстан по вопросам физической культуры и спорта" пре-

дусматривает изменение действующей системы финансирования физической культуры и 

спорта. 

Изменения и дополнения вносятся в два законодательных акта - один кодекс и 

один закон. 

Комитет также готов взять законопроект в работу и подготовить по нему заключе-

ние в срок до 14 апреля 2017 года. Прошу поддержать. 
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ТӚРАҒА. Қарсылықтарыңыз жоқ болса, қаулының жобасы сіздерде бар, сол 

бойынша дауыс берулеріңізді сҧраймын. 

Нәтижесін экранға беріңіздер. Қаулы қабылданды. Бҧл заң жобасы жҧмысқа 

алынды. 

Келесі мәселе - "Қазақстан Республикасының кейбір заңнамалық актілеріне 

мемлекеттік қызмет мәселелері бойынша ӛзгерістер мен толықтырулар енгізу туралы" 

Қазақстан Республикасы Заңының жобасы бойынша қорытынды әзірлеу жӛнінде. Бҧл 

мәселе бойынша сӛз Халықаралық істер, қорғаныс және қауіпсіздік комитетінің тӛрағасы 

депутат Әшімбаев Мәулен Сағатханҧлына беріледі. 

 

ӘШІМБАЕВ М.С. Қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы! Қҧрметті әріптестер! Осы заң 

жобасының негізгі мақсаты мемлекеттік қызмет саласындағы конкурстық рәсімдерді 

жетілдіру, сонымен қатар қҧқық қорғау қызметіне ҥміткерлер ҥшін тест тапсыру тәртібін 

енгізу арқылы мемлекеттік қызмет саласындағы заңнаманы одан әрі жетілдіру болып 

табылады. 

Комитет осы заң жобасын жҧмысқа алуға және ол бойынша қорытынды әзірлеуге 

дайын. Қолдауларыңызды сҧраймын. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет. 

Қҧрметті әріптестер, қарсылықтарыңыз жоқ болса, онда осы мәселе бойынша 

қаулының жобасы сіздерде бар. Сол бойынша дауыс берулеріңізді сҧраймын. 

Нәтижесін экранға беріңіздер. Қаулы қабылданды. 

Қҧрметті әріптестер, келесі мәселе - "Қазақстан Республикасының кейбір 

заңнамалық актілеріне салық салу және кедендік әкімшілендіру мәселелері бойынша 

ӛзгерістер мен толықтырулар енгізу туралы" Қазақстан Республикасы Заңының жобасы 

жӛнінде (екінші оқылым). Бҧл мәселе бойынша сӛз Қаржы және бюджет комитетінің 

мҥшесі депутат Жамалов Аманжан Мәкәрімҧлына беріледі. 

 

ЖАМАЛОВ А.М. Қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы! Қҧрметті депутаттар! Қазақстан 

Республикасы Ҥкіметінің 2016 жылғы 8 қазандағы №577 қаулысымен Қазақстан 

Республикасы Парламентінің Мәжілісіне 2016 жылғы 10 қазанда енгізілген заң жобасы 

бойынша жҧмыс атқарылды. 

Заң жобасы Парламент Мәжілісінің жалпы отырысында 26 қазан кҥні бірінші 

оқылымда мақҧлданды. 

Заң жобасы бойынша таныстырылым рәсімі және жҧмыс тобының он бір отырысы 

ӛткізілді. 

Жҧмыс тобына саяси бірлестіктер мен Ҧлттық кәсіпкерлер палатасы, 

қауымдастықтар ӛкілдері қатысып, белсенді атсалысты. 

Заң жобасының бірқатар нормалары қызу талқылаудан ӛтті. 

Салыстырма кесте қабылданған 105 тҥзетуден тҧрады. 

Депутаттар мен комитеттер ҧсынған бірқатар тҥзетулер Ҥкімет қорытындысын 

талап етуіне байланысты Ҥкіметке жіберіліп, негізгі деген тҥзетулер Ҥкімет тарапынан 

қолдау тапты. Олар мынаған қатысты: 
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- 2014-2015 жылдары доллар бағамының ӛзгеруіне байланысты салық салу 

мақсатында коммерциялық емес ҧйымдардың теңгенің шетел валютасына қатысты 

айырбас бағамын тҥзетуге орай, оң баға айырмасы сомасының асып кетуіне байланысты 

туындаған табысын табыс ретінде қарамау; 

- емдеу және сауықтыру мекемелеріне жерасты суларын пайдаланған ҥшін пайдалы 

қазбаларды ӛндіру салығының мӛлшерін азайту; 

- лизингілік компаниялар сыйақы бойынша пайыздық мӛлшерді ӛсірмеу 

мақсатында корпоративті табыс салығы бойынша жеңілдіктерді сақтау жӛніндегі 

тҥзетулер; 

- салыққа салық есептеуді болғызбау мақсатында мемлекет атынан алушыға жер 

қойнауын пайдаланған ҥшін салық міндетінен босатуға қатысты тҥзетулер. 

Парламент Мәжілісінің барлық комитеттері оң қорытындысын берді. 

Осы айтылғандардың негізінде Қаржы және бюджет комитеті "Қазақстан 

Республикасының кейбір заңнамалық актілеріне салық салу және кедендік әкімшілендіру 

мәселелері бойынша ӛзгерістер мен толықтырулар енгізу туралы" Қазақстан 

Республикасы Заңының жобасын екінші оқылымда мақҧлдауды және Парламент 

Сенатының қарауына жіберуді ҧсынады. 

Қолдауларыңызды сҧраймын. Назарларыңызға рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет, Аманжан Мәкәрімҧлы. 

Қҧрметті әріптестер, бас комитет заң жобасы тҧтастай мақҧлдансын деген ҧсыныс 

жасап отыр. Басқа ҧсыныстарыңыз жоқ болса, онда осы заң жобасын тҧтастай мақҧлдау 

жӛніндегі ҧсынысты дауысқа қоюға рҧқсат етіңіздер. Дауыс беру режимі қосылсын. 

Нәтижесін экранға беріңіздер. Заң жобасы тҧтастай мақҧлданды. 

Енді осы мәселе бойынша қаулының жобасы сіздерде бар. Сол бойынша да дауыс 

берулеріңізді сҧраймын. 

Нәтижесін экранға беріңіздер. "Қатысып отырғандар" - 102, "жақтағандар" - 99, 

"қалыс қалғандар" - 3. Қаулы қабылданды. 

Келесі сҧрақ - "Қазақстан Республикасының Ҧлттық қорынан 2017-2019 жылдарға 

арналған кепілдендірілген трансферт туралы" Қазақстан Республикасы Заңының жобасы 

жӛнінде. Баяндама жасау ҥшін сӛз Қазақстан Республикасының Ҧлттық экономика 

министрі Қуандық Уәлиханҧлы Бишімбаев мырзаға беріледі. 

 

БИШІМБАЕВ Қ.У. Қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы! Қҧрметті депутаттар! Сіздердің 

қарауларыңызға "Қазақстан Республикасының Ҧлттық қорынан 2017-2019 жылдарға 

арналған кепілдендірілген трансферт туралы" Заңының жобасы енгізіліп отыр. 

2017-2019 жылдарға арналған Ҧлттық қордан кепілдендірілген трансферттің 

мӛлшері белгіленіп тіркелген 8 миллиард АҚШ доллары мӛлшерін және АҚШ 

долларының 360 теңгемен есептелу бағамын негізге ала отырып, жыл сайын 2 триллион 

880 миллиард теңге сомасында айқындалды. 

2017-2019 жылдарға белгіленген кепілдендірілген трансферттің мӛлшерлері 

Ҧлттық қордағы қаражаттың тиісті қаржы жылының соңына ЖІӚ-нің 30 пайыз 

мӛлшерінде тӛмендемейтін қалдық бойынша шарттың орындалуын қамтамасыз етеді.  
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Назарларыңызға рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет. Баяндама аяқталды. 

Енді, қҧрметті әріптестер, сҧрақ беру рәсіміне кӛшеміз. 

Сӛз депутат Қҧрманова Айзада Амангелдіқызына беріледі. 

 

ҚҦРМАНОВА А.А. Рақмет, қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы. 

Бҧл заң жобасының қажеттілігі баршаға анық, толық қолдаймын және 

әріптестерімді де қолдауға шақырамын. 

Мен Ҧлттық Банк Тӛрағасынан кейбір тҧстарды нақтылағым келеді. 

Президенттің Жарлығына сәйкес Ҧлттық қордың активтерін басқаруды Қазақстан 

Республикасының Ҧлттық Банкі жҥзеге асырады. Осыған орай менің қояр сҧрақтарым 

бар. 

Ҧлттық қордың активтерін басқару тиімділігін тексеруді кімдер жҥргізеді? Және де 

активтерді сақтауды әрі инвестициялық кірістерді алуды қамтамасыз ету қажеттіліктерін 

негізге алсақ, бҥгінгі кҥні Ҧлттық қордың басқару тиімділігі аудиторлық тексеру қалай 

бағалады? Рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет. 

Данияр Талғатҧлы Ақышевтің микрофоны қосылсын. 

 

АҚЫШЕВ Д.Т. Сҧрағыңызға рақмет. 

Во-первых, что касается управления активами Национального фонда. Я хотел бы 

пояснить, что владельцем активов является Правительство Республики Казахстан, Нацио-

нальный Банк является управляющим этими активами. Соответственно, вопросы проведе-

ния аудиторской проверки, вопросы предоставления соответствующей отчетности отно-

сятся к ведению Министерства финансов Республики Казахстан. Национальный Банк всю 

необходимую информацию предоставляет Министерству финансов на ежеквартальной 

основе. 

 

ТӚРАҒА. Слово предоставляется депутату Звольскому Сергею Адамовичу. Пожа-

луйста. 

 

ЗВОЛЬСКИЙ С.А. Уважаемый Куандык Валиханович! У меня к Вам несколько 

уточняющих вопросов. 

За основу формирования бюджета взят базовый сценарий при 35 долларах за бар-

рель. Насколько реален базовый сценарий, если сегодня цена за баррель нефти составляет 

45 долларов? 

Какие действия могут быть приняты в случае резкого изменения курса валют, так 

как размер гарантированного трансферта определен исходя из расчетного курса 360 тенге 

за доллар США? Спасибо. 
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БИШІМБАЕВ Қ.У. Мы берем достаточно консервативный сценарий - 35 долларов. 

Вы сами видите, какая высокая волатильность. Буквально три недели назад цена была 50 

долларов, а в августе мы видели, как она резко росла и резко снижалась. Чтобы не допус-

кать излишней волатильности в бюджете, мы зафиксировали цену на консервативном 

уровне - 35 долларов США. Если, конечно, ситуация улучшится, возможны даже допол-

нительные поступления в бюджет и Национальный фонд. 

Что касается курса, то мы его также фиксируем на уровне 360 тенге. Это тоже 

очень консервативный показатель. В связи с тем, что волатильность цен на нефть доста-

точно высокая, фиксирование курса в рамках этого закона не скажется на поступлениях.  

 

ТӚРАҒА. Слово предоставляется депутату Никитинской Екатерине Сергеевне. 

 

НИКИТИНСКАЯ Е.С. Согласно прогнозу Министерства национальной экономики 

основные параметры Национального фонда, начиная с 2017 года, ежегодно снижаются - с 

72 миллиардов долларов США на конец 2016 года до 63,1 миллиарда долларов США на 

конец 2019 года. Также предусмотрено снижение инвестиционных доходов от управления 

фондом с 812 миллиардов тенге до 687 миллиардов тенге в 2019 году. В этой связи есть 

ряд вопросов. 

Первый вопрос: планируется ли Правительством и Национальным Банком преодо-

ление данной негативной тенденции? Если да, то в какие сроки? 

Публикуются ли в открытом доступе отчеты об инвестиционной деятельности 

фонда? Содержат ли они информацию о структуре инвестиционного портфеля фонда, об 

уровне доходности приобретаемых активов? Если нет, насколько это соответствует меж-

дународной практике? 

Насколько доступны аудиторские отчеты для Парламента и гражданского общест-

ва? 

 

БИШІМБАЕВ Қ.У. В целом по вопросу управления Национальным фондом. Сей-

час Правительством разрабатывается новая концепция управления Национальным фон-

дом. Буквально недавно этот проект обсуждался на Совете по экономической политике. 

Основные его положения будут направлены на исполнение поручений Главы государства, 

в частности, по снижению зависимости бюджета от трансфертов из Национального фонда, 

то есть от доходов от нефтяного сектора. Концепция предусматривает поэтапное сниже-

ние трансферта из Национального фонда, которое будет способствовать сохранению ос-

новных объемов накопленных средств в Национальном фонде. После официального ут-

верждения концепция будет представлена на рассмотрение Главе государства для утвер-

ждения в виде Указа Президента. 

Что касается Вашего вопроса об открытости информации об использовании 

средств Национального фонда и управлении Национальным фондом. Указом утверждает-

ся ежегодный отчет об управлении Национальным фондом, который доступен в юридиче-

ской базе "Әділет". Там можно ознакомиться и с другими материалами. 
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Что касается аудита, то аудитор выбирается Министерством финансов. Сейчас у 

нас утвержден аудитор "Deloitte". Отчет по управлению также можно запросить в Мини-

стерстве финансов, он доступен. 

 

ТӚРАҒА. Сӛз депутат Перуашев Азат Тҧрлыбекҧлына беріледі. 

 

ПЕРУАШЕВ А.Т. У меня вопрос к Председателю Национального Банка. 

Согласно прогнозу за три года рассматриваемого бюджета произойдет сокращение 

средств Национального фонда на 9,5 миллиарда долларов. Кроме того, ожидается и паде-

ние инвестдоходов фонда с 812 миллиардов тенге до 686 миллиардов тенге, то есть на 16 

процентов, но средства фонда инвестируются, как известно, не только в тенге, а значит - 

падение будет еще больше. 

Как известно, Национальный фонд был создан Главой государства для решения 

двух основных задач - стабилизации экономики в период кризисов и накоплений для бу-

дущих поколений. Впервые этот фонд был "распечатан" в период тяжелейшего кризиса 

2007-2009 годов, но со временем мы стали не просто черпать ложкой при крайней необхо-

димости, а привыкли рассматривать Национальный фонд как постоянный дополнитель-

ный источник пополнения бюджета, что, на наш взгляд, противоречит самой идеологии 

его создания. Вместо развития производительной экономики мы проедаем то, что принад-

лежит не нам, а нашим потомкам. Сегодня мы уже запустили руку по самый локоть и 

выгребаем не инвестиционный доход, а основные средства фонда. Так бесконечно про-

должаться не может, при таком подходе когда-то уже и фонда может просто не хватить на 

наши аппетиты. 

Фракция "Ак жол" постоянно ставит вопрос, что нужно, во-первых, тратить из На-

ционального фонда только часть инвестиционного дохода, но никак не сами накопления, 

то есть основное "тело" фонда; во-вторых, не только искать доходы, но и сокращать не-

обоснованные расходы государственных органов и коррупцию среди чиновников. В этой 

связи у меня вопросы. 

Первый вопрос: что служит причиной падения инвестиционных доходов Нацио-

нального фонда, кто несет за это персональную ответственность? 

Второй вопрос: видит ли Национальный Банк тот предел, когда нельзя уже будет 

брать средства Национального фонда? Какая часть средств Национального фонда является 

неприкасаемой? Просто назовите цифру. 

 

ТӚРАҒА. Пожалуйста, включите микрофон Данияру Талгатовичу Акишеву. 

 

АҚЫШЕВ Д.Т. Как я уже сказал, в первую очередь владельцем Национального 

фонда является Правительство Республики Казахстан, Национальный Банк управляет, 

соответственно, предоставление официальной информации осуществляется следующим 

образом: Национальный Банк информирует Правительство и предоставляет эту информа-

цию, Правительство принимает решение в части опубликования либо размещения этой 

информации. 
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Что касается инвестиционного дохода в будущем. Все эти параметры были согла-

сованы с Правительством и Национальным Банком, они основываются на том, что размер 

Национального фонда действительно сокращается, соответственно, сокращается инвести-

ционный доход, который начисляется на основное "тело" Национального фонда. 

Хотел бы также привести цифры, что в 2016 году произошло значительное улуч-

шение инвестиционных параметров. Во-первых, с 2002 года по 2016 год инвестиционная 

доходность Национального фонда составила 3,56 процента. За девять месяцев 2016 года, 

по предварительным данным, доходность Национального фонда составила 3,02 процента 

в положительном выражении, что является одним из высоких показателей среди других 

суверенных фондов, которые функционируют в мире. 

Думаю, вопрос использования денег, какие пределы использования денег, не отно-

сится к компетенции Национального Банка. Спасибо. 

 

ТӚРАҒА. Хорошо. В Правительстве оперативным управлением этими вопросами, 

Куандык Валиханович, Ваше министерство занимается? Вам слово, пожалуйста. 

 

БИШІМБАЕВ Қ.У. Мы принимаем новую концепцию, до 1 декабря мы должны ее 

разработать, там чуть больше деталей. Предложенный вариант концепции содержит 

уменьшение использования средств Национального фонда в течение определенного вре-

мени почти на 1 триллион тенге. Конечно, это скажется и на доходах. Соответственно, 

если мы эту концепцию реализуем в том виде, в каком она предложена, это позволит со-

хранять основное "тело" уже в ближайшее время. 

Что сказалось на снижении параметров Национального фонда? Для статистики хо-

чу отметить, что у нас очень высока доля нефтяных доходов в республиканском бюджете, 

она составляет в среднем от 45 до 50 процентов, поэтому волатильность доходов респуб-

ликанского бюджета связана со снижением цен на основные экспортные товары, в частно-

сти, на нефть. Снижение такой доли за счет снижения трансферта, повышение собираемо-

сти доходов из других источников позволит нам стабилизировать это, тем самым меньше 

средств привлекать из Национального фонда. 

 

ТӚРАҒА. Қҧрметті әріптестер, тағы сҧрақтарыңыз бар ма? 

 

ОРНЫНАН. Жоқ. 

 

ТӚРАҒА. Қуандық Уәлиханҧлы, рақмет Сізге. Орныңызға отырыңыз. 

Енді, қҧрметті депутаттар, қосымша баяндама жасау ҥшін сӛз Қаржы және бюджет 

комитетінің мҥшесі депутат Оксикбаев Омархан Нҧртайҧлына беріледі. 

 

ОКСИКБАЕВ О.Н. Қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы! Қҧрметті әріптестер мен 

шақырылғандар! "Қазақстан Республикасының Ҧлттық қорынан 2017-2019 жылдарға 

арналған кепілдендірілген трансферт туралы" Заң жобасының мақсаттары мен негізгі 

бағыттарын министр Бишімбаев баяндап берді. 
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Ҧлттық қорымыздан бӛлініп отырған кепілдендірілген трансферт - бюджетті 

тҧрақты табыс кӛзімен қамтамасыз етуге және экономикалық белсенділікті арттыруға 

бағытталатын бюджет шығыстарын толық кӛлемде қаржыландыруға мҥмкіндік береді. 

Сондай-ақ ел экономикасы дамуының болжамды ӛлшемдеріне қол жеткізуге ықпал етпек. 

Заң жобасын Мәжілістің жалпы отырысында қарауға дайындау барысында оған 

Палатаның тҧрақты комитеттері оң қорытындыларын берді. 

Заң жобасы бойынша депутаттардан ҧсыныстар тҥскен жоқ. 

Баяндалғанның негізінде Қаржы және бюджет комитеті Қазақстан Республикасы 

Парламентінің Мәжілісіне "Қазақстан Республикасының Ҧлттық қорынан 2017-2019 

жылдарға арналған кепілдендірілген трансферт туралы" Заң жобасын мақҧлдауды 

ҧсынуды мҥмкін деп есептейді. 

Заң жобасының қорытындысы сіздерде бар. Қолдауларыңызды сҧраймын. 

Назарларыңызға рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет, Омархан Нҧртайҧлы. 

Қҧрметті депутаттар, енді осы заң жобасын талқылауға кӛшеміз. 

Сӛз депутат Бектҧрғанов Ерсҧлтан Ӛтеғҧлҧлына беріледі. 

 

БЕКТҦРҒАНОВ Е.Ӛ. Рақмет, қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы. 

Қҧрметті әріптестер! Қаралып отырған заң жобасы Қазақстан Республикасының 

Бюджет кодексіне сәйкес әзірленген. 

Мемлекет басшысының бастамасы бойынша 2000 жылы Қазақстан 

Республикасының Ҧлттық қоры қҧрылған болатын. Ол бҥгінгі таңда маңызды рӛл 

атқарып, еліміздің қауіпсіздік тірегі болып табылатыны баршамызға белгілі.  

Ҧлттық қордан 2017-2019 жылдарға арналған кепілдендірілген трансферттің жыл 

сайын 2 триллион 880 миллиард теңге мӛлшерінде айқындалғаны белгілі. 

Біздің ойымызша, Қазақстан Республикасының Ҥкіметі еліміздің тҧрақты 

әлеуметтік-экономикалық дамуын қамтамасыз ете отырып, Ҧлттық қордың қаражатын 

ҧтымды әрі тиімді пайдалану ҥшін барлық кҥш-жігерін жҧмсайды деп есептейміз. 

Осы айтылғандарды ескере отырып, аталған заң жобасын қолдауларыңызды 

сҧраймын. Рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Қҧрметті әріптестер, тағы да талқылауға қатысатын депутаттар бар ма? 

 

ОРНЫНАН. Жоқ. 

 

ТӚРАҒА. Онда осы заң жобасы туралы бір ғана ҧсыныс тҥсті - тҧтастай мақҧлдау 

жӛнінде. Басқа ҧсыныстарыңыз жоқ болса, осы ҧсынысты дауысқа қоюға рҧқсат етіңіздер. 

Дауыс беру режимі қосылсын. 

Нәтижесін экранға беріңіздер. Заң жобасы тҧтастай мақҧлданды. 

Енді осы мәселе бойынша қаулы қабылдауымыз керек. Қаулының жобасы сіздерде 

бар. Сол бойынша дауыс берулеріңізді сҧраймын. 

Нәтижесін экранға беріңіздер. Шешім қабылданды. 
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Келесі жетінші сҧрақ - "Республикалық және облыстық бюджеттер, республикалық 

маңызы бар қала, астана бюджеттері арасындағы 2017-2019 жылдарға арналған жалпы 

сипаттағы трансферттердің кӛлемі туралы" Қазақстан Республикасы Заңының жобасы 

жӛнінде. Бҧл мәселе бойынша да баяндама жасау ҥшін сӛз Ҧлттық экономика министрі 

Қуандық Уәлиханҧлы Бишімбаев мырзаға беріледі. 

 

БИШІМБАЕВ Қ.У. Қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы! Қҧрметті депутаттар! Сіздердің 

қарауларыңызға "Республикалық және облыстық бюджеттер, республикалық маңызы бар 

қала, астана бюджеттері арасындағы 2017-2019 жылдарға арналған жалпы сипаттағы 

трансферттердің кӛлемі туралы" Заңының жобасы енгізіліп отыр. 

Заң жобасы ӛңірлердің бюджеттік қамтамасыз ету деңгейін мемлекет кепілдік 

қызметтер ҧсынуды теңестіруге, сондай-ақ жергілікті атқарушы органдардың қаржылық 

дербестігін арттыруға бағытталған. 

Ҥш жылдық кезеңге арналған субвенциялар мен алып қоюларды есептеу ӛңірдегі 

бюджеттік қызметтерді алушылардың санына, сондай-ақ ӛңірлердің (демографиялық 

қҧрам, халықтың тҧру тығыздығы) ҧсыну қҧнына ықпал ететін объективті факторларына 

сҥйене отырып жҥргізілген. 

Жергілікті бюджеттердің шығыстар базасына бҧрын республикалық бюджеттен 

ағымдағы нысаналы трансферттер есебінен қаржыландырылған тҧрақты сипаттағы 

шығындар қосылған, оның ішінде 2017 жылы 503,3 миллиард теңге, 2018 жылы 577,7 

миллиард теңге, 2019 жылы 591,2 миллиард теңге. 

Кҥрделі шығындардың алдағы ҥш жылдық кезеңге арналған болжамы тиісті жылға 

арналған ағымдағы шығындар кӛлемінің 6,5 пайызы мӛлшерінде анықталған. 

Республикалық бюджеттен қаржыландырылатын тегін медициналық кӛмектің 

кепілдік берілген кӛлемін кӛрсететін ҧйымдар ҥшін кҥрделі шығындарды жҥзеге асыруға 

арналған шығыстары да жергілікті бюджетте ескерілген. 

Әкімдердің қаржылық дербестігін және ӛңірлік инфрақҧрылымды дамытуға 

жауапкершілігін кеңейту мақсатында 2017 жылға арналған жергілікті бюджеттердің даму 

бюджетінің болжамы 2016 жылғы болжаммен салыстырғанда 193,6 миллиард теңгеге 

ҧлғайды. 

2017-2019 жылдарға жергілікті бюджеттердің шығыс болжамында Парламент 

Мәжілісінде Республикалық бюджет жобасын қарастыру қорытындысы бойынша 

қосымша қаражаттар ескерілген. 

Осыны есепке ала отырып, 2017-2019 жылдарға арналған жалпы сипаттағы 

трансферттер мӛлшері келесі кӛлемде қарастырылған. 

Бюджеттік алып қоюлар: 

2017 жылы - 238,6 миллиард теңге, 

2018 жылы - 254,6 миллиард теңге, 

2019 жылы - 287,8 миллиард теңге. 

Бюджеттік субвенциялар: 

2017 жылы - 1 триллион 488,3 миллиард теңге; 

2018 жылы - 1 триллион 573,3 миллиард теңге; 

2019 жылы - 1 триллион 584,1 миллиард теңге. 



МӘЖІЛІС ОТЫРЫСЫ 2016 жылғы 9 қараша 

Стенографиялық есеп 11 

Қолдауларыңызды сҧраймын. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет. Баяндама аяқталды. 

Енді, қҧрметті әріптестер, сҧрақ беру рәсіміне кӛшеміз. 

Сӛз депутат Айсина Майра Арапқызына беріледі. 

 

АЙСИНА М.А. Рақмет, қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы. 

Мен аталмыш заң жобасын ӛз басым тҧтастай қолдаймын. Дегенмен бір-екі 

сҧрағым бар. 

Қҧрметті Қуандық Уәлиханҧлы! Жаңа ӛзіңіздің баяндамаңызда айтып кеткендей, 

мемлекеттік қызметтерді стандарттық деңгейде қамтамасыз ету ҥшін субвенциялар мен 

бюджеттік алып қоюлар ӛңірлердің бюджеттік мҥмкіншіліктерін теңдестіруге 

бағытталған. 

Ӛзіңіз білесіз, 2004 жылдан бері орта мерзімді кезеңге арналған жалпы сипаттағы 

трансферттердің кӛлемі туралы тӛрт заң қабылданған болатын. Және жалпы сипаттағы 

бюджетаралық трансферттерді есептеу әдістемесі жетілдірілді. 

Осыған байланысты менің қояр сҧрағым бар. 

Бірінші. Осы субвенциялар мен алып қоюлар есебінен бҥгінде ӛңірлердің 

мҥмкіншіліктерін қаншалықты біз теңдестіре алдық? 

Екінші. Осы мақсаттарда субвенциялар мен бюджеттік алып қоюлардың 

қолданыстағы әдістемесі бҥгін қаншалықты тиімді? 

 

БИШІМБАЕВ Қ.У. Әрине, теңдестікті орнату ҥшін біздің Ҥкімет арнайы әдістеме 

қалыптастырды және бекітті. Сол әдістеме бойынша қазір ғана ӛзімнің баяндамамда 

айтып кеттім. Осындай трансферттер мен субвенцияларды белгіленген кезде 

демографиялық қҧрам, халықтың тҧру тығыздығы, климаттық жағдайлар, кӛлік 

қолжетімділігі және басқа да факторлар ескеріледі. Сондықтан әдістеме объективті тҥрде 

жергілікті аймақтарда мемлекеттік қызметтерді тҧтынушылардың санына сай бӛлінген 

қаражатты, субвенцияларды теңдестіреді. 

 

ТӚРАҒА. Сӛз депутат Сейдуманов Серік Тҧрарҧлына беріледі. 

 

СЕЙДУМАНОВ С.Т. Уважаемый Куандык Валиханович! В стране сохраняется вы-

сокая зависимость местных бюджетов от средств, выделяемых регионам из республикан-

ского бюджета. Тенденция в этом вопросе, к сожалению, неутешительная. Объем субвен-

ций на 2016 год составляет 837 миллиардов тенге, а на 2017 год запланировано в объеме 1 

триллион 482 миллиарда тенге. При этом нагрузка на регионы-доноры продолжает увели-

чиваться. В связи с этим у меня два вопроса. 

Первый вопрос: имеется ли у Правительства видение решения этой сложнейшей 

проблемы - самодостаточности экономики регионов? 

Второй вопрос: какие стимулирующие меры планируете принять для увеличения 

доходов местных бюджетов хотя бы в среднесрочной перспективе? Спасибо. 
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БИШІМБАЕВ Қ.У. Ваш вопрос отражает на самом деле суть самих межбюджетных 

отношений. Дело в том, что все доходы, которые у нас возникают, в большей части акку-

мулируются в республиканском бюджете. Это на самом деле выбор модели межбюджет-

ных отношений. То есть это не потому, что местные бюджеты становятся более зависимы 

от субвенций, а это связано с тем, что сами доходы у нас ежегодно аккумулируются имен-

но в республиканском бюджете. Для чего это сделано? Это как раз затрагивает первый 

вопрос. В силу того, что экономическое развитие регионов у нас разное, чтобы обеспечить 

равное предоставление и равный доступ к услугам для всех граждан Республики Казах-

стан вне зависимости от места проживания, система устроена таким образом, что доходы 

централизуются на верхнем уровне, а затем субвенциями распределяются. 

В этой связи понятия "регионы-доноры" и "регионы - получатели субвенций" дос-

таточно условные, потому что в такой модели межбюджетных отношений центр выступа-

ет просто выравнивателем, который обеспечивает равное количество услуг для каждого 

гражданина вне зависимости от уровня экономического развития того или иного региона. 

Это политический выбор, который закреплен и в Конституции, в связи с тем, что мы уни-

тарное государство и объем услуг, предоставляемых государством, гарантирован Консти-

туцией в равных объемах. 

Что касается увеличения стимулирующей части. Она предусмотрена самой моде-

лью межбюджетных отношений. Все сверхдоходы, которые регионы получают, после 

согласования с нами прогноза по доходам остаются в их распоряжении. На протяжении 

периода, когда был достаточно высокий темп экономического роста, все регионы, которые 

активно развивались, в которых развита нефтедобывающая и горнодобывающая промыш-

ленность, ежегодно получали сверхдоходы к прогнозам, утверждаемым на три года. Эти 

сверхдоходы остаются в распоряжении регионов и позволяют им самостоятельно прини-

мать решение о том, куда их направлять. Мы эту модель сохраняем. Есть какой-то порог, 

сверх которого регионы в случае сбора налогов на местном уровне самостоятельно могут 

использовать. Это и есть основная стимулирующая часть. 

Ну и важен, конечно, экономический рост. Темпы экономического роста заклады-

ваются на трехлетний период, что, соответственно, также дает возможность регионам 

стимулировать экономический рост и получать больше налогов. 

 

ТӚРАҒА. Қҧрметті депутаттар, сҧрақ қоюға жазылған басқа депутаттар жоқ. 

Қуандық Уәлиханҧлы, рақмет Сізге. Орныңызға отырыңыз. 

Енді қосымша баяндама жасау ҥшін сӛз Қаржы және бюджет комитетінің мҥшесі 

депутат Оксикбаев Омархан Нҧртайҧлына беріледі. 

 

ОКСИКБАЕВ О.Н. Қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы! Қҧрметті әріптестер мен 

шақырылғандар! "Республикалық және облыстық бюджеттер, республикалық маңызы бар 

қала, астана бюджеттері арасындағы 2017-2019 жылдарға арналған жалпы сипаттағы 

трансферттердің кӛлемі туралы" Заң жобасы бойынша тӛмендегіні баяндағым келеді.  

"2017-2019 жылдарға арналған республикалық бюджет туралы" Заң жобасына 

енгізілген ӛзгерістер мен толықтыруларды ескере отырып, аталған заң жобасын қарау 

барысында Қостанай облысы бойынша кірістер болжамы тҥзетілді, барлық ӛңірлер 
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бойынша "Балапан" бағдарламасына қосымша қаражат кӛзделді, білім алушылардың 

нақты саны бойынша қажеттілікке сәйкес келмегендіктен техникалық және кәсіби білім 

беру ҧйымдарында мамандарды даярлау шеңберінде мемлекеттік білім беру тапсырысын 

ҧлғайтуға бағытталған шығыстар ӛңірлер арасында қайта бӛлінді, ауыз су беру бойынша 

кӛрсетілетін қызметтер қҧнын субсидиялау бойынша Қостанай мен Павлодар 

облыстарының қосымша шығыстарына қолдау кӛрсетілді. 

Осы тҥзетулердің негізінде бюджеттік алып қоюлар мен бюджеттік субвенциялар 

жататын жалпы сипаттағы трансферттердің кӛлемдері қайта қаралып, тӛмендегі 

мӛлшерлерде айқындалды. 

Бюджеттік алып қоюлар: 

2017 жылы - 238,6 миллиард теңге; 

2018 жылы - 254,6 миллиард теңге; 

2019 жылы - 287,8 миллиард теңге. 

Бюджеттік субвенциялар: 

2017 жылы - 1 триллион 488,3 миллиард теңге; 

2018 жылы - 1 триллион 573,3 миллиард теңге; 

2019 жылы - 1 триллион 584,1 миллиард теңге. 

Парламент Мәжілісінің барлық комитеттері оң қорытындыларын ҧсынды. 

Қҧрметті әріптестер! Баяндалғанның негізінде Қаржы және бюджет комитеті 

Қазақстан Республикасы Парламентінің Мәжілісіне "Республикалық және облыстық 

бюджеттер, республикалық маңызы бар қала, астана бюджеттері арасындағы 2017-2019 

жылдарға арналған жалпы сипаттағы трансферттердің кӛлемі туралы" Заң жобасын 

мақҧлдауды ҧсынуды мҥмкін деп есептейді. 

Заң жобасының қорытындысы сіздерде бар. Қолдауларыңызды сҧраймын. Рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет, Омархан Нҧртайҧлы. 

Қҧрметті депутаттар, енді заң жобасын талқылауға кӛшеміз. 

Сӛз депутат Қайназаров Уәлихан Анарбайҧлына беріледі. 

 

ҚАЙНАЗАРОВ У.А. Рақмет, қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы. 

Қҧрметті әріптестер! Осы заң жобасын қолдай отырып, сонымен бірге бҧл жҥйеде 

ескеретін кейбір проблемалар бар екенін атап ӛткім келеді. 

Бірінші. Жергілікті бюджеттердің республикалық нысаналы трансферттерге 

тәуелділігі. 

Екінші. Жергілікті атқарушы органдардың бағдарламаларды орындау кезінде 

дербестік танытпай, жауапкершілігі тӛмен болуы. 

Ҥшінші. Даму бюджеті шеңберінде республикалық және жергілікті бюджеттер 

арасында қаржыландыру салалары нақты ажыратылмаған. 

Тӛртінші. Жаңа әріптесім айтып ӛткендей, нысаналы даму трансферттері 

жекелеген ӛңірлердің экономикалық дамуын теңестіру ҥшін қажет екенін білеміз, бірақ 

ондай рӛлді атқаруды қойды. Ӛзекті емес әрі әлеуметтік-экономикалық маңызы жоқ 

объектілер қаржыландырыла бастады. Нәтижесінде, ӛткен 10 жылда республикалық 

бюджеттен нысаналы трансферттер ҧлғайды. 
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Сондықтан қазіргі кезде бюджетаралық қатынастарды ҧйымдастыруды қайта қарау 

қажет деп санаймын. Рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет. 

Қҧрметті әріптестер, тағы талқылауға қатысатын депутаттар бар ма? 

 

ОРНЫНАН. Жоқ. 

 

ТӚРАҒА. Жазылған да депутаттар жоқ. Талқылау барысында осы заң жобасын 

тҧтастай мақҧлдау жӛнінде бір ғана ҧсыныс тҥсті. Сондықтан осы ҧсыныс дауысқа 

қойылады. Дауыс берулеріңізді сҧраймын. 

Нәтижесін экранға беріңіздер. Сонымен заң жобасы тҧтастай мақҧлданды. 

Енді осы мәселе бойынша қаулы қабылдауымыз керек. Қаулының жобасы сіздерде 

бар, сол бойынша дауыс берулеріңізді сҧраймын. 

Нәтижесін экранға беріңіздер. Шешім қабылданды. 

Қҧрметті әріптестер, келесі сегізінші сҧрақ - "2017-2019 жылдарға арналған 

республикалық бюджет туралы" Қазақстан Республикасы Заңының жобасы жӛнінде. 

Қҧрметті депутаттар! Қҧрметті Ҥкімет мҥшелері! Осы мәселе бойынша келесі 

жҧмыс тәртібі ҧсынылады: алдымен Ҧлттық экономика министрі Бишімбаев мырзаның, 

Қаржы министрі Сҧлтанов мырзаның және Ҧлттық Банкінің Тӛрағасы Ақышев мырзаның 

баяндамаларын тыңдап, одан кейін сҧрақ беру рәсіміне кӛшсек. Қарсылық жоқ қой? 

 

ОРНЫНАН. Жоқ. 

 

ТӚРАҒА. Онда келістік. 

Баяндама жасау ҥшін сӛз Қазақстан Республикасының Ҧлттық экономика министрі 

Қуандық Уәлиханҧлы Бишімбаев мырзаға беріледі. 

 

БИШІМБАЕВ Қ.У. Қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы! Қҧрметті депутаттар! Елдің 

2017-2021 жылдарға арналған әлеуметтік-экономикалық даму болжамы 2016 жылға 

арналған жалпы ішкі ӛнімді нақтыланған бағалауы және халықаралық ҧйымдардың 

әлемдік экономиканың ӛсуі мен тауар нарықтарындағы әлемдік бағалардың болжамдары 

негізінде әзірленген. 

2017 жылы мҧнай бағасы бойынша халықаралық қаржы институттарының 

болжамдары едәуір ерекшеленеді (барреліне 41-ден 61 АҚШ долларына дейін). 

2017-2021 жылдардың Әлеуметтік-экономикалық даму болжамы мен 2017-2019 

жылдарға арналған республикалық бюджет параметрлері базалық сценарий негізінде 

қалыптастырылды. 

Осы сценарий бойынша 2017-2019 жылдары мҧнай бағасы барреліне 35 АҚШ 

доллары шамасында және одан әрі 2021 жылы барреліне 45 АҚШ долларына дейін ӛсуі 

консервативті деңгейде алынды. Металдардың бағалары 2016 жылға қарағанда 2021 жылы 

11 пайызға дейін ӛсуді кӛрсетеді. 
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Мҧнай ӛндіру кӛлемі 2017 жылы 79,5 миллион тоннаны қҧрап, 2021 жылға қарай 

86,5 миллион тоннаға дейін ӛседі деп кҥтілуде. 

ЖІӚ-нің нақты ӛсуі 2017 жылы 1,9 пайыздан 2021 жылға қарай 3,1 пайызға дейін 

ӛсуі болжануда. 

Номиналды жалпы ішкі ӛнім 2017 жылғы 48,4 триллион теңгеден 2021 жылы 63,6 

триллион теңгеге дейін ӛседі. 

Халықтың жан басына шаққандағы жалпы ішкі ӛнім 2017 жылғы 7,5 мың АҚШ 

долларынан 2021 жылы 10 мың АҚШ долларына дейін ҧлғаяды. 

Ӛнеркәсіп орташа 2,1 пайызға ӛседі, оның ішінде ӛңдеу ӛнеркәсібі - 2,1 пайызды, 

тау кен ӛнеркәсібі - 2,2 пайызды қҧрайды. 

Ауыл шаруашылығындағы жалпы ӛнім кӛлемінің жылдық орташа ӛсімі 3 пайыз 

деңгейінде, қҧрылыс саласында 3,6 пайыз деңгейінде болжанады. 

Болжамданып отырған экономиканың ӛсу қарқынына сәйкес ақша-кредит саясаты 

және тӛлем балансының болжамдары қалыптастырылды. 

Экспорт 2017 жылы 40,2 миллиард АҚШ долларынан 2021 жылы 53,3 миллиард 

АҚШ долларына дейін ӛседі. 

Сәйкесінше, импорттың ӛсуі 29,1 миллиард АҚШ долларынан 38,2 миллиард АҚШ 

долларына дейін болжанып отыр. 

Инфляцияның деңгейі 2017 жылы 6-8 пайыз шегінде болып, 2021 жылға қарай ҥш-

тӛрт пайызға дейін тӛмендейді. 

Макроэкономикалық болжам негізінде 2017-2019 жылдарға арналған бюджеттік 

параметрлер болжамы әзірленді. 

Республикалық бюджеттің кірістері (трансферттерді есепке алмағанда) 2017 жылы 

4 триллион 338,2 миллиард теңге, 2018 жылы - 4 триллион 562,3 миллиард теңге, 2019 

жылы - 4 триллион 877,2 миллиард теңге сомасында болжанып отыр. 

 "Нҧрлы жол" мемлекеттік бағдарламасын қаржыландыруға бҧдан бҧрынғы Ҧлттық 

қорды басқару жӛніндегі кеңеспен мақҧлданған 720 миллиард теңгеден 2017 жылы 441,6 

миллиард теңге мӛлшерінде Ҧлттық қордан нысаналы трансферт тарту жоспарлануда. 

Қалған 278,4 миллиард теңге Ҧлттық қордың резервінде қалды. Оларды 

пайдаланылу экономикада қалыптасып отырған жағдайды ескере отырып, 2017 жылы 

республикалық бюджетті нақтылау кезінде қарастыруға (Елбасының рҧқсаты болған 

жағдайда) болады. 

441,6 миллиард теңге мӛлшеріндегі 2017 жылға арналған нысаналы трансфертті 

тӛмендегі бағыттарға жҧмсау жоспарлануда. 

1. "Нҧрлы жол" мемлекеттік бағдарламасына 387,4 миллиард теңге, оның ішінде: 

кӛлік-логистикалық инфрақҧрылымды дамытуға (автомобиль жолдарының 

қҧрылысы, Астана қаласының әуежайын реконструкциялау және тағы да басқа) - 150,5 

миллиард теңге; 

"Ҧлттық индустриялық мҧнай-химия технопаркі" арнайы экономикалық 

аймағының индустриялық инфрақҧрылымын дамытуға - 7,7 миллиард теңге; 

жылумен және сумен жабдықтау, су бҧру желілерін жаңғыртуға - 53 миллиард 

теңге; 
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тҧрғын ҥй қҧрылысы аудандарындағы инженерлік-коммуникациялық 

инфрақҧрылым қҧрылысына, оның ішінде жеке тҧрғын ҥй қҧрылысына - 57,4 миллиард 

теңге; 

2018 жылдың соңына қарай авариялық мектептерді және ҥш ауысымдық оқытуды 

жою ҥшін білім беру объектілерінің қҧрылысына - 71,7 миллиард теңге; 

Халықаралық қаржы ҧйымдарымен бірлесіп іске асырылатын жобаларды қоса 

қаржыландыруға - 27 миллиард теңге; 

ҥлестік тҧрғын ҥй қҧрылысына кепілдік беру тетігін іске асыруға - 10 миллиард 

теңге; 

"Бизнестің жол картасы-2020" бағдарламасы бойынша жобаларды іске асыруға 10 

миллиард теңге жҧмсау ҧсынылуда. 

2. Басқа басым бағыттарды қаржыландыруға - 54,3 миллиард теңге, оның ішінде 

тҧрғын ҥй қҧрылысын қаржыландыру ҥшін "Қазақстан ипотекалық компаниясы" 

ипотекалық ҧйымы" АҚ мен "Бәйтерек-Девелопмент" АҚ-ның қарыз қаражаты бойынша 

сыйақы мӛлшерлемесін субсидиялауға, сатып алу қҧқығынсыз жалдамалы тҧрғын ҥйлер 

қҧрылысына 25 миллиард теңге жҧмсау ҧсынылып отыр. 

2017 жылы бюджет тапшылығын 578,1 миллиард теңгеге немесе ЖІӚ-ге қатысты 

1,2 пайызға дейін тӛмендету жоспарлануда. 2018-2019 жылдары тапшылықты ЖІӚ-ге 

қатысты 1 пайызға дейін одан әрі тӛмендету жоспарлануда. Бҧл 2017-2019 жылдары 

мемлекеттік борышты ЖІӚ-ге қатысты 22 пайыздан аспайтын деңгейде ҧстауға мҥмкіндік 

береді. 

Республикалық бюджет шығыстары 2017 жылы 8 триллион 563,1 миллиард теңге, 

2018 жылы - 8 триллион 368,1 миллиард теңге және 2019 жылы - 8 триллион 746,8 

миллиард теңге кӛлемінде айқындалды. 

Мемлекет басшысының тапсырмаларын ескере отырып, экономикалық ӛсуді және 

ӛнімді жҧмыспен қамтуды қамтамасыз ету мақсатында 2017-2019 жылдарға арналған 

республикалық бюджет жобасы шығыстарының негізгі басымдықтары аграрлық секторды 

ҥдемелі дамыту, индустрияландыру мен шағын және орта бизнесті дамыту, кӛлік және 

әлеуметтік инфрақҧрылымды дамыту болып айқындалды. 

Қолдауларыңызды сҧраймын. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет, Қуандық Уәлиханҧлы. Орныңызға отырыңыз. 

Келесі баяндама жасау ҥшін сӛз Қазақстан Республикасының Қаржы министрі 

Бақыт Тҧрлыханҧлы Сҧлтанов мырзаға беріледі. 

 

СҦЛТАНОВ Б.Т. Қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы! Қҧрметті депутаттар! Сіздердің 

назарларыңызға ҧсынылып отырған 2017-2019 жылдарға арналған республикалық бюджет 

жобасы ағымдағы жылғы тамыз айында бекітілген еліміздің әлеуметтік-экономикалық 

дамуының бесжылдық болжамы негізінде әзірленген. 

Парламент Мәжілісінде заң жобасын талқылау барысында, оған Қаржы және 

бюджет комитетінің кеңейтілген отырысында салыстырмалы кестені қарау кезінде 

депутаттар тарапынан қолдау тапқан қажетті тҥзетулер енгізілді. 



МӘЖІЛІС ОТЫРЫСЫ 2016 жылғы 9 қараша 

Стенографиялық есеп 17 

Сіздер жҧмыс топтарының отырыстарында білім беру мен денсаулық сақтау, 

мәдениет пен спорт, тҧрғын ҥй шаруашылық, ауылдық елді мекендерді сумен қамтамасыз 

ету, автомобиль жолдарын салуды қоса алғанда ӛңірлерді дамыту сияқты салалардағы, 

сондай-ақ ҧлттық қауіпсіздікті және қоғамдық тәртіпті қамтамасыз ету бойынша ӛзекті 

мәселелерді кӛтердіңіздер. 

Аталған тҥзетулер Парламент Мәжілісінде қолдау тапса, бюджет жобасының 

параметрлерін келесідей ӛзгертеді. 

Тҥсімдер: 

2017 жылы 1,3 миллиард теңгеге азайып, 7 триллион 985 миллиард теңгені; 

2018 жылы 2,5 миллиард теңгеге азайып, 7 триллион 828,5 миллиард теңгені; 

2019 жылы 4,4 миллиард теңгеге азайып, 8 триллион 169 миллиард теңгені 

қҧрайды. 

Бҧл қысқартуға трансферттер кӛлемінің ӛзгеруі себеп болды. 

Дәл осындай тӛмендеумен шығыстар: 

2017 жылы 8 триллион 563 миллиард теңгені; 

2018 жылы 8 триллион 368 миллиард теңгені; 

2019 жылы 8 триллион 746 миллиард теңгені қҧрайды. 

Тапшылықтың кӛлемін ӛзгертпей қалдыру ҧсынылады. Атап ӛтсек, ол 2017 жылы 

578 миллиард теңгені немесе ЖІӚ-ге 1,2 пайызды, 2018 жылы 539 миллиард теңгені және 

2019 жылы 577 миллиард теңгені немесе ЖІӚ-ге сәйкесінше 1 пайызын қҧрайды. 

Енді бюджет шығыстарының негізгі бағыттарына қысқаша тоқталуға рҧқсат 

етіңіздер. 

Республикалық бюджет шығыстарының жалпы кӛлемінде 2017 жылы 41,7 

пайыздан 2019 жылы 49 пайызға дейін ӛсіп, ең ҥлкен ҥлес әлеуметтік салаға тиесілі.  

Ақшалай мағынада айтқанда, осы салаға арналған шығыстар 11 триллион 667 

миллиард теңгені қҧрайды, оның ішінде 2017 жылға 3 триллион 570 миллиард теңге. 

Әлеуметтік қамтамасыз ету және азаматтарға әлеуметтік кӛмек беру бағыты 

бойынша жоспарланған кезеңге 7 триллион 291 миллиард теңге бӛлінеді. 2017 жылы 

ағымдағы жылға қарағанда 54 миллиард теңгеге немесе 2,6 пайызға ӛсе отырып, 2 

триллион 82 миллиард теңгені қҧрайды. 

Бюджет жобасында әлеуметтік тӛлемдерді болжанатын инфляция деңгейіне, ал ең 

тӛменгі зейнетақы мӛлшерін 9 пайызға индекстеу қарастырылады. 

Денсаулық сақтау саласын қаржыландыруға бюджет жобасында уәкілетті 

министрліктің шығыстары шеңберінде 3 триллион 189 миллиард теңге кӛзделеді. Оның 

ішінде 2017 жылы шығыстар ағымдағы жылмен салыстырғанда 226 миллиард теңгеге 

немесе 28,7 пайыз ҧлғайып 1 триллион 13 миллиард теңгені қҧрайды. 

Бҧл бағытта тегін медициналық кӛмектің кепілдендірілген кӛлемін сақтай отырып, 

әлеуметтік медициналық сақтандыруға ӛту қаралады. 

Білім беру саласын қаржыландыруға бюджет жобасында 973 миллиард теңге 

кӛзделеді, оның ішінде 2017 жылы 393 миллиард теңге. 

Мәдениет пен спортты дамытуға алдағы ҥш жылға шығыстар сомасы 179 миллиард 

теңгені қҧрайды, оның ішінде 2017 жылы 70 миллиард теңгеден астам. 

Бюджет жобасының екінші ірі блогы - дағдарысқа қарсы шаралар. 
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Жҧмыс орындарын сақтау мен қҧруға, сондай-ақ ӛңірлерді дамыту ҥшін жағдай 

жасауға және халықтың әл-ауқатын жақсартуға қабылданып жатқан шаралар аясында 

бірқатар бағыттар бойынша қажетті шығыстар қарастырылады. 

1. Алдағы кезеңде "Жҧмыспен қамту жол картасы-2020" шеңберінде орнықты және 

ӛнімді жҧмыспен қамту бойынша жҧмыс жалғасады. 

Бағдарламаны іске асыру шеңберінде жылына 47 мың азаматты жҧмыспен қамту 

қарастырылады. Ол ҥшін ҥш жылдық бюджетте 113,5 миллиард теңге жоспарланады, 

оның ішінде алдымыздағы жылы 37 миллиард теңге. 

2. "Бизнестің жол картасы-2020" кәсіпкерлікті қолдау мен дамытудың бірыңғай 

бағдарламасы шеңберінде алдағы ҥш жылға 46 миллиард теңге қаралады, оның ішінде 

алдымыздағы жылы 22 миллиард теңге. 

3. Ӛңірлерді дамытудың 2020 жылға дейінгі бағдарламасын іске асыруға бюджет 

жобасында 385 миллиард теңге сомасында қаражат кӛзделеді. Ал 2017 жылы 238 

миллиард теңге келесі ірі бағыттар бойынша жҧмсау ҧсынылады. 

"Ақ бҧлақ" бағыты бойынша 35,4 миллиард теңге қалалық және ауылдық сумен 

жабдықтауға және суды бҧруға кӛзделеді. 

"Қолжетімді тҧрғын ҥй" - 143 миллиард теңге, оның ішінде Ҧлттық қордан 

трансферттер есебінен 103 миллиард теңге. 

Тҧрғын ҥй-коммуналдық шаруашылығын жаңғыртуға 54 миллиард теңге, ол 

жылумен, сумен жабдықтау және суды бҧру жҥйелерін реконструкциялауға, кредиттеу 

мен субсидиялауға бағытталады. 

Бюджет жобасының ҥшінші блогы - экономиканың нақты секторын қолдауға 

бағытталған шығыстар. Бҧл блок бойынша, біріншіден, индустриялық-инновациялық 

дамудың мемлекеттік бағдарламасының екінші кезеңіне жоспарланған ҥш жылға жалпы 

сомасы 448 миллиард теңге шығыстар кӛзделеді, оның ішінде алдымыздағы жылы 156 

миллиард теңге. 

Осы қаражат ӛңдеуші кәсіпорындардың басым салаларында индустриялық-

инновациялық дамудың мемлекеттік бағдарламасының жаңа жобаларын қаржыландыруға 

және шикізат емес экспортты қолдауға, сондай-ақ инвестицияларды тартуға бағытталады. 

Екіншіден, ауыл шаруашылығы саласына ҥш жылдық кезеңге 636 миллиард теңге 

кӛзделеді. Оның ішінде алдымыздағы жылы 219 миллиард теңге. 

Экономикалық ӛсуді қамтамасыз ету мақсатында "Агробизнес-2020" бағдарламасы 

арқылы агроӛнеркәсіп кешенін дамытуға алдағы ҥш жылға 300 миллиард теңгеден астам 

кӛзделеді. 

Ҥшіншіден, кӛлік жҥйесі инфрақҧрылымын дамыту мен интеграциялаудың 2020 

жылға дейінгі мемлекеттік бағдарламасын іске асыруды жалғастыруға бюджет жобасында 

1 триллион 51,5 миллиард теңге бӛлу жоспарланып отыр. 

Ӛңірлермен қарым-қатынас туралы айтатын болсақ, жалпы сипаттағы 

трансферттердің кӛлемдері орталықтан жергілікті бюджеттердің базаларына әр жылы 

жарты триллионнан асатын нысаналы трансферттердің берілетінінен қалыптасты. 

Нақты сомалар Ҧлттық экономика министрінің баяндамасында айтылып кетті. 

Қҧрметті депутаттар! Республикалық бюджет жобасының негізгі бағыттары 

осындай. 
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Сіздердің тараптарыңыздан кӛрсетілген қолдау мен сындарлы диалогтарыңыз ҥшін 

алғысымызды тағы да білдіруге рҧқсат етіңіздер. 

Жҧмыс тобының отырыстарында, комитеттің және кеше ӛткен бас комитеттің 

кеңейтілген отырысында барлық кӛтерілген ӛзекті сҧрақтар мен мәселелер және 

ҧсыныстар, әрине, жерде қалмайды, әдеттегідей біз келесі жҧмыстарымызда бҧл 

ҧсыныстардың барлығына шешім табуға тырысамыз деп сендіруге рҧқсат етіңіздер. 

Назарларыңыз ҥшін рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет, Бақыт Тҧрлыханҧлы. Орныңызға отырыңыз. 

Келесі сӛз Қазақстан Республикасы Ҧлттық Банкінің Тӛрағасы Данияр Талғатҧлы 

Ақышев мырзаға беріледі. 

 

АҚЫШЕВ Д.Т. Қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы! Қҧрметті депутаттар! Ҧлттық Банк 

"2017-2019 жылдарға арналған республикалық бюджет туралы" Заң жобасындағы 

ӛлшемдерді қолдайды. 

Ағымдағы жағдайда макроэкономикалық тҧрақтылықты қамтамасыз етудің негізгі 

факторы Ҧлттық Банктің ақша-кредит саясатын және Ҥкіметтің фискалдық саясатын 

ҥйлестіру болып табылады. 

Сондықтан таяу жылдарға арналған макроэкономикалық ӛлшемдер Ҥкіметпен 

бірге пысықталды және Ҧлттық Банк оларды қолдайды. 

Ҧлттық Банктің негізгі мақсаты - баға тҧрақтылығын қамтамасыз ету. Жылдық 

инфляцияны 8 пайыз деңгейге дейін тӛмендету ішкі бағалардың айырбастау бағамының 

жаңа ӛлшемдеріне бейімделу процесінің аяқталғанын білдіреді. Сондықтан Ҧлттық 

Банктің негізгі басымдығы жылдық инфляцияны белгіленген дәлізде 8 пайыз шегінде 

жедел тҧрақтандыру болып табылады. Онсыз инвестициялық белсенділікті қайта бастау 

және ҧлттық валютадағы ресурстар бойынша мӛлшерлемелерді тӛмендету мҥмкін емес. 

2016 жылғы қазанның қорытындылары бойынша инфляция 0,6 пайыз, ал жылдың 

басынан бастап 6,2 пайыз деңгейінде қалыптасты, бҧл дағдарысқа дейінгі кезеңнің 

кӛпжылдық мәндеріне сәйкес келеді. Ҧлттық Банк жылдық инфляция бойынша нысаналы 

бағдарға алдағы екі-ҥш айда жетуді мҥмкін деп санайды. 

Ҧлттық Банк жҧмысының негізгі басымдығы ақша нарығындағы нарықтық 

пайыздық мӛлшерлемелерді қалыптастыруға бағытталған, бҧл экономикадағы ақшаның 

объективтік бағасын айқындауға мҥмкіндік береді. Онсыз банктердің нарықтық 

талаптармен нақты секторды кредиттеуі мҥмкін емес. 2016 жылы Ҧлттық Банктің базалық 

мӛлшерлемені 17 пайыздан 12,5 пайызға дейін тӛмендеткенін еске сала кетейін. 

Базалық мӛлшерлемеге қатысты кейінгі шаралар іс жҥзіндегі және болжамдық 

инфляция жолына, сондай-ақ халық пен нарықтың валюталық басымдықтарына 

байланысты болады. 

Экономикада ақша ҧсынысы ең алдымен теңге бӛлігі есебінен артуда. Тоғыз айда 

ақша массасы 11,5 пайызға немесе 2 триллион теңгеге ҧлғайды. Тҧтастай алғанда 

экономика ақшамен қамтамасыз етілген, теңге тапшылығы байқалмайды. Монеталандыру 

деңгейі жыл басынан бері 42,1 пайыздан 44,5 пайызға дейін ӛсті. 



МӘЖІЛІС ОТЫРЫСЫ 2016 жылғы 9 қараша 

20 Стенографиялық есеп 

Ақша нарығында теңгемен ӛтімділіктің қҧрылымдық профициті сақталып отыр. 

Ҧлттық Банк сҧранысқа ие теңгемен қҧралдар шығаруда және олардың негізінде кірістілік 

қисығы қалыптасады. Бҧл теңгемен ресурстардың әділ бағасын айқындауға мҥмкіндік 

береді. Бҧл теңгемен кредиттеуді қайта бастау ҥшін қажет. 

Ішкі валюта нарығындағы ахуал тҧрақты. Қазанның соңында теңгенің биржалық 

бағамы жыл басынан бастап 1,4 пайызға нығая отырып, бір АҚШ доллары ҥшін 335,12 

теңгені қҧрады. Қазіргі уақытта нарықта теңге бағамының шамалы кҥн сайынғы 

ауытқулары байқалып отыр. Бҧл ретте Ҧлттық Банк сыртқы және ішкі факторлардың 

ықпалымен қалыптасып отырған іргелі ҥрдіске кедергі келтірмейді. 

2016 жылғы қыркҥйекте және қазанда Ҧлттық Банк валюта нарығында ӛктемдік 

жҥргізген жоқ, тиісінше біздің қатысу ҥлесіміз 0 пайыз болды. Теңгенің бағамы қазіргі 

кезде жағымды серпін кӛрсетіп отырған іргелі факторлардың әсерінен ғана қалыптасады. 

Теңгенің еркін ӛзгермелі бағамы саясаты резервтерді біртіндеп қалпына келтіру 

процесін бастауға мҥмкіндік берді. Ҧлттық Банктің алтын-валюта резервтері қазанның 

соңында 30,5 миллиард долларын қҧрады. Жыл басынан бері 2,7 миллиард долларға ӛсті. 

Алтын-валюта резервтері кӛлемінің ҧлғаюы негізінен алтын қҧнының ӛсуімен ішкі 

нарықта шетел валютасын сатып алумен қамтамасыз етілді. 

Ҧлттық қордың валюталық активтері 62,2 миллиард долларды қҧрайды. Ел 

резервтерінің жалпы сомасы 92,8 миллиард долларға жетті. 

Теңгемен активтерге және депозиттердің долларлануының тӛмендеуіне деген 

сенімнің қалпына келуінің жағымды ҥрдістері байқалды. Халықтың және 

кәсіпорындардың валютаға басымдық беруі ӛзгеруде, теңгемен салымдардың ҥдемелі ӛсуі 

байқалады. Бҧған кӛбіне Ҧлттық Банктің теңгемен қҧралдар тартымдылығын арттыру 

жӛніндегі шаралары ықпал етті. 

Банктердің экономикаға кредиттерінің қалдығы ағымдағы жылы ӛзгерген жоқ - 

12,7 триллион теңге. Алайда берілген кредиттер кӛлемі 2016 жылғы тоғыз айда 525 

миллиард теңгеге ҧлғайып, 7,2 триллион теңге болды. Бҧл ретте теңгемен берілген 

кредиттер бойынша сыйақы мӛлшерлемесінің қаңтардағы 23,7 пайыздан қыркҥйекте 16,3 

пайызға дейін тӛмендеуі байқалады. 

Қҧрметті депутаттар! Ҧлттық Банк қаржылық тҧрақтылықты қамтамасыз ету 

жӛніндегі жҧмысты жалғастыратын болады. Ел экономикасында дағдарысты 

қҧбылыстардың сақталуы жағдайында Ҧлттық Банк қаржы нарығын реттеудің қарсы 

циклдік сипатын ҧстанып, банк секторының жағымсыз оқиғаларға орнықтылығын 

тҧрақты тҥрде бағалайтын болады. 

Назарларыңызға рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет, Данияр Талғатҧлы. Орныңызға отырыңыз. 

Қҧрметті депутаттар, баяндамалардың барлығы аяқталды. Енді сҧрақ беру рәсіміне 

кӛшеміз. 

Сӛз депутат Ералиев Абзал Жҧмашҧлына беріледі. 

 

ЕРАЛИЕВ А.Ж. Рақмет, қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы. 
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Мен 2017-2019 жылдарға арналған республикалық бюджет туралы қаралып 

отырған заң жобасын қолдаймын және әріптестерімді де оны қолдауға шақырамын. 

Менің Премьер-Министрдің орынбасары - Ауыл шаруашылығы министрі Асқар 

Исабекҧлына сҧрағым бар. 

Соңғы мәліметтерге сәйкес, жалпы, ауыл шаруашылық техникасы паркінің тозуы 

70 пайызды қҧрайды. 

Осы проблеманы шешуге бағытталған ауыл шаруашылығы техникасының лизингі 

бойынша сыйақы мӛлшерлемелерін субсидиялау бағдарламасы агроқҧрылымдардың 

ҥмітін ақтамай келеді. 

Бағдарлама бойынша 2015 жылы 15 миллиард теңгеге субсидия алуға ӛтінімдер 

тҥсіп, оның тек 60 пайызға жуығы қанағаттандырылған. 2016 жылы бӛлінген 7,5 миллиард 

теңгенің 80 пайыздан астамы ӛткен жылдарғы қарызды жабуға кетіп, қалған жаңа 

жобаларға қаражат жетпей қалды. Ағымдағы жылы бӛлінген қаржы кӛлемі 2 миллиард 

теңгеге азайып отыр. 

Агроқҧрылымдар жоғарыда аталған бағдарламаға сенім артқандықтан, осы 

мәселелердің салдарынан лизинг бойынша берешекті тӛлеу кезінде қиындықтарды 

сезінуде. 

Аталған бағдарламаның кӛрсеткіштері неліктен орындалмайды? Және алдағы 

уақытта бҧл мәселе қалай шешімін табады? Рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Асқар Исабекҧлы, микрофоныңызды қосыңыз. 

 

МЫРЗАХМЕТОВ А.И. Сҧрағыңызға рақмет. Маңызды мәселені кӛтеріп отырсыз. 

Сҧрағыңызға жауап бермес бҧрын алдымен сҧрағыңыздың мазмҧнды, ауқымды 

жағына жауап берсем деймін. 

Иә, дҧрыс айтасыз, бҥгінгі таңдағы саланың алдында тҧрған маңызды мәселелерді 

шешу ҥшін ең алдымен осы машина, трактор, жалпы, техника мәселесін шешу керек 

екендігі белгілі. 

Қаржының жеткіліксіз болғанның ӛзінде де, осы бӛлініп отырған қаржының 

барынша тиімділігін арттыру жӛнінен қазір біршама жҧмыстарды атқарып отырмыз. 

Ӛздеріңіз білесіздер, Елбасының тапсырмасына сәйкес жаңадан мемлекеттік бағдарлама 

қабылдағалы отыр. Осы бағдарламада бҧл мәселе қаралып отыр. Ол қандай? 

Біріншіден, "ҚазАгроның" тарапынан бӛлінетін несиелерге, яғни кредиттік 

саясатты біз қайтып қарадық. Бҥгінгі таңда қолданыстағы саясатқа келетін болсақ, кӛбіне 

шетелдік қымбат техникалар сатып алынуда. Пропорция жағынан 40/60, яғни 60 пайыз 

қымбат техника, 40 пайызы ТМД елдерінде шығатын техника, олардың бағасы арзан, 

дегенмен бәсекелестік қабілеті алыс шетелдерде шығатын техникалардан кем емес. 

Осы пропорцияны ӛзгерту жӛнінде. Егер біз осы пропорцияны ӛзгертетін болсақ, 

онда машина-трактор паркін 70 пайызға дейін сол бӛлінген қаржының есебінен жаңарту 

анықталып отыр. Оны біз осы айтылған бағдарламада қарастырғалы отырмыз. Ол бір.  

Екінші. Жаңадан бағдарлама қабылданып жатыр, ол - инвестициялық субсидия 

бағдарламасы. Осы инвестициялық субсидия бағдарламасында тек ӛңдейтін 

кәсіпорындардың қондырғылары ғана емес, жаңа Сіз айтқан техникаларды да субсидиялау 
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мәселесі оған енгізіліп отыр. Яғни, ендігі жерде алынатын техникаға 30 пайызға дейін 

жеңілдіктер осы бағдарлама арқылы берілетін болады. Бҧл жаңа айтқан саясатқа 

байланысты. 

Ал енді Сіз айтқан мәселе бойынша. Беріліп жатқан несиенің пайыздық 

ҥстемақысын субсидиялау толық орындалмағанының себебі де белгілі. Ол бюджеттің 

мҥмкіншілігі, орын алып отырған дағдарыс. 

Осының бәрін ескере келе, осы талқыланып отырған бюджеттің жобасында бҧл 

мәселе келесі жылға толығымен қаралды. Қателеспесем, 15 миллиардтан астам қаржы 

қаралып отыр. Оның ішінде ӛткен жылдарда жиналған 7 миллиардқа жуығы қарызды да 

жабу мәселесі осының есебінен шешілгелі отыр. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет. 

Сӛз депутат Қҧсайынов Серік Досымханҧлына беріледі. 

 

ҚҦСАЙЫНОВ С.Д. Рақмет, қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы. 

Мой вопрос адресован Министру национальной экономики Бишимбаеву. 

Государственной программой управления водными ресурсами, утвержденной Ука-

зом Президента, было предусмотрено, что к 2020 году центральным питьевым водоснаб-

жением будет обеспечено не ниже 100 процентов населения в городах и 80 процентов 

населения в сельской местности. 

Между тем в прошлом году доступ к централизованному водоснабжению в городах 

был всего лишь у 87 процентов населения, а в сельской местности - 51 процента населе-

ния. Обеспеченность водоснабжением в сельской местности составляет: в Павлодарской 

области - 20 процентов, в Костанайской области - 28 процентов, в Западно-Казахстанской 

области - 37 процентов, в Актюбинской области - 41 процент. 

В связи с этим вопрос: что предпринимается министерством для выполнения по-

ставленной Президентом задачи? 

 

ТӚРАҒА. Пожалуйста, министр Бишимбаев. 

 

БИШІМБАЕВ Қ.У. Большое спасибо за вопрос. 

Действительно, в связи с тем, что в 2015-2016 годах возможности республиканско-

го бюджета резко сократились, было принято решение о пересмотре некоторых индикато-

ров, связанных с Программой обеспечения питьевой водой "Ақ бҧлақ". Новые индикато-

ры, которые заложены в Программе развития регионов, несколько ниже, чем планируе-

мые. В первую очередь это упирается в возможности местных бюджетов и республикан-

ского бюджета. Общая макроэкономическая ситуация понятна. 

Что касается регионов, о которых Вы сказали, то им дополнительно в проекте 

бюджета на 2017 год предусмотрены средства на повышение уровня обеспеченности цен-

тральным водоснабжением сельских населенных пунктов. 

Что касается возможности самих местных бюджетов, то в рамках Закона "О транс-

фертах общего характера" я отметил, что в 2017 году на 193 миллиарда дополнительно 

увеличиваются бюджеты развития местных бюджетов. Это также дает возможность мест-
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ным исполнительным органам самостоятельно решать вопросы централизованного водо-

снабжения в сельской местности, особенно небольшие проекты, которые не требуют 

крупных затрат. 

 

ТӚРАҒА. Вы знаете, я тоже хотел бы эту тему развить. 

Есть государственная программа, которую утвердил Глава государства. Вы говори-

те о корректировке. Действительно, в 2014 году с учетом трехлетнего бюджета были кор-

ректировки по программе "Ақ бҧлақ". Но в аккурат 31 августа 2016 года вы принимаете 

Стратегический план министерства (вот он) на 2017-2021 годы, согласовали с министром 

Султановым. В разделе 3 "Обеспечение питьевой водой из центральных источников водо-

снабжения в городах" вы ставите цифру "в 2020 году - 98, на селе - 68". Почему приказы 

министра корректируют государственную программу, даже уже измененную, можете 

объяснить? 

Сейчас мы утверждаем трехлетний бюджет. Есть поручение Главы государства, 

есть возможности. Неосвоение по данной статье составляет 16 миллиардов. А Вы говори-

те, что денег нет. Пожалуйста, прокомментируйте. 

 

БИШІМБАЕВ Қ.У. Стратегический план, Нурлан Зайруллаевич, действительно 

был принят, там несколько увеличенный индикатор показан. Это опять же связано с теми 

возможностями, которые есть в бюджете. 

 

ТӚРАҒА. Как Вы можете говорить об увеличении, если я Вам привожу докумен-

тальные цифры, что они заниженные? Вы объясните, как вы корректируете. Вы только что 

сказали, отвечая на вопрос депутата, что нет денег. У вас больше 15 миллиардов по этой 

статье не освоено. Как Вы осуществляете бюджетное планирование, господин министр? 

 

БИШІМБАЕВ Қ.У. Есть три программы, Нурлан Зайруллаевич, в которых этот по-

казатель проходит. Первая - это Государственная программа управления водными ресур-

сами, которая утверждена в 2014 году. Там указаны те индикаторы, которые звучали в 

вопросе депутата. 

 

ТӚРАҒА. Бакытжан Абдирович, у меня одна просьба. Мы не будем заслушивать 

то, что говорит сейчас министр. Тут и средства массовой информации присутствуют, Вы 

выйдите и прокомментируйте, пожалуйста, все-таки. Я думаю, что это проблема не только 

Министерства национальной экономики.  

Что касается стратегических планов других государственных органов, может быть, 

нам нужно сделать ревизию, подкорректировать? Нет денег - мы здесь готовы посмотреть, 

будем корректировку бюджетов делать. В марте следующего года вы придете, в июне 

послушаем исполнение. Но если Глава государства поставил задачу, ее надо выполнять, 

для этого у нас есть средства, Парламент готов помочь Правительству в этом вопросе. 

Главное - чтобы государственные органы понимали, что они пишут, что утверждают и о 

чем говорят. 

Сӛз депутат Сабильянов Нҧртай Салихҧлына беріледі. 
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САБИЛЬЯНОВ Н.С. Рақмет, қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы. 

Менің сҧрағым Премьер-Министрге арналады. 

Қҧрметті Бақытжан Әбдірҧлы! Еліміздің әлеуметтік-экономикалық дамуының 

негізгі кӛрсеткіштері тҧрақты, инфляция деңгейі бірқалыпты, жалпы, бюджеттің 

тапшылығы да белгіленген шектен аспайды. Дегенмен де макроэкономикалық 

кӛрсеткіштердің ӛзгеруіне байланысты біз жылына бірнеше рет осы республикалық 

бюджетті нақтылаймыз. 

Ҥкімет те ӛз тарапынан кӛптеген тҥзетулер енгізеді. Жалпы, стратегиялық және 

ағымдағы жоспарлаудың арасында ешқандай да байланыс жоқ. Сайып келгенде, Ҥкімет 

тҥпкілікті тиімді нәтижеге қол жеткізуге бағытталған бюджетті қамтамасыз ете алмай 

отыр. Мемлекеттік бағдарламалар толық орындалмайды, кӛрсеткіштер орындалмайды, 

есеп берілмейді және де жаңа бағдарламалар талдаусыз қабылдана салады. 

Осыған байланысты, қҧрметті Бақытжан Әбдірҧлы, Сізге сҧрағым бар. 

Жалпы, жоспарлаудың сапасын арттыру ҥшін, бюджеттен бӛлінген қаражаттар мен 

нәтижелердің арасында ӛзара байланыс болуы ҥшін, қабылданған мемлекеттік 

бағдарламаларды, шешімдерді жҥзеге толық асыру ҥшін Ҥкімет қандай шаралар 

қабылдайды? 

 

ТӚРАҒА. Бақытжан Әбдірҧлы. 

 

САҒЫНТАЕВ Б.Ә. Нҧртай Салихҧлы, рақмет сҧрағыңызға. 

Бҧл сҧрақтың қаншалықты кҥрделі екенін осы бҥгінгі отырыстың барысында кӛріп 

отырмыз. Ӛйткені Ҧлттық қордан кепілдендірілген трансфертті бӛлу мәселесіне келген 

кезде де мәселелердің бәрі кӛтерілді. Бюджетті жоспарлаған кезде мҧнайдың бҥгінгі 

бағасының неге алынбайтындығы жӛнінде де мәселе кӛтерілді. 

Жҧмысымызды бастар алдында бір сағат бҧрын мҧнайдың бағасы 46 доллар болса, 

қазір Америкада болып жатқан Президент сайлауының қорытындысына байланысты баға 

49 доллар болып отыр. Яғни, мҧнайдың бағасы геосаяси жағдайларға ӛте тәуелді. Оған 

қосымша Ирактағы, Сириядағы болып жатқан жағдайлар да кӛп әсерін тигізіп отыр. 

Бҥгінгі талқылауға салып отырған ҥш жылдық бюджетке қарайтын болсақ, онда 

кірістердің 45 пайызы, жаңа министрдің баяндамасында да айтылып ӛткендей, негізінен 

осы мҧнай саласынан келіп тҥсетін қаржыға байланысты болып отыр. Яғни, біздің 

тәуелділігіміз мҧнайдың бағасынан ҥлкен. Біз қанша жасаймыз десек те, бюджетті 

жобалаған кезде мҧнай бағасына және металл бағасына сақтықпен қарап отырмыз. 

Елбасының тапсырмасы бар. Бҧндай жағдайға қарамастан, әлеуметтік ҧсыныстардың 

барлығы толық қалпында сақталады. Оны ӛздеріңіз де талқылаған кезде кӛріп 

отырсыздар. Бірақ бҧл тәсілдің осал тҧстарын да біз кӛріп отырмыз. Оған жҧмыс 

жасаймыз. 

Бҧл жерде біздің қандай мҥмкіндіктеріміз бар? Мҧнайға және басқа да шикізат 

ӛнімдерінің бағаларына 45 пайыз тәуелді болса, 55 пайызды біз қалай кӛбейтеміз? 

Мысалы, біздің экономикамызды алып қарайтын болсақ, ӛздеріңіз білесіздер, 

экономикамыздың 27 пайызы "кӛлеңкелі" экономикаға байланысты, осы 27 пайызды 
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"кӛлеңкеден" шығаруымыз керек. Оған қандай шаралар жасауымыз керек? Міне, осы 

бағытта қазір біз ӛздеріңізбен қосыла отырып жҧмыс жасаймыз. Қазір ӛзін-ӛзі жҧмыспен 

қамтамасыз етіп жҥрген азаматтар 2 миллион 300 мыңға жетті. Алғашқы жылдары 2 

миллион 700 мың болатын, бірте-бірте олардың да саны тҥсіп келе жатыр. Осының бәрін 

біз алдағы уақытта жҧмыс кӛзінің ашық тҥріне шығаруға тиіспіз. 

Біздің тағы да бір ҥлкен мҥмкіндігіміз бар. Ауыл шаруашылығындағы жеке 

қосалқы шаруашылықтың барлығын ашық нарыққа шығару керек. Жақында ғана 

Қытайдың Премьер-Министрі бізге іссапармен келіп кетті. Сол кісі ӛзінің бір сӛзінде 

айтты, Қытайда кҥніне 15 мың кәсіпорын тіркеуден ӛтеді екен. Бізде кҥніне 600 кәсіпорын 

тіркеуден ӛтеді. Қытайда халықтың 95 пайызы жеке секторда жҧмыс істейді. Бізде 

халықтың 50 пайыздан астамы мемлекеттік қызметте жҧмыс істейді. Сондықтан шағын 

және орта бизнесті дамытып, сол бағытта жҧмыс жасауға біздің ҥлкен мҥмкіндігіміз бар.  

Жаңа министрлердің баяндамаларында айтылғандай, біз кӛбіне Ҧлттық қордан 

алатын қаржыға бейімделіп жҧмысымызды жҥргізіп келдік. Бҥгінгі кҥні мҧнайдың бағасы 

44-45 доллардың тӛңірегінде бола тҧрғанымен де, біздің сҧранысымыз мҧнайдың бҧрынғы 

100-110 доллар кӛлемінде болып отыр. Сондықтан біз осы тарапта жҧмысымызды қайта 

қарап, мақсатымызды айқындауымыз қажет. Осыған байланысты Ҧлттық қордың жаңа 

тҧжырымдамасы дайындалуда, ол жақын арада бітеді. Бҧл жерде Ҧлттық қордан ғана 

алып, соны жҧмсай беруге болмайды, бюджетті жоспарлауда жаңа тҥсімдердің жолдарын 

қарастыруымыз керек. Осыған байланысты Елбасының тапсырмасын жақын уақытта 

бітіріп, оны баяндайтын боламыз. 

Қҧсайынов мырзаның сҧрағында да айтылып ӛтті. Нҧрлан Зайроллаҧлы, ӛзіңіз де 

айтып кеттіңіз, инвестициялық жобаларды іске асыру кезінде, әсіресе стратегиялық 

жоспарларды іске асыру кезінде кемшіліктер болды. "Кӛрпеңе қарай кӛсіл" дейді. Біз 

бағдарламаны жасаймыз, бірақ қаржы кӛзінің қаншалықты жеткілікті екеніне қарамаймыз. 

Содан кейін негізгі қойылған мақсат, берілген негізгі тапсырма, халықтың кҥтіп отырған 

арманы орындалмай қалады да, одан кейін сӛз сіздерге келеді, одан кейін жҧмыс 

жасамаған бізге келеді. Сондықтан берілген тапсырма бойынша дҧрыс жҧмыс жасау 

арқылы жӛндеуіміз қажет. 

Сол себептен, Нҧрлан Зайроллаҧлы, Сіздің жаңағы айтқан ҧсынысыңызға 

толығымен келісеміз. Алдағы уақытта сіздермен бірлесіп осы саланы бір жолға, бір 

қалыпқа келтіруіміз қажет. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет. Жауапкершілік бір ғой, Парламент болсын, Ҥкімет болсын. 

Слово предоставляется депутату Суслову Александру Васильевичу. Пожалуйста. 

 

СУСЛОВ А.В. Мой вопрос адресован Министерству по инвестициям и развитию. 

В настоящее время по Госпрограмме "Нҧрлы жол" реализуются семь основных ав-

тодорожных проектов. По итогам третьего квартала текущего года только по проектам 

"Западная Европа - Западный Китай", "Астана - Алматы" и "Астана - Усть-Каменогорск" 

не освоено более 105 миллиардов тенге. Вместе с тем в 2017 году на эти же три проекта 

запланировано еще порядка 150 миллиардов тенге. 

В связи с этим у меня два вопроса: 
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- не постигнет ли та же участь выделенных средств и в 2017 году; 

- какие меры принимает министерство по эффективному использованию бюджет-

ных средств и своевременному завершению данных проектов? Спасибо. 

 

ТӚРАҒА. Министр находится в зарубежной командировке. Рау Альберт Павлович, 

исполняющий обязанности министра, пожалуйста. 

 

РАУ А.П. Средства, выделенные в текущем году на реализацию этих стратегиче-

ских объектов, будут освоены полностью. Объекты, как сейчас было отмечено, в основ-

ном переходящие, поэтому на следующий год также запланировано освоение этих 

средств. 

Что делается? На сегодняшний день дорожная отрасль в стране достаточно разви-

тая, все подрядчики квалифицированные, обеспечены техникой. 

Что касается неосвоения, это все идет в плановом порядке, потому что это просто 

закрываются объемы, формы в счет тех авансовых платежей, которые были сделаны в 

начале реализации проекта. Средства будут освоены полностью. Спасибо. 

 

ТӚРАҒА. Слово предоставляется депутату Симонову Сергею Анатольевичу. По-

жалуйста. 

 

СИМОНОВ С.А. У меня вопрос к Министру здравоохранения и социального раз-

вития. 

Уважаемая Тамара Босымбековна! Почему мы переселяем людей в регионы, где 

дефицита в трудовых ресурсах нет? По Вашим данным, с момента начала реализации 

Программы "Дорожная карта занятости" по направлению "Трудовая мобильность" было 

выделено 36,7 миллиарда тенге. За это время переселены 18 тысяч человек, в том числе 9 

тысяч трудоспособных, из них только 7 тысяч человек трудоустроены (78 процентов). 

Более того, имеются факты, согласно которым дома, введенные в эксплуатацию, простаи-

вают по полтора года незаселенные. 

 На фоне существующих фактов финансирование по данному направлению про-

должается, в 2017 году заложено в бюджете 1,6 миллиарда тенге. Все-таки с какой целью 

строим жилье, если некем потом его заселить? Зачем изначально тратить средства на пе-

реселение людей, если не можем потом их трудоустроить? В чем смысл таких затрат, если 

нет 100-процентного результата? Ответьте, пожалуйста. 

 

ТӚРАҒА. Пожалуйста, Тамара Босымбековна. 

 

ДҤЙСЕНОВА Т.Б. Повышение мобильности трудовых ресурсов в рамках Дорож-

ной карты направлено как раз-таки на то, чтобы можно было переселить из населенных 

пунктов с низкой экономической эффективностью в более развитые регионы. Самое глав-

ное условие - если есть работодатель, который может принять на работу. За эти годы мы 

переселили 5 тысяч семей, 1355 домов было построено, они сейчас полностью заселены. 
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Куда мы переселили? В Северо-Казахстанскую область, где есть конкретная по-

требность. В город Риддер Восточно-Казахстанской области, в город Рудный Костанай-

ской области. Сейчас идет переселение в Павлодарскую область. 

В отношении тех регионов, которые не заселены. Это Зайсанский район Восточно-

Казахстанской области. 

Да, этот дом был построен по заявке акима области, что ТО "Шыгыс" должен был 

принять 60 человек на работу. В связи с экономической ситуацией он не смог принять, 

этот дом не был заселен участниками нашей программы. Мы сейчас с акимом области 

пришли к единому мнению, что этот дом будет заселен детьми из домов-интернатов и 

молодежью до 29 лет, оралманами, проживающими на территории этого региона. И они 

будут направлены на обучение. Это касается всего лишь двух домов, построенных в Вос-

точно-Казахстанской области. 

 

ТӚРАҒА. Пожалуйста, включите микрофон Премьер-Министру Бакытжану Абди-

ровичу. 

 

САҒЫНТАЕВ Б.Ә. Спасибо за важный вопрос. 

Наверное, вопрос не в том, будут ли заселены два пустующих дома или нет. Глав-

ная цель, когда мы переселяем из трудоизбыточных регионов в северные регионы, - не 

только устроить людей на какие-то крупные заводы, чтобы они получили рабочие специ-

альности. Мы должны все сделать для того, чтобы люди, переселенные в северные регио-

ны, получили земельный участок, кредиты для открытия своего бизнеса, сами создавали 

рабочие места, кормили себя и других. Тогда люди будут переселяться. А если мы будем 

ставить узкую задачу, что кто-то будет работать в "Казцинке", "Казахмысе" или "Алюми-

нии Казахстана", где и так уже нет рабочих мест, естественно, никто не переселится. По-

этому вопрос ставится очень правильно. Мы над этим будем работать. Спасибо. 

 

ТӚРАҒА. Спасибо. 

Я благодарен, что Премьер-Министр расширил вопрос. Вы назвали цифру "36,7 

миллиарда". Переселили 18 тысяч человек, из них 9 тысяч трудоспособных (половина), 

трудоустроены только 7 тысяч. Абсолютно правильно. Задача данной программы - это не 

только трудовая мобильность, это вообще мобильность в точке экономического роста, а 

не просто трудоустройство людей. 

Просьба, Тамара Босымбековна, к Вам и к министрам, которые будут отвечать на 

вопросы. Все мы знаем, у вас мощнейшая артикуляция, можете два часа без перерыва 

говорить, но в Парламенте набор правильных слов не нужен. Конкретный вопрос - кон-

кретный ответ. Очень много работы впереди сегодня. Договорились? 

Сӛз депутат Жаилғанова Анар Нҧралықызына беріледі. 

 

ЖАИЛҒАНОВА А.Н. Спасибо, уважаемый Нурлан Зайруллаевич. 

Мой вопрос адресован Министру юстиции Бекетаеву Марату Бакытжановичу. 

В бюджете предусмотрены расходы на оказание гарантированной юридической 

помощи по исполнению проблемных исполнительных документов по социально значи-
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мым категориям дел. Понятно, что эти суммы складываются за счет сокращения государ-

ственных судебных исполнителей. Так, за четыре месяца 2016 года высвободились 260 

миллионов тенге, которые в полном объеме были переданы на покрытие деятельности 

частных судебных исполнителей по данной категории дел. В 2017 году на эти расходы 

планируется аналогичная сумма денег. Если раньше государственные судебные исполни-

тели вели эту работу бесплатно, то есть их расходы за счет бюджета не покрывались, то с 

начала 2016 года государство в полном объеме несет эти расходы. 

Если учитывать, что исполнение судебных решений остается на прежнем уровне, а 

это около 25 тысяч исполнительных производств, то какова эффективность использования 

бюджетных средств? 

 

ТӚРАҒА. Пожалуйста, Министр юстиции. 

 

БЕКЕТАЕВ М.Б. Большое спасибо за вопрос. 

Как Вы правильно отметили, эти деньги выделяются из сэкономленных средств за 

счет сокращения государственных судоисполнителей. В 2016 году мы сократили 374 еди-

ницы судоисполнителей, в следующем году планируем сократить 370, в 2018 году - 186 

единиц. Государство полностью содержало государственных судебных исполнителей, а 

также все расходы, связанные с их работой. За счет этого мы планируем в 2017 году со-

кратить 845 миллионов тенге, при этом 300 миллионов тенге будут направлены на оплату 

социально значимых исполнительных производств. В 2018 году мы планируем сократить 

877 миллионов тенге и перенаправить на исполнение социально значимых исполнитель-

ных производств 300 миллионов тенге. В 2019 году за счет сокращения госсудоисполни-

телей мы сэкономим 877 миллионов тенге и перенаправим на исполнение социально зна-

чимых производств 377 миллионов. 

Отвечая на вопрос, насколько эффективно используются средства, хотелось бы от-

метить, что, если в прошлом госсудоисполнители занимались всем набором исполнитель-

ных производств, сейчас они будут исполнять только социально значимые производства - 

алименты и взыскание зарплат. Спасибо. 

 

ТӚРАҒА. Сӛз депутат Ӛтемісов Шавхат Әнесҧлына беріледі. 

 

ӚТЕМІСОВ Ш.Ә. Рақмет, қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы. 

Менің сҧрағым Энергетика министрлігіне арналады. 

"Нҧр Отан" партиясының сайлауалды бағдарламасына сәйкес 2017 жылы 

жаңартылатын энергия кӛздерінен ӛндірілетін электр энергиясының ҥлесі электр 

энергиясының жалпы кӛлемінің 1,6 пайызын қҧрауға тиіс. Алайда қазіргі уақытта бҧл 

кӛрсеткіш 0,8 пайызға тең. Демек, келесі жылдың ішінде ӛндірілетін таза энергияның 

кӛлемін екі есеге ҧлғайтуға тиіспіз. 

Министрліктің бізге ҧсынылған бюджетінде "жасыл экономикаға" кӛшу 

тҧжырымдамасын іске асыруға 2017 жылға небәрі 95 миллион теңге кӛзделген. Осы 

салаға бӛлінген қаражаттың мҧншалықты жҧпыны болуы немен байланысты? 
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Келер жылы таза электр энергиясының ҥлесі жоспарланған кӛлемге жетуі ҥшін 

2017 жылы нақты қанша инвестициялар тартылып, қанша жоба іске асырылады? 

Министрліктің қалған қысқа мерзімде "жасыл энергияны" екі есеге кӛбейтуге мақсатқа 

алған жоспарлары қалай іске асырылатын болады? Рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Энергия министрінің міндетін атқарушы Мырзағалиев Мағзҧм 

Маратҧлы. 

 

МЫРЗАҒАЛИЕВ М.М. Рақмет, қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы. 

Қҧрметті Шавхат Әнесҧлы, Сіз ӛте маңызды сҧрақ қойып отырсыз. 

Расында да, 2020 жылға дейін осы жаңартылатын энергия кӛздері жалпы ҧлттық 

энергетика балансында 3 пайызға дейін жетуі керек. Сондай мақсат алдымызда тҧр. Ол 

ҥшін 2020 жылдың соңына дейін пайдалануға толық қуаты 2 гигаватт, соның ішінде 22 - 

жел, 18 - кҥн және 13 - су жобалары және инвестициялардың жалпы кӛлемі шамамен 1 

триллион теңге болатын 52 объект іске қосылады деген жоспарымыз бар. 

Ал 2017 жыл туралы айтатын болсақ, келесі жылы 117 мегаватт электр 

станциялары қолданысқа беріледі. Соның ішінде 6 жел электр станциясы, 6 кҥн электр 

станциясы және 3 су электр станциясы іске қосылады. 

Іске қосылатын барлық объектілер жекеменшік инвестиция кӛздерінен тартылады. 

Және де келесі жылы еліміздің сегіз ӛңірінде іске қосылатын объектілер бар. Рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Сҧрақ басқаша болды ғой. Бюджетте 95 миллион дедіңіз бе? 95 миллион 

ғана қаржы жоспарланып отыр. "Жасыл экономикаға" тапсырмаларыңызды "Экспоның" 

алдында практически в три раза меньше исполняете. Заложили эту цифру. Соны айтып 

беріңіз. 

 

МЫРЗАҒАЛИЕВ М.М. Мен жаңа айттым ғой, осы объектілердің барлығы 

жекеменшік инвестиция кӛздерінен іске қосылады. Ал жоспарланған 97 миллион теңгеге 

будут проводиться научные исследования. 

 

ТӚРАҒА. Стратегиялық жоспар бойынша 300 миллионнан асқан. Сіз бҥгінгі келген 

бюджетке 95 миллион жоспарлап отырсыз. Неге? 

 

МЫРЗАҒАЛИЕВ М.М. Я еще раз хочу повторить, извините. 

Все проекты, которые позволят нам выйти на 3 процента по возобновляемым ис-

точникам, будут финансироваться за счет частных инвестиций. 

 

ТӚРАҒА. Таким образом, Вы должны сегодня объявить, что закладываете цифры, 

которые ниже Вашего стратегического плана. Причина какая? Не подтянули инвесторов? 

Так или нет? 

 

МЫРЗАҒАЛИЕВ М.М. 97 миллионов тенге, которые вкладываются, это деньги, 

которые идут за счет бюджетных средств. По Стратегическому плану мы планируем, что 
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до 2020 года будет проинвестировано 3 миллиарда долларов, или 1 триллион тенге (52 

объекта). 

 

ТӚРАҒА. Как будете этого достигать? 

 

МЫРЗАҒАЛИЕВ М.М. Это будет достигаться за счет проведения индексации та-

рифов. Вы знаете, сегодня у нас существует проблема, связанная с тем, что после произо-

шедшей два года назад корректировки курса тенге… 

 

ТӚРАҒА. То есть эту сумму вы за счет тарифа доберете? 

 

МЫРЗАҒАЛИЕВ М.М. Эту сумму мы будем забирать за счет тарифа, за счет га-

рантированного закупа этой электроэнергии расчетным центром КЕГОК. 

 

ТӚРАҒА. Почти 1 триллион. Понятно. 

Магзум Муратович, Вы, пожалуйста, отвечайте на эти вопросы. Хорошо? А сколь-

ко вы электроэнергии выработаете за счет модернизации, мы уже слышали из доклада 

министра, когда он сюда приходил. 

Слово предоставляется депутату Жумадильдаевой Наталье Васильевне. Пожалуй-

ста. 

 

ЖҦМАДІЛДАЕВА Н.В. Дело в том, что частично ответ на свой вопрос я уже ус-

лышала в выступлении Министра национальной экономики. Однако я хотела бы уточнить 

этот вопрос у отраслевого ведомства - Министерства образования и науки. 

В рассматриваемом законопроекте на 2019 год не предусмотрены средства по под-

программам 107 и 108 (а это трансферты из республиканского бюджета и Национального 

фонда) на строительство, реконструкцию и сейсмоусиление учреждений образования. 

Уважаемый Ерлан Кенжегалиевич, я хотела бы уточнить, является ли это свидетельством 

тому, что в 2018 году вы уже полностью закроете проблему аварийных и трехсменных 

школ? Спасибо. 

 

ТӚРАҒА. Пожалуйста, Министр образования и науки. 

 

САҒАДИЕВ Е.К. В 2018 году мы решим проблему трехсменных и аварийных 

школ, которые сегодня числятся в списках, поэтому деньги не закладывались, поскольку 

заявок не было. 

Вместе с тем я должен сказать, что население растет. Если в одиннадцатых классах 

учатся 220 тысяч детей, то в предшколе - 400 тысяч. Демографическую яму Казахстан 

прошел, первым на себе это почувствует образование, поэтому с 2019 года строительство 

школ будет продолжено. Спасибо. 

 

ТӚРАҒА. Спасибо за ответ. 
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Министр абсолютно прав, вот статистика Госкомстата: в 2019 году пойдут в пер-

вый класс на 32 тысячи детей больше, чем в этом году. Это простая арифметика: в 2014 

году детей родилось больше, чем в 2010 году. Таким образом, нужно уже будет, наверное, 

при корректировке бюджета предусмотреть порядка 40-50 школ, если брать среднестати-

стическую школу. 

 

ТАСМАҒАМБЕТОВ И.Н. Выше. 

 

ТӚРАҒА. Наверное, даже выше, вот Имангали Нургалиевич говорит, нужно будет 

учесть при корректировке. Жақсы. 

Слово предоставляется депутату Клименко Ивану Ивановичу. Пожалуйста. 

 

КЛИМЕНКО И.И. У меня два вопроса к Министру здравоохранения и социального 

развития. 

Уважаемая Тамара Босымбековна! Успешное развитие государственно-частного 

партнерства должно уменьшить финансовое бремя государства по оказанию бесплатной 

медицинской помощи. В этой связи у меня вопрос: на какую сумму министерство плани-

рует уменьшить нагрузку на бюджет 2017-2019 годов за счет внедрения государственно-

частного партнерства? 

Второй вопрос связан с сохраняющейся тенденцией неравномерного финансирова-

ния бесплатной медицинской помощи в разрезе регионов на одного жителя. Так, в 2015 

году эта разница составила 54 процента, или от 46 тысяч 934 тенге до 30 тысяч 420 тенге. 

Согласно прогнозу на конец 2016 года она также составляет 54 процента, или от 57 тысяч 

тенге до 37 тысяч тенге. Вопрос: каким образом министерство планирует устранить не-

равномерное распределение финансирования в течение 2017-2019 годов? Спасибо. 

 

ТӚРАҒА. Пожалуйста, Тамара Босымбековна. 

 

ДҤЙСЕНОВА Т.Б. Частный бизнес мы будем привлекать. В текущем году доля ча-

стного бизнеса в оказании гарантированной медицинской помощи составляет 34 процен-

та. Хочу сказать, что мы здесь не экономим, а расширяем доступность медицинской по-

мощи, потому что платим по тарифу. 

По ГЧП. На следующий год мы заключаем договоры с 75 поставщиками медицин-

ской техники на 21,4 миллиарда тенге, которая будет закупаться непосредственно меди-

цинскими организациями, на лизинг и аренду в рамках ГЧП. 

В отношении различных тарифов. Финансирование социально значимых заболева-

ний до сегодняшнего дня оставалось у местных исполнительных органов. Только с января 

2017 года мы поднимаем 170 миллиардов тенге на республиканский бюджет. В следую-

щем году мы поднимаем четыре нозологии (туберкулез, "скорая помощь", производство 

крови и онкология) и предусматриваем 7,5 миллиарда тенге на выравнивание, но это бу-

дет идти поэтапно. 

 

ТӚРАҒА. Спасибо. 
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Сӛз депутат Оспанов Берік Серікҧлына беріледі. 

 

ОСПАНОВ Б.С. Рақмет, қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы. 

Менің сҧрағым Ҧлттық экономика министріне арналады. 

Мемлекет басшысының тапсырмасына сәйкес қазіргі таңда "Нҧрлы жер" тҧрғын ҥй 

қҧрылысының бірыңғай бағдарламасы әзірленуде. Оның негізгі мақсаты - бюджетке 

тҥсетін жҥктемені тӛмендетіп, тҧрғын ҥй нарығын коммерциялық арнаға ауыстыру. 

Осыған байланысты сҧрақ қойғым келеді.  

Егер 2017 жылы субсидиялауға "Бәйтерек-Девелопмент" акционерлік қоғамы мен 

"Қазақстанның ипотекалық компаниясы" ипотекалық ҧйымы" акционерлік қоғамына 21 

миллиард теңге бӛлу кӛзделетін болса, бюджетке тҥсетін жҥктеме қалай тӛмендейді? 

Субсидиялау тетігі қазіргі таңда бекітілді ме? Және бҧл сала қаншалықты жҧмыс істеп 

кетеді? 

Осы ақшаны пайдаланудан қандай тҥпкілікті нәтижеге қол жеткізу кҥтіліп отыр 

және қазақстандықтар қалай оны сезетін болады? Рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Қуандық Уәлиханҧлы. 

 

БИШІМБАЕВ Қ.У. Сҧрағыңызға рақмет. 

2017 жылдың бюджетінде 21 миллиард субсидия кӛзделген. Ол 2015, 2016 

жылдары бюджеттен кӛзделген 200 миллиард теңгеге жуық шығынды тӛмендетуге 

мҥмкіндік береді. Ӛйткені осы белгіленген субсидия бюджеттен емес, банктердің 

ресурстарын және қаржы нарығының ресурстарын осы салаға тартуға мҥмкіндік береді. 

Ал осы "Нҧрлы жер" бағдарламасының нәтижесінде 1,5 миллион тҧрғын ҥйді 15 жылдың 

ішінде қосуға мҥмкіндік береді. Ал субсидияның мақсаты - ипотекалық кредиттерге, яғни 

кредит алып отырған азаматтарға субсидия арқылы жеңілдік беру. Біздің есебіміз 

бойынша ол берілген ипотекалық несиелерді ҥш есеге ҧлғайтуға мҥмкіндік береді, осы 

2017, 2018 жылдарға арналған субсидияның арқасында. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет. 

Сӛз депутат Мҧсырман Кәрібай Иманжанҧлына беріледі. 

 

МҦСЫРМАН К.И. Рақмет, қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы. 

Менің сҧрағым Мәдениет және спорт министріне арналады. 

Қҧрметті Арыстанбек Мҧхамедиҧлы! 2017-2019 жылдары бҧқаралық спортты 

дамытуға жыл сайын небәрі 260 миллион теңге бӛлу қарастырылып отыр. Бҧл сома 

мардымсыз. Ӛйткені жоғары жетістіктер спортын дамытуға жҧмсалатын қаржы одан 90 

еседен кӛп. 

"Жығылғанға жҧдырық" демекші, алдағы ҥш жылда бір де бір дене шынықтыру-

сауықтыру кешендерін салу да жоспарланбаған. Ал ӛткен жылдары осындай жеті кешен 

салынып, олар әсіресе ауыл тҧрғындары ҥшін тамаша демалыс пен денсаулық 

орталықтарына айналған болатын. 
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Қалыптасып отырған жағдайда Сіздің министрлігіңіз бҧқаралық спортты алдағы 

уақытта қалай дамытпақшы? Рақмет. 

 

МҦХАМЕДИҦЛЫ А. Сҧрағыңызға кӛп-кӛп рақмет, қҧрметті Кәрібай 

Иманжанҧлы. 

Мен толықтырып айтайын. 2014-2015 жылдары министрліктің саласы бойынша 15 

дене шынықтыру кешені салынған болатын. Бірақ қазіргі экономикалық жағдайға 

байланысты жаңа қҧрылыстарды уақытша тоқтату жӛнінде шешім болғанын ӛзіңіз жақсы 

білесіз. Егер де осы шешім тоқтатылса, қазіргі уақытта жергілікті атқарушы органдармен 

бірге министрлік 51 дене шынықтыру-сауықтыру кешенін салуға дайын. Оған қажетті 

жобалық-сметалық қҧжаттар дайын болғанын да атап ӛткім келеді. 

Қазір ғана комитеттің тӛрайымы Гҥлнар Мҧстахымқызы айтып ӛткендей, 

министрлік Мәжіліске "Қазақстан Республикасының кейбір заңнамалық актілеріне дене 

шынықтыру және спорт мәселелері бойынша ӛзгерістер мен толықтырулар енгізу туралы" 

Заң жобасын енгізіп отыр. Заң жобасы белгілі спорт чемпиондарымен, қоғам 

қайраткерлерімен және ӛңірлердегі жауапты қызметкерлермен кеңінен талқыланғанын 

атап ӛткім келеді. Бҧл заң жобасы негізінен, Сіз айтқандай, бҧқаралық спортты кеңінен 

дамытуға тікелей арналып отыр. 

Министрлік жергілікті органдармен бірге әр ӛңірдің ерекшеліктерін ескере отыра, 

сол ӛңірдегі спорттың жеткен жетістіктерін де ескере отырып, спорт бағытында саралау 

тҥрлерін ҧсынып отыр. Бҧл неге алып келеді? Егер бҧқаралық спортты кеңінен 

дамытуымыз керек десек, онда әр тҥрлісін дамыту керек. Бірінші рет осы заңға ӛзгерістер 

енгізіліп отыр. 

Бҧқаралық спортқа қаражат жергілікті бюджеттен шығарылатынын ӛзіңіз де 

білесіз. Біз негізінен халықаралық спорт тҥрлерімен байланысты ҥлкен жарыстар ӛткізуге 

міндеттіміз. 

Елбасының тікелей тапсырмасымен "Экспо-2017" кӛрмесіне келушілерге біз 

ҧлттық спорт тҥрлері - "Бәйге", "Кӛкпар", "Аударыспақ" және басқа да тҥрлерін кӛрсетуді 

жоспарлап отырмыз. Кӛп рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет. 

Сӛз депутат Бектҧрғанов Әбдіманап Елікбайҧлына беріледі. 

 

БЕКТҦРҒАНОВ Ә.Е. Рақмет, қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы. 

Менің сҧрағым Қаржы министріне және Білім және ғылым министріне арналады. 

Біз соңғы жылдары жоғары білім сапасын кӛтеру туралы кӛп айтамыз. Бҧл ретте 

біз студенттеріміз ҥшін қандай жағдай жасап отырмыз? Бҥгінгі кҥні студенттердің 45 

пайызға жуығы ӛңірлерден келген жастар қҧрайды. Ал іс жҥзінде олардың тек 66 пайыз 

ғана жатақханадағы орындармен қамтамасыз етілген. 

2011-2015 жылдарға арналған "Студенттік баспана" салалық бағдарламасы іс 

жҥзінде орындалмады. Бҧл бағдарлама 87 жатақхананың қҧрылысын, қайта қалпына 

келтірілуін, кҥрделі жӛндеулерін қарастырған болатын. Алайда 40 жатақхана салынбай 

қалды, қайта қалпына келтірілмеді және кҥрделі жӛндеу жҥргізілмеді. 
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Оның ішінде 21 нысан бойынша бҥгінгі кҥні жобалық-сметалық қҧжаттар мен 

мемлекеттік сараптаманың қорытындысы дайын. Олардың жарамдылық мерзімі ӛтіп 

жатыр. Ал жоғары оқу орындары жобалау ҥшін 300 миллион теңгеден астам қаржы 

жҧмсады. Сонда осы қаржы бекерге жҧмсалғаны ма? 

Осы бҥгінгі қаралып жатқан бюджетте жатақханалардың қҧрылысына да және 

кҥрделі жӛндеуіне де қаржы қарастырылмаған. Осы проблемаларды сіздер қалай шешуді 

жоспарлап отырсыздар? Рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет. 

Алдымен министр Сҧлтанов Бақыт Тҧрлыханҧлының микрофонын қосыңыздар. 

 

СҦЛТАНОВ Б.Т. 2016 жылға арналған бюджетте жеті жатақхананы бітіру ҥшін 2 

миллиард 321 миллион теңге қарастырылған. Біз тиісті министрлікпен жҧмыс жҥргізіп 

отырмыз. Оның ішінде мемлекеттік-жекеменшік әріптестік арқылы және мемлекеттік 

тапсырыстың ішіндегі тарифтер арқылы бҧл мәселелер қарастырылатын болады. 

Рҧқсат болса, әрі қарай салалық министр нақты айтып берсе деймін. 

 

ТӚРАҒА. Ерлан Кенжеғалиҧлы. 

 

САҒАДИЕВ Е.К. Иә, ол рас, жоғары оқу орындарының студенттеріне жатақхана 

жетіспейтін екі қаламыз бар - Алматы мен Астана. 

Алматы бойынша екі ҥлкен жобамыз бар. Универсиада аяқталғаннан кейін ол 

ғимараттарды сатпай, университеттерге беру жӛнінде министрлік тарапынан ҧсыныс 

енгізілді. Қазіргі уақытта Қаржы министрлігімен бірге қарастырып жатырмыз. Бҧл мәселе 

шешілсе, енді 3,5 мың орны бар жатақхана беріледі. 

Астана қаласы бойынша. "Экспо" ғимараттары бойынша да осы сияқты ҧсыныс 

енгізілген, оны да қарастырып отырмыз. 

Қалған университеттердің экономикасы ӛзгеріп жатыр. Тікелей Президенттің 

тапсырмасына сәйкес енді коммерциялық емес білімдеріне ӛзгеріп отыр. Студенттердің 

саны кӛбейіп отыр. Сол университеттерге жетіспейтін жатақхана орындарын мемлекеттік-

жекеменшік әріптестік механизмі арқылы кезең-кезеңмен шешу мҥмкіндігін береді деп 

есептейміз. Рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет. 

Сӛз депутат Ӛтебаев Сәкен Нуриҧлына беріледі. 

 

ӚТЕБАЕВ С.Н. Вопрос к Министерству по инвестициям и развитию.  

В проекте республиканского бюджета предусматривается более 9 миллиардов тен-

ге на продолжение строительства паромной переправы в поселке Курык Мангистауской 

области. Этот объект предусмотрен в предвыборной программе партии "Нҧр Отан". По 

проекту в декабре 2016 года должно быть завершено строительство объектов первого 

пускового комплекса. Строительство объектов второго пускового комплекса планируется 

завершить в декабре 2017 года. 
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Вопрос: какова будет мощность грузоперевозок порта при запуске первого пуско-

вого комплекса, то есть в декабре текущего года? Спасибо. 

 

ТӚРАҒА. Пожалуйста, Альберт Павлович. 

 

РАУ А.П. Действительно, этот проект направлен на развитие транзитного потен-

циала нашей страны. Как правильно было замечено в вопросе, там два этапа. Первый этап 

предполагает принятие паромов с железнодорожными составами. Второй этап - принятие 

паромов с автомобилями. 

Как известно, уже готова инфраструктура порта для приема паромов с железнодо-

рожными составами. В декабре текущего года будет пуск железнодорожной ветки длиной 

14 километров. Таким образом, первая фаза этого проекта будет реализована. Проектная 

мощность - 4 миллиона тонн грузопотока в год. 

Второй этап - это уже приемка паромов с автомобильным транспортом. В 2017-

2018 годах предусмотрено строительство инфраструктуры порта для приема паромов с 

автомобильным транспортом. Поскольку там 24 километра дороги - это автомобильная 

дорога местного значения, то сейчас акимат Мангистауской области готовит технико-

экономическое обоснование и проектно-сметную документацию, но в течение года будем 

обращаться при уточнении бюджета. Спасибо. 

 

ТӚРАҒА. Сӛз депутат Аманжолова Зәуреш Жҧманәліқызына беріледі. 

 

АМАНЖОЛОВА З.Ж. Рақмет, қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы. 

Менің сҧрағым Денсаулық сақтау және әлеуметтік даму министріне. 

Қҧрметті Тамара Босымбекқызы! Министрліктің бюджетінің шығыс бӛлігінде 

кадрларды даярлауға, олардың білімі мен біліктілігін арттыруға және қайта даярлауға 

жҧмсалатын қаржыландырудың азаюы байқалады. 

2018 жылы 2016 жылмен салыстырғанда бҧл сома 1 миллиард теңгеге жуық. 

Мемлекетімізде медициналық кадрлардың тапшылығы бар екені белгілі, атап 

айтсақ, 3 мыңнан астам дәрігерлер, 10 мыңнан астам орта буынды медперсонал. 

Медицина мекемелері бҥгінгі таңда жоғары деңгейдегі қҧрал-жабдықтармен, 

аппаратуралармен қамтылған және де диагностикамен емдеудің жаңа заманауи тәсілдерін 

біздің дәрігерлер енгізіп жатыр, дҥние жҥзінде жаңа аурулар тіркеліп жатыр. Осының 

бәрін ескерсек және де жақында ӛтетін медициналық сақтандыру жҥйесінде жҧмыс 

атқарған кезде дәрігерлерге деген талап ӛте арта тҥседі. 

Осының бәрін қарастырсақ, бҧл қаржыландыруды ҧлғайту қисынды, негізгі және 

орынды қадам болар еді. Ал оның орнына біз тӛмендегенін байқап отырмыз. Бҧл 

неліктен? Соған жауап берсеңіз. Рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет. 

Тамара Босымбекқызының микрофонын қосыңыз. 

 

ДҤЙСЕНОВА Т.Б. Сҧрағыңызға рақмет. 
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2008 жылдан бастап біз жыл сайын жоғары оқу орындарына 5 мыңнан астам 

студенттер қабылдаған болатынбыз. Сондықтан алдымыздағы бес жыл бізде 5 мыңнан 

астам дәрігер оқу орындарын тәмамдап шығады, ал біздің қазіргі қажеттілігіміз 3600-ден 

ғана артып отыр. Сондықтан кейінгі бес жылға біз қабылдауларды азайтамыз, бірақ 

қажетті мамандықтарға қазір тәмамдап жатқан азаматтарды тартатын боламыз. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет. 

Слово предоставляется депутату Унжаковой Ирине Сергеевне. 

 

УНЖАКОВА И.С. Меня как члена Комитета по вопросам экологии и природополь-

зованию волнует реализация проекта по очистке и санации нашей уникальной природной 

акватории - озер Щучинско-Боровской курортной зоны, поэтому мой вопрос к Министер-

ству энергетики. 

Ваше министерство реализует этот проект с 2013 года. Общая стоимость проекта - 

24 миллиарда тенге. За три года вы освоили всего 1 миллиард тенге, это 5 процентов. На 

предстоящие три года вы запрашиваете 3 миллиарда тенге, это еще 15 процентов. 

Когда вы планируете закончить этот проект? Что конкретно будет улучшено в со-

стоянии озер на эти 3 миллиарда? Спасибо. 

 

МЫРЗАҒАЛИЕВ М.М. Действительно, 23 миллиарда было заложено на очистку 

трех озер - Карасу, Щучье и Боровое. Из них 5 миллиардов - на озеро Карасу, работы по 

нему начаты. 

Почему мы идем так медленно? Дело в том, что у нас не было стандартов, значи-

тельное время ушло на разработку соответствующих нормативов, связанных с очисткой 

озер. Были стандарты на строительные работы (подготовка площадки и так далее), но с 

учетом того, что озера находятся в экологически чувствительной зоне, необходимо было 

разработать нормативы на отжим и фильтрацию. Нормативы были разработаны буквально 

осенью этого года. В этом году мы уже провели определенные работы. В последующие 

три года по озеру Карасу будет работа завершена.  

Что будет сделано? В первую очередь это отжим ила. Ситуация такая, что озера 

никогда не чистили. Мы проводили летом исследования, в этих озерах фактически нет 

кислорода, соответственно, для рыб и растений нет никакой возможности вести нормаль-

ную жизнедеятельность. Надежда на то, что пробьются соответствующие родники. 

Что касается озер Щучье и Боровое, то мы планировали начать эту работу после 

очистки озера Карасу, но, если у нас будет уточнение в следующем году, можно было бы 

эти вопросы отдельно предусмотреть на 2018 год. Спасибо. 

 

ТӚРАҒА. Сӛз депутат Жабағиев Қожахан Кӛкірекбайҧлына беріледі. 

 

ЖАБАҒИЕВ Қ.К. Рақмет, қҧрметті Тӛраға. 

Қҧрметті Қуандық Уәлиханҧлы! Елбасымыз Ҥкіметке жаңа қҧрылысты тоқтата 

тҧруға, бҧрынғы басталған қҧрылысты бітпейінше оған қаржы бӛлмеу жӛнінде тапсырма 

берген болатын. Осы тапсырмаға сәйкес басталған қҧрылыстың біразы қазір тоқтап тҧр. 
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Оны талан-таражға ҧшыртпас ҥшін біраз қаражат жҧмсап отырмыз. Оның ішінде 

әлеуметтік саладағы да қҧрылыстар бар, балалардың ауруханасы, сумен жабдықтау 

объектілері, газ қҧбырлары магистралі тоқтап тҧр. Осыған орай менің Сізге сҧрағым бар. 

Қазір қаралып отырған бюджетте жаңа қҧрылысқа осы бағытта біз тағы қаражат 

бӛліп отырмыз. Қазір қанша қҧрылыс объектілері қандай бағытта тоқтап тҧр? Оған біз 

қанша қаражат жҧмсап отырмыз? Бҧл қҧрылыстарды бітіру ҥшін келешекте бізге қанша 

қаражат керек? Осының болашағы қалай болады? Осыған жауап берсеңіз. Рақмет. 

 

БИШІМБАЕВ Қ.У. Сҧрағыңызға рақмет. 

2015 жылы бюджет қаражатының қысқартуға байланысты 103 миллиард теңгеге 

жергілікті және инвестициялық жобалар қысқартылды. Олар келесі жылдарға 

қаржыландырылмай қалды. 

2016 жылдың бюджетінде сол жобаларды жалғастыруға 277,4 миллиард теңге, ал 

сол жобаларды бітіру ҥшін 2019 жылға дейін тағы да қосымша 230 миллиард теңге 

қарастырылып отыр. 

Сіз салалық жобаларды кӛтеріп отырсыз. Оны салалық министрлер айта алатын 

шығар. 

Біздің министрлігіміз бойынша 2017 жылы жергілікті жобаларға 248 миллиард 

теңге кӛзделген. Оның ішінде 108 миллиард теңге 230 жалғастырылып отырған 

жобаларды бітіру ҥшін кӛзделіп отыр. 

 

ТӚРАҒА. Ол қандай министрліктікі? Тамара Босымбекқызы, сіздердің объектілер 

ме? 

 

ДҤЙСЕНОВА Т.Б. Тек менің министрлігім емес. 

 

ТӚРАҒА. Қуандық Уәлиханҧлы. 

 

БИШІМБАЕВ Қ.У. Сҧрақта ауруханалар және су жабдықтау туралы кӛтерілген еді. 

 

ТӚРАҒА. Семей және Ӛскемен дедіңіз. Жауап жоқ Тамарада. Жақсы. 

Слово предоставляется депутату Никитинской Екатерине Сергеевне. 

 

НИКИТИНСКАЯ Е.С. Спасибо, Нурлан Зайруллаевич. 

У меня один вопрос к Министру национальной экономики: в каких целях рассчи-

тывается реальный ВВП, как он используется при формировании республиканского бюд-

жета? 

 

БИШІМБАЕВ Қ.У. Реальный ВВП рассчитывается для того, чтобы понять реаль-

ные изменения индекса физического объема, то есть устранить из прироста стоимости 

ценовой фактор и посмотреть, насколько реально прирос физический объем. Если мы 

возьмем цифры номинального роста ВВП, то потом рассчитывается показатель дефлятора 

ВВП. Это аналогичный показатель, который не в целях потребительских цен, а в макро-
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экономических целях показывает, как вообще изменились цены не только на потребитель-

ские товары, но и на промышленные товары, а также на товары, используемые в промежу-

точном потреблении. Номинальный рост снижается на объем дефлятора, то есть ценовой 

фактор изымается, и мы получаем реальный рост. Он отражает реальный прирост произ-

водства в стране. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет. 

Сӛз депутат Перуашев Азат Тҧрлыбекҧлына беріледі. 

 

ПЕРУАШЕВ А.Т. Рақмет, қҧрметті Тӛраға. 

У меня вопрос к Министерству по инвестициям и развитию. 

В плане бюджета заложено формирование "Индустрии 4.0", то есть индустрии чет-

вертого поколения, ее даже называют четвертой индустриальной революцией. 

В условиях Казахстана что подразумевается под этой задачей, какие мероприятия 

она включает? 

 

ТӚРАҒА. Альберт Павлович, пожалуйста. 

 

РАУ А.П. Действительно, "Индустрия 4.0", с одной стороны, новый технологиче-

ский класс; с другой стороны, чем он отличается от всех предыдущих? Это не несет 

больших капитальных изменений, то есть смены оборудования, предполагается развитие 

"умных" производств за счет интенсивного развития информатизации, цифровизации. 

Самый простой пример, как это началось в Германии: когда с полки магазина брали товар, 

на заводе уже знали, что этот товар надо производить. 

Что касается Казахстана. Мы видим здесь большой потенциал, коллеги из нефтега-

зового сектора, наверное, со мной согласятся. Например, сегодня рудники в Австралии без 

водителя за рулем самосвала - это реальность, это интеллектуальные рудники, если можно 

так выразиться. Большой потенциал мы видим в этом секторе. В геологоразведке у нас 

тоже огромные возможности. 

Деньги, которые заложены через казахстанские институты развития индустрии, 

предполагают прежде всего в рамках стратегических планов министерств показатели рос-

та производительности труда, начиная от обучения кадров, заканчивая субсидированием, 

разработкой соответствующих технологий и документов. Спасибо. 

 

ТӚРАҒА. Сӛз депутат Ізмҧхамбетов Бақтықожа Салахатдинҧлына беріледі. 

 

ІЗМҦХАМБЕТОВ Б.С. Рақмет, Нҧрлан Зайроллаҧлы. 

Мҧнай бағасының ӛзгеруі, оның тӛмендеуі әсерінің ескерілетіні жӛнінде бҥгін 

айтылды. Бірақ "Теңізшевройл" жобасы келесі кезегінің және "Қашаған" жобасындағы 

жоспарланған жҧмыстарды ескерсек, 2020-2021 жылдарға қарай ӛндірілетін мҧнайдың 

кӛлемі едәуір тӛмен. Оның себебі қандай? 

 

ТӚРАҒА. Сҧрағыңыз кімге? 
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ІЗМҦХАМБЕТОВ Б.С. Энергетика министрлігіне. 

 

ТӚРАҒА. Жақсы. Мағзҧм Маратҧлы Мырзағалиев. 

 

МЫРЗАҒАЛИЕВ М.М. Қҧрметті Бақтықожа Салахатдинҧлы, жаңа Қуандық 

Уәлиханҧлы айтып кеткендей, келесі жылға 79,5 миллион тонна жоспарлап отырмыз. 

Келесі жылы "Қашағанды" есептемегенде, ӛндірілетін мҧнай 73-74 миллионға дейін 

барады. Мҧнай бағасының тӛмен болуынан Қызылорда облысында және Ақтӛбе 

облысына біздің кен ӛндірушілер мҧнай ӛндірудің кӛлемін азайтып жатыр. 

Келесі жылға "Қашаған" бойынша 7-8 миллион тонна жоспарлап отырмыз. Ал 

"Теңіз" кен орны 2021 жылға дейін 26-27 миллион тонна жоспарлап отыр. Оған дейін 

"Теңіз" жобасында ешқандай ӛсім байқалмайды. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет. 

Слово предоставляется депутату Яковлевой Татьяне Ивановне. Пожалуйста. 

 

ЯКОВЛЕВА Т.И. Мой вопрос к Министру финансов. 

Уважаемый Бахыт Турлыханович! В прошлом году в целях повышения эффектив-

ности управления и использования бюджетных средств, активов государства и субъектов 

квазигосударственного сектора Парламентом был принят Закон "О государственном ауди-

те и финансовом контроле". Согласно этому закону Счетный комитет должен осуществ-

лять аудит эффективности планирования и исполнения республиканского бюджета в со-

ответствии с принципами бюджетной системы Республики Казахстан. Кроме того, пред-

полагалось проведение анализа обоснованности бюджета. 

Бахыт Турлыханович, в Вашем выступлении я не услышала, проводился ли анализ 

исполнения продолжающихся программ, оценивалась ли эффективность использования 

средств, учитывались ли недостатки исполнения республиканского бюджета за прошлый 

период? 

Скажите, пожалуйста, каковы итоги этого анализа? Ведь в соответствии с требова-

ниями ОЭСР они должны лежать в основе формирования проекта бюджета. Прошу отве-

тить. Спасибо. 

 

ТӚРАҒА. Пожалуйста, Бахыт Турлыханович. 

 

СҦЛТАНОВ Б.Т. Действительно, анализ эффективности реализации - как респуб-

ликанских бюджетных программ, так и реализуемых государственных, отраслевых про-

грамм - должен проводиться на постоянной основе и ложиться в основу формирования 

проекта бюджета последующих лет. Как Вы отметили, мы сейчас максимально внедряем 

стандарты ОЭСР, принципы, которые заложены в принятом законе о внедрении системы 

государственного аудита. Мы сейчас находимся в активной фазе имплементации этих 

стандартов. 
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Насчет оценки проекта республиканского бюджета Счетным комитетом. Соответ-

ствующий проект Указа разработан и согласован со всеми государственными органами, 

находится сейчас в Администрации Президента, сам процесс начнется с проекта бюджета 

2018 года. В этом году мы в порядке подготовки к этому процессу обеспечили участие 

представителей Счетного комитета на всех заседаниях Республиканской бюджетной ко-

миссии при рассмотрении заявок администраторов республиканских бюджетных про-

грамм. 

В целом же работа по учету ошибок, по оценке действующих бюджетных про-

грамм проводится постоянно, она проведена и по внесенному проекту бюджета. В рабочей 

группе при заслушивании администраторов программ также затрагивались эти вопросы, 

мы докладывали о недочетах, допущенных при освоении, о неэффективном использова-

нии, об изменениях стратегических планов.  

Мы полностью согласны, все эти вопросы должны более четко отражаться при рас-

смотрении бюджета. Конечно же, мы этот вопрос будем обсуждать и при внесении на 

ваше одобрение отчета об исполнении бюджета текущего года. Спасибо. 

 

ТӚРАҒА. Бахыт Турлыханович, вопросов больше нет. Вы завершали и могли бы 

поставить хорошую, красивую, жирную точку, но размазали все, как могли. Самое глав-

ное, о чем спросила депутат Яковлева, что при рассмотрении отчета Правительства, отче-

та Счетного комитета в стенах Парламента из года в год есть одна большая проблема - 

неосвоение денежных средств или их неэффективное освоение. Регулярное невыполнение 

бюджета - один из основных признаков (о чем был вопрос) неэффективности работы лю-

бой организации. Если говорить о частном бизнесе, то ни один акционер не будет держать 

менеджера на работе, еще и платить ему заработную плату за то, что он из года в год бу-

дет не осваивать либо неэффективно осваивать средства, которые он дает. Почему госу-

дарство должно содержать руководителей таких государственных органов? Вот пока тако-

го подхода не будет у Министерства финансов и его руководства, мы так и будем здесь 

постоянно вас заслушивать, и вы будете находить те или иные аргументы, поэтому идет 

неосвоение. 

Зная сегодня настрой Премьер-Министра, Правительства, очень рассчитываем, что 

в следующий приход мы увидим уже совсем другой подход к освоению средств. 

Қҧрметті әріптестер, сҧрақтарымыз аяқталды. 

Енді қосымша баяндама жасау ҥшін сӛз Қаржы және бюджет комитетінің мҥшесі 

депутат Оксикбаев Омархан Нҧртайҧлына беріледі. 

 

ОКСИКБАЕВ О.Н. Қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы! Қҧрметті Бақытжан Әбдірҧлы! 

Қҧрметті әріптестер және Ҥкімет мҥшелері! Мен баяндамаларда айтылған барлық 

цифрлерге тоқтамай, тек жҧмыс тобы аясында атқарылған жҧмыс туралы ақпарат бергім 

келеді. 

Бюджет жобасы Мәжіліс комитеттерінде қаралып, жҧмыс тобының отырыстарында 

бюджеттік бағдарламалар әкімшілері тыңдалды. Ӛңірлердің де республикалық бюджет 

жобасы бойынша пікірлерін білу ҥшін Ақтӛбе, Батыс Қазақстан және Павлодар 

облыстарының ӛкілдерінің баяндамалары тыңдалды. 
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Заң жобасымен жҧмыс барысында депутаттар 280,6 миллиард теңге сомасын 

қҧрайтын 135-тен астам тҥзету енгізді. 

Атап айтқанда, депутаттар бюджеттің шығыс бӛлігін 205 миллиард теңгеге 

ҧлғайтуды, 18 миллиард теңгеге шығыстарды оңтайландыруды және 12 миллиард теңгеге 

бюджеттің кіріс бӛлігін ҧлғайтуды ҧсынған. 

Депутаттар шығыстарды ҧлғайтуды ҧсынып отырған негізгі бағыттар бҧл - тҧрғын 

ҥй-коммуналдық шаруашылығына - 75 миллиард теңге, кӛлік және коммуникацияға - 51,2 

миллиард теңге, денсаулық сақтауға - 16,3 миллиард теңге, білім беруге - шамамен 40 

миллиард теңге, мәдениет пен спортқа - 10,6 миллиард теңге және тағы басқалар. 

Бюджеттің теңгерімділігін бҧзбау ҥшін қандай бағыттарды қолдай алатынымыз 

туралы жҧмыс тобында жан-жақты талқыланды. 

Кӛріп отырғанымыздай, шамамен 26,1 миллиард теңге сомасына депутаттардың 

тҥзетулері қолдау тапты. Оның ішінде 26 миллиард теңге - Ҥкімет резервін қысқарту 

есебінен және 86 миллион теңге - Қорғаныс министрлігінің шығыстарын қысқарту 

есебінен. 

Бҧл қаражаттар 3 жастан бастап 6 жасқа дейінгі балаларды балабақшалармен 

қамтамасыз ету, балалардың қҧқықтарының бҧзылу жағдайларына жедел ден қою ҥшін 

Колл-орталықтар қҧру және олардың жҧмыс істеуі, шығармашылық ҥйлерін жӛндеу, 

сумен жабдықтау және су бҧру жҥйесін дамыту, су беру қҧнын субсидиялау, 

автожолдарды реконструкциялау сияқты басым міндеттерді шешуге, сондай-ақ денсаулық 

сақтау объектілерін салуға жҧмсалды. 

Қазақстан Республикасының Президенті Қауіпсіздік кеңесінің отырысында берген 

тапсырмаларға байланысты, терроризмге қарсы шараларға ҧлттық қауіпсіздік пен 

мемлекеттік шекараны қорғауды қамтамасыз ету ҥшін жҧмсалатын шығыстары және 

объектілерді нығайтуға жҧмсалатын шығыстары қолдау тапты. 

Мемлекеттік қызмет істері министрлігінің қайта ҧйымдастырылуына, Дін істері 

және азаматтық қоғам, Қорғаныс және аэроғарыш ӛнеркәсібі министрліктерінің 

қҧрылуына байланысты республикалық бюджет шығыстарына тҥзету жҥргізілді. 

Әкімшілер мен бағдарламалар бӛлінісіндегі толық ақпарат салыстырма кестеде 

кӛрсетілген. 

Ҧлттық экономика министрлігінің 2017 жылға арналған шығыстары шеңберінде 

Ҧлттық қордан нысаналы трансферт есебінен инженерлік-коммуникациялық 

инфрақҧрылымды жобалауға, дамытуға және жайластыруға 57,4 миллиард теңге және 

кредиттеу арқылы жылумен, сумен жабдықтау және су бҧру жҥйелерін реконструкциялау 

мен салуға 48 миллиард теңге кӛзделген. 

Бҧл қаражаттар "пулмен" кӛзделген және жоғарыда аталған сомалар шегінде 

қаржыландырылатын жобалардың тізбесін қазіргі уақытта Ҧлттық экономика министрлігі 

пысықтап жатыр. 

Шығыстардың жоғарыда аталған бағыттарына байланысты депутаттардың 

жекелеген тҥзетулері қҧжаттаманың толық пакетінің бар-жоғын және барлық қажетті 

талаптарға сәйкестігін ескере отырып, бюджетті іске асыру туралы Ҥкімет қаулысында 

жобалардың тізбесін қалыптастыру кезінде ескерілетін болады. Жҧмыс тобының 

отырысында бізді Ҥкімет мҥшелері осылай сендірді. 
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Сондықтан Ҥкімет "2017-2019 жылдарға арналған республикалық бюджет туралы" 

Қазақстан Республикасының Заңын іске асыру туралы Ҥкіметтің қаулысын бекіту кезінде 

депутаттардың ҧсыныстарын барынша ескереді деп ойлаймыз. 

Ішкі қарама-қайшылықтарды жоюды, қҧқықтық реттеу олқылықтарының орнын 

толтыруды, редакциялық нақтылауды қамтамасыз ететін тҥзетулер енгізілді. Заң 

жобасының мәтіні заң техникасы қағидаларына сәйкес келтірілді. 

Қҧрметті әріптестер! Мәжілісте бюджет жобасын қарау барысында оған енгізілген 

ӛзгерістер мен толықтырулар бҧған дейін қабылданған әлеуметтік міндеттемелерді 

орындауды ӛзгертпейді.  

"Айтпаса, сӛздің атасы ӛледі" деген сӛз бар. Біз бекітейін деп отырған бюджет 

ӛзінің жетілген биігінен әлі де алыс. Ол туралы жҧмыс тобында жан-жақты айтылды да. 

Біз Ҥкіметті қолдадық. Және де Ҥкімет еліміздің экономикамыздың сапалы даму деңгейін 

қамтамасыз етіп, бюджет қаражатының тиімді жҧмсалуы ҥшін барлық мҥмкіндікті жасады 

деп ҥміттендік. 

Қорытындылай келіп, Парламент Мәжілісінің барлық комитеттері талқыланып 

отырған заң жобасы бойынша оң қорытындыларын бергенін айта кеткен жӛн. 

Барлық депутаттарға жасалған сындарлы жҧмыс және тҥсіністік ҥшін алғысымды 

айтқым келеді. 

Қаржы және бюджет комитеті Қазақстан Республикасы Парламентінің Мәжілісіне 

енгізілген тҥзетулерді ескере отырып, "2017-2019 жылдарға арналған республикалық 

бюджет туралы" Заң жобасын мақҧлдауды ҧсынуды мҥмкін деп есептейді. 

Заң жобасының қорытындысы сіздерде бар. Қолдауларыңызды сҧраймын. 

Назарларыңызға рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет, Омархан Нҧртайҧлы. 

Қҧрметті депутаттар, енді заң жобасын талқылауға кӛшеміз. 

Сӛз депутат Жамалов Аманжан Мәкәрімҧлына беріледі. 

 

ЖАМАЛОВ А.М. Уважаемые коллеги! При базовом сценарии цена на нефть на 

2017-2019 годы заложена на консервативном уровне - 35 долларов за баррель. При этом 

реальный рост ВВП прогнозируется на уровне 1,9 процента в 2017 году, 2,1 процента - в 

2018 году и 2,7 процента - в 2019 году. 

Вместе с тем данный базовый сценарий закладывает изначально некорректные 

предпосылки формирования бюджетных параметров по следующим причинам. 

Учитывая, что цена на нефть позиционируется Правительством как основной фак-

тор экономического роста, непонятно, каким образом будет достигнут рост ВВП в 1,9 

процента и рост налоговых поступлений на 7,7 процента в 2017 году при цене 35 долларов 

за баррель, если в 2016 году при средней цене 41 доллар за баррель прирост ВВП прогно-

зируется на уровне 0,5 процента. В то же время относительно уточненного бюджета 2016 

года по программам развития идет снижение расходов: в 2017 году - на 82 миллиарда 

тенге, в 2019 году - на 194 миллиарда тенге, в том числе по Программе "Нҧрлы жол". 
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Напрашивается вопрос: за счет чего будет достигнут рост ВВП в 2017 и 2018 годах, 

если цена на нефть будет ниже, чем в 2016 году, и при этом сократятся инвестиции в 

бюджет развития? 

Возможно, сегодня основные надежды на рост экономики связаны с добычей каша-

ганской нефти. В бюджете заложена добыча 4 миллионов тонн кашаганской нефти в 2017 

году и 11 миллионов тонн - в 2019 году, но, по словам председателя АО "КазМунайГаз" 

Сауата Мынбаева, "нижний порог окупаемости добычи нефти на Кашагане составляет 90-

100 долларов за баррель". Будет ли даже при котировке 50 долларов за баррель эта нефть 

драйвером для роста экономики - это большой вопрос. Рассчитывать на увеличение кре-

дитования банками до такого уровня крайне несерьезно, а других факторов экономическо-

го роста нет. 

Из вышеизложенного можно сделать один вывод, что министерствами националь-

ной экономики и финансов изначально завышен план по росту ВВП и занижен план по 

доходам, соответственно, по расходам в бюджете. Все рейтинги агентств по прогнозиро-

ванию цен на нефть дают прогноз на 2017-2018 годы по средней цене нефти - от 50 до 60 

долларов за баррель. 

В бюджете Российской Федерации на 2017-2019 годы, который также формируется 

за счет сырьевых продуктов, средняя цена нефти заложена на уровне 40 долларов за бар-

рель. 

Для справки: увеличение базовой цены нефти на 1 доллар за баррель даст увеличе-

ние доходной части республиканского бюджета примерно на 140 миллиардов тенге. Если 

взять во внимание, что базовая цена нефти занижена как минимум на 5 долларов, доход-

ная часть бюджета занижена на сумму порядка 700 миллиардов тенге, и это без учета 

налоговых поступлений, которые пойдут в Национальный фонд. То есть можно предпо-

ложить, что Министерство финансов преднамеренно занижает план по доходам, чтобы в 

дальнейшем отчитываться об успехах по его перевыполнению, а ведь данные средства 

(примерно 700 миллиардов тенге) могли бы быть направлены на бюджет развития, что 

позволило бы решить многие, в том числе социальные, вопросы, стимулировать экономи-

ческую активность. Самое главное - данные средства могли бы снизить трансферты из 

Национального фонда, которые в 2017 году составят 3 триллиона 321,6 миллиарда тенге, 

или 42 процента от общей суммы доходов бюджета. 

К сожалению, в Правительстве уже сложилась практика, что дополнительные сред-

ства, полученные в результате такого планирования, начинают перераспределяться в ходе 

уточнения бюджета по мере их поступления. При этом включение данных средств в сле-

дующем году при уточнении сокращает время для их освоения, что приводит к некачест-

венному использованию бюджетных средств, или, как показал недавний опыт уточнения 

бюджета на 2016 год, эти средства просто идут на пополнение уставных капиталов квази-

госсектора, где они также фактически не могут быть освоены в течение финансового года, 

а значит - выпадают из экономического оборота. 

Вывод один: при таком планировании бюджета никто не может досконально про-

гнозировать последствия тех или иных решений, и Правительство не может, как этого 

требует Глава государства, обеспечить бюджет, ориентированный на достижение конеч-

ного эффективного результата. 
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Далее. Считаю, что существенным недостатком при планировании бюджета явля-

ются заниженные дивиденды на государственные пакеты акций и доли участия. По со-

стоянию на 1 января 2016 года государство владело пакетами акций в 130 акционерных 

обществах, находящихся в республиканской собственности. В проекте бюджета на 2017 

год учтены дивиденды только от 67 акционерных обществ. При этом 96 процентов от 

общей суммы дивидендов в 2017 году будет выплачено всего двумя компаниями - АО 

"Самрук-Казына" и АО "Астана Экспо-2017". В сумме это составит 14,7 миллиарда тенге. 

Таким образом, более 60 акционерных обществ не выплачивают дивиденды и являются 

убыточными. 

С 2005 по 2015 годы из республиканского бюджета на создание этих акционерных 

обществ была выделена астрономическая сумма - 3 триллиона 436,2 миллиарда тенге. За 

этот же период от этих АО в республиканский бюджет поступили дивиденды на общую 

сумму 348,9 миллиарда тенге. За десять лет в бюджет вернулось всего 10 процентов от 

вложенных средств, то есть доходность примерно по 1 проценту в год. 

Более того, с 2015 года наблюдается снижение объема дивидендных выплат. Для 

сравнения: в 2015 году АО "Самрук-Қазына" выплатило дивиденды в бюджет в размере 

34,7 миллиарда тенге, а в 2017 году планируется 11,9 миллиарда тенге. 

АО "КазАгро" в 2017 году получит бюджетный кредит на 60 миллиардов тенге, а 

направит в бюджет всего 39 миллиардов тенге. 

Далее. По бюджетной программе "Создание условий на привлечение инвестиций", 

за счет которой финансируется АО "KAZNEX INVEST", из бюджета на 2017-2019 годы 

будет выделено 4,8 миллиарда тенге. При этом в 2017 году АО "KAZNEX INVEST" вы-

платит всего 1,7 миллиарда тенге дивидендов в бюджет, то есть сумму, равную полугодо-

вой зарплате одного рядового сотрудника. 

АО "Байтерек" дивидендов выплачивать вообще не будет, хотя только по итогам 

шести месяцев 2016 года прибыль холдинга составила 29,4 миллиарда тенге. 

Считаю необходимым пересмотреть дивидендную политику, так как на сегодня 

объем дивидендов не привязан к размеру полученной чистой прибыли, как это принято во 

всем мире. То есть АО "Самрук-Казына", получив прибыль почти в 300 миллиардов тенге, 

выплатит все равно 11,9 миллиарда тенге, а это всего 4 процента от чистой прибыли. 

Целесообразно, чтобы минимальный размер дивидендов определялся в процентном 

соотношении к полученной чистой прибыли за год. Оптимальный уровень - 50 процентов 

от прибыли.  

Для сравнения: сейчас в России все госкомпании обяжут платить дивиденды в раз-

мере 50 процентов от прибыли. 

Стоит отметить, что объем выплаченных дивидендов не идет ни в какое сравнение 

с суммами, которые выделяются субъектам квазигоссектора из бюджета. 

Вообще сегодня можно сказать о тотальной неэффективности АО, находящихся в 

собственности государства. Все вышеперечисленные бюджетные средства не учитывают 

бюджетных расходов на кредитование субъектов квазигоссектора, а также предоставление 

государственных заданий. 

Большинство акционерных обществ финансируется за счет государства через ме-

ханизм государственных заданий и размещения заказов, за счет бюджетных средств фор-
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мируются доходы и выплачиваются дивиденды в бюджет. По сути, создан замкнутый круг 

обращения бюджетных средств из одного кармана в другой. Все это похоже на известное 

сравнение про "чемодан без ручки", когда и нести тяжело, и выбросить жалко. 

Уважаемый Бакытжан Абдирович, в заключение хотел бы процитировать слова ве-

ликого Эйнштейна, который говорил: "Сумасшествие ожидать новые, отличные результа-

ты, делая вещи по-старому". 

Надеемся, что сегодняшние наши выступления будут учтены в дальнейшей работе 

возглавляемого Вами Правительства. Спасибо за внимание. 

 

ТӚРАҒА. Сӛз депутат Омаров Сапархан Кесікбайҧлына беріледі. 

 

ОМАРОВ С.К. Қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы! Қҧрметті әріптестер! Тәуелсіз 

Қазақстанның алғашқы кҥндерінен бастап Мемлекет басшысы - Елбасы Нҧрсҧлтан 

Әбішҧлы Назарбаев агроӛнеркәсіп кешенінің дамуына бағытталған жҥйелі бағдарды 

жҥргізіп келеді. Осының нәтижесінде жыл сайын ауыл шаруашылығын мемлекеттік 

қолдау кӛлемі ҧлғаюда. Соңғы бес жылда ол 2,5 есеге ӛсті. 

Осы жолы да толық қаржыландырмау салдарынан "Агробизнес-2020" 

бағдарламасының кейбір кӛрсеткіштеріне қол жеткізілмей қалғандығын ескере отырып, 

ҥш жылдық кезеңге арналған бюджет шеңберінде Ауыл шаруашылығы министрлігінің 

шығыстары бойынша субсидиялау кӛлемі ҧлғайып отыр. Мысалы, 2017 жылы 

агроӛнеркәсіптік кешеннің субьектілерін субсидиялауға арналған қаржы кӛлемі 

ҥстіміздегі жылмен салыстырғанда 1,5 есеге ҧлғайып отыр. Бҧл жергілікті атқарушы 

органдарға бӛлінетін сомаларды есепке алмағанда. 

Қаралып отырған заң жобасын қолдай отырып, кейбір мәселелерге назар 

аударуларыңызды сҧраймын. 

Біріншіден, заң жобасында агроӛнеркәсіптік кешенге қатысты салалардағы 

шығыстарға бағытталған жергілікті бюджеттен қаржыландырудың ең аз кӛлемдерін 

белгілеу кӛзделмеген. Қаржыландырудың ең аз кӛлемдерінің болмауы жергілікті 

атқарушы органдарға агроӛнеркәсіптік кешеннің қаржыларын ӛздерінің қалауы бойынша 

басқа салалар мен мҧқтаждықтарға қайта бағыттауға мҥмкіндік береді. 

Екіншіден, ҥстіміздегі жылмен салыстырғанда мал шаруашылығы және 

ветеринария, ӛсімдік шаруашылығы, орман шаруашылығы және жануарлар әлемі 

саласындағы ғылыми зерттеулерді қаржыландыруға арналған шығыстар екі есеге дерлік 

қысқартылған, 2018-2019 жылдарға бірқатар бағыттарға қаржы бӛлінбеген. 

Агроӛнеркәсіптік кешеніндегі білім алудың қолжетімділігін арттыруға қаржы салынбаған. 

Бҧл бағдарламалар қазіргі заманғы технологиялар мен алдыңғы қатарлы ғылыми 

әзірлемелерге агробизнес субъектілерінің қол жеткізуін қамтамасыз етуге, жаңа 

технологияларды трансферттеу мен білімді дамытуға бағытталғанын ҧмытпауымыз керек. 

Ҥшіншіден, еліміздегі 15 авариялық су қоймасы мен гидротехникалық қҧрылысты 

реконструкциялау бойынша жҧмысты жҥргізуге қаржы жеткілікті кӛлемде бӛлінбей отыр. 

Осы объектілерді жӛндеу апатты жағдайлардың қауіп-қатерін тӛмендету, сондай-ақ 

суармалы жерлердің кӛлемін ҧлғайту мәселелерін шешуге бағытталғанын және бҧл 

мәселенің ерекше әлеуметтік-экономикалық маңызы бар екеніне назар аударғым келеді. 
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Тӛртіншіден, республикалық бюджеттен бӛлінетін қаржыны тиімді пайдалану 

мәселесіне де аса зор назар аудару керек. Мысалы, ӛткен ҥш жылда агроӛнеркәсіптік 

кешен субъектілерін қаржылай сауықтыру бағдарламасына қатысушылар жалпы сомасы 

26 миллиард теңгеге мемлекеттік қолдау алды. Осы кӛлемдегі қаражатты енді жыл сайын 

бӛлу кӛзделіп отыр. 

Қазірдің ӛзінде ӛз міндеттемелерін орындай алмай бағдарламадан шығып қалған 

шаруашылықтар бар. Жалпы тілмен айтқанда, ҥш жыл бойы субсидия алып келген 

шаруашылықтар жағдайын жақсартудың орнына бастапқы қалпына қайта оралып, 

қарыздары одан әрі ҧлғайта тҥседі. Осылайша, мемлекеттік қолдауды алған кәсіпорындар 

қайтадан қолдауға мҧқтаж болады. Осы кәсіпорындарға қолданатын бірден-бір шара - 

оларды бағдарламалардан шығарып тастау ғана. 

Агроӛнеркәсіп кешенін қаржылық сауықтыру қазіргі кезде керекті және маңызды 

бағдарлама екенін ескере отырып, оның орындалу барысын уақтылы және тиімді 

бақылауға алу керек және мемлекеттік субсидияларды тиімсіз пайдаланғаны ҥшін 

қатысушылардың жауапкершілігін кҥшейту керек деп есептеймін. 

Назар салып тыңдағандарыңызға рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Қҧрметті әріптестер, Регламентке сәйкес біздің ҥзіліске шығатын 

уақытымыз да болып қалды. Бірақ қаралатын маңызды мәселелер әлі де кӛп. Сондықтан 

ең алдымен осы бюджетке қатысты барлық сҧрақтарды қарап болып, содан кейін ҥзілісті 

жарияласақ. Қарсылықтарыңыз жоқ па? 

 

ОРНЫНАН. Жоқ. 

 

ТӚРАҒА. Онда келістік. 

Сӛз депутат Иксанова Гҥлнар Мҧстахымқызына беріледі. 

 

ИКСАНОВА Г.М. Бюджет социальной сферы должен создать прочную финансо-

вую основу для реализации социальных приоритетов Плана нации. Особенность этого 

бюджета заключается в том, что в общих расходах, которые составляют более чем 11 

миллиардов тенге, предусмотрена реализация новых социальных инициатив на сумму 884 

миллиарда тенге. Это огромная сумма. 

По Министерству здравоохранения и социального развития. Основная задача, как 

уже было сказано, - внедрение медстрахования. При этом нагрузка на бюджет постоянно 

увеличивается, не уменьшается. Например, с 2017 по 2019 годы нагрузка на бюджет будет 

возрастать таким образом - от 915 миллиардов до более 1 триллиона тенге. 

Очень высока также зависимость Фонда медицинского страхования от бюджета. 

Более 80 процентов доходов фонда будет пополняться из государственного бюджета, 

значит, обеспечение качества и доступности медицинских услуг должно соответствовать 

всем ожиданиям общества, а это возможно только при развитой системе, сети и оснащен-

ности медицинских учреждений всех уровней. 

Расходы на материально-техническое оснащение медицинских организаций на 

2017 год планируются в размере 15,2 миллиарда тенге. Это всего 33 процента от потреб-
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ностей медицинских учреждений. Сейчас на сумму около 70 миллиардов тенге не уком-

плектованы медицинской техникой организации, которые оказывают самые важные ме-

дицинские услуги, - акушерско-гинекологическую, поликлиническую помощь, помощь 

больным с острыми инфарктом, инсультом и, хотелось бы особо подчеркнуть, злокачест-

венными новообразованиями. 

Я хочу привести в пример состояние онкологических клиник. Из восемнадцати 

зданий диспансеров шесть построены в 60-е годы и нуждаются в модернизации, семь 

диспансеров вообще не соответствуют нормативу обеспеченности. В течение трех лет 

деньги будут выделены только на две онкоклиники, значит, есть риск недостижения рав-

ных условий по диагностике и лечению онкологических заболеваний. 

Сегодня мой коллега говорил о необходимости выравнивания в регионах стоимо-

сти медицинских услуг. Я хочу тоже привести пример с туберкулезными больными. На-

пример, в Карагандинской области стоимость койко-дня составляет всего 6 тысяч тенге, 

тогда как в Кызылординской области - до 13 тысяч тенге. Такая же картина по четырем 

нозологиям. 

На цели выравнивания выделяется дополнительно 7 миллиардов тенге, но по ин-

фекционным болезням вопрос не решился, хотя стоимость пролеченного больного в ЮКО 

ниже, чем в СКО, в 3,5 раза. Значит, мы изначально ставим пациентов в неравное положе-

ние. Хотя, конечно, есть сомнения по поводу обоснованности тарифной политики вообще, 

потому что тарифы будут устанавливаться на среднем уровне. Как тогда быть с теми ре-

гионами, где тарифы высокие, не отразится ли это на качестве медицинских услуг по 

очень важным нозологиям? 

Одна из новых инициатив по социальному обеспечению - это повышение размера 

прожиточного минимума на 18 процентов с 1 января 2018 года. Соответственно, будут 

увеличены размеры других социальных пособий. Эта мера позволит немного подтянуть 

планку социального обеспечения, однако структура самого прожиточного минимума, вы 

все знаете, не соответствует стандартам МОТ по уровню благосостояния людей. 

На новые инициативы в сфере социального обеспечения предусмотрено выделить 

768 миллиардов тенге в трехлетний период. При этом стимулирующий компонент - вве-

дение нового формата АСП - будет составлять всего 14 процентов от объема средств на 

новые инициативы. Рост социальных выплат ожидается по годам, соответственно, на 10, 

15 и 14 процентов. Но ожидаемая (даже благоприятный прогноз Правительства - 6-8 про-

центов) инфляция может нивелировать огромные бюджетные вливания. 

Самыми актуальными вопросами в области образования являются переход на 12-

летнее образование, триязычие и проект "Бесплатное техническое и профессиональное 

образование для всех". 

В планировании охвата детей дошкольным воспитанием и обучением много про-

блем и пробелов вследствие отсутствия комплексных прогнозов и игнорирования реаль-

ной ситуации на местах. Мы в этом убедились, когда работали в составе рабочей группы. 

Сегодня очередь в дошкольных организациях составляет 167 тысяч детей в возрасте от 

трех до шести лет. Сохраняется охват ниже республиканского уровня в шести регионах 

страны. 
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В процессе работы над бюджетом в Мажилисе решено выделить еще дополнитель-

но 36 миллиардов тенге на ввод новых 80 тысяч мест. И даже при этом сохранится дефи-

цит в 77 тысяч мест, к 2020 году задача по 100-процентному охвату может быть не реше-

на. 

Крайне нерациональны вложения на курсовую подготовку педагогов. Речь идет о 

тех педагогах, которых направляют на повышение квалификации по обновленному со-

держанию. Каждый год в течение трех лет на эти цели будет выделяться по 8 миллиардов 

тенге, тогда как дефицит педагогов, говорящих на английском языке, составляет 28 тысяч. 

Лишь 2 процента учителей ведут естественно-математические предметы на английском 

языке. Возникают естественные вопросы и сомнения в пользу такого рода подготовки на 

курсах, не эффективнее ли вернуться к полноценному циклу образования для таких педа-

гогов, потому что это не достигнет цели? 

Во время обсуждения проекта бюджета также решался вопрос об увеличении 

приема контингента на получение рабочей специальности на 21 тысячу молодых людей. 

Мы знаем прекрасно, что и сейчас при обучении в ТиПО из-за отсутствия прогнозов слабо 

учитываются потребности экономики в трудовых ресурсах, поэтому нужно обратить осо-

бое внимание на подбор этих молодых людей. Наверное, надо очень детально изучить 

ресурсные возможности ТиПО. 

В Министерстве культуры и спорта не предусмотрены вообще затраты на капи-

тальные расходы. Двум проблемным спортивным объектам, стоимостью каждый 35 мил-

лиардов тенге, строящимся восемь и двенадцать лет, выделяется по 100 миллионов тенге в 

год на их консервацию и охрану. Между тем по объему эти суммы немного меньше годо-

вых расходов на массовый спорт вообще. 

В целом надо сказать, что бюджет социальной сферы вполне достаточен. Просто 

вопрос в том, как сделать так, чтобы финансирование этой самой главной сферы было 

направлено на инвестирование в будущее, стимулирование экономической активности и 

ощутимую поддержку населения. Сочетание этих трех факторов позволит эффективно 

решать все вопросы. Спасибо за внимание. 

 

ТӚРАҒА. Спасибо. 

Сӛз депутат Қҧсайынов Серік Досымханҧлына беріледі. 

 

ҚҦСАЙЫНОВ С.Д. Уважаемый Нурлан Зайруллаевич! Уважаемые коллеги! Сего-

дня мы рассматриваем очень важный для страны законопроект, я предлагаю поддержать 

его, вместе с тем хочу обратить внимание на некоторые моменты. 

Так, по программе 082 "Реализация мероприятий в моногородах и регионах в рам-

ках Программы развития регионов до 2020 года" предусматриваются расходы в общей 

сумме 5 миллиардов тенге. По программе 085 "Реализация мероприятий в сфере жилищ-

ного хозяйства" предусматриваются расходы в общей сумме 196 миллиардов тенге. Дан-

ные расходы будут направлены в основном на проектирование, строительство, реконст-

рукцию жилья коммунального жилищного фонда, а также на завершение незаконченных 

объектов водоснабжения. По программе 086 "Реализация мероприятий в области жилищ-
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но-коммунального хозяйства в рамках Программы развития регионов до 2020 года" выде-

ляется 84 миллиарда тенге. 

К сожалению, эти финансовые средства не покрывают все имеющиеся проблемы в 

ЖКХ. Вместе с тем имеются большие проблемы в использовании бюджетных средств. 

Так, в 2015 году не завершены работы по семи объектам в сельских населенных 

пунктах четырех областей - Алматинской, Карагандинской, Мангистауской, Атырауской. 

Таким образом, допускается неэффективное использование бюджетных средств, не дости-

гаются показатели прямых и конечных результатов бюджетных программ при полном 

освоении выделенных средств. 

Имеющиеся факты возврата бюджетных средств в связи с их экономией или неос-

воением говорят о некачественном планировании расходов. Проблема не только и не 

столько в нехватке средств, а в их неэффективном использовании. 

Из-за слабого контроля со стороны администраторов бюджетных программ при 

полном перечислении средств регионам некоторыми местными исполнительными орга-

нами не обеспечивается конечный результат. 

К сожалению, нехватка воды остается одной из ключевых проблем Казахстана. В 

некоторых регионах 80 процентов сельского населения не имеют доступа к центральному 

водоснабжению. В настоящее время показатели обеспеченности питьевой водой и в целом 

систем водоснабжения в Казахстане остаются по-прежнему неудовлетворительными. 

В связи с этим необходимо, на мой взгляд, ужесточить ответственность админист-

раторов программ и усилить контроль при проектировании и реализации проектов строи-

тельства и реконструкций систем тепло-, электро-, водоснабжения и водоотведения. Глав-

ными критериями должны быть полное, эффективное использование бюджетных средств 

и качество проведенных работ. 

Правительству необходимо принять во внимание все замечания и предложения, 

высказанные депутатами Парламента, они должны быть учтены при формировании бюд-

жета следующего года. 

С учетом всех пожеланий моих коллег предлагаю одобрить данный законопроект. 

Спасибо за внимание. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет. 

Сӛз депутат Бектҧрғанов Әбдіманап Елікбайҧлына беріледі. 

 

БЕКТҦРҒАНОВ Ә.Е. Рақмет, қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы. 

Мен осы заң жобасын қолдай отырып келесі мәселелерді атап ӛтсем деймін. 

Елбасы "100 нақты қадам" Ҧлт жоспарында Экономикалық ынтымақтастық және 

даму ҧйымы елдері стандарттарының негізінде адам капиталының сапасын кӛтеру 

міндетін қойды. Бҧл міндетті жҥзеге асыру ҥшін жоғары білім алуға қолжетімділікті 

жеңілдетіп, сәйкесінше ел тҧрғындарының жалпы білімділік деңгейін арттыру қажет. 

Соңғы 10 жылда Қазақстанда жоғары біліммен қамту айтарлықтай тӛмендеді. 

Бҥгінгі кҥні мемлекеттік тапсырыс бойынша бӛлінген 32 мың грант ел экономикасының 

сҧранысын білікті кадрлармен қамтымайды. 
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Жыл сайын жоғары оқу орындарына баратын талапкерлердің саны ӛсуде. 

Сондықтан бакалавриатқа бӛлінетін мемлекеттік тапсырыс кӛлемі жеткіліксіз. Менің 

ойымша, бҧл қазақстандық жастардың шетелдік жоғары оқу орындарына кетуінің бірден-

бір себебі болып табылады. 

Жуырда ғана жҥргізілген зерттеулердің нәтижесінде бір ғана Шығыс Қазақстан 

облысы мектептеріндегі жоғары сынып оқушыларының жартысы келесі жылы ресейлік 

жоғары оқу орындарына тҥсуді жоспарлап отырғандығын кӛрсетті. Себебі ресейлік білім 

беру жҥйесінде студенттердің ҥштен екісі бюджеттік негізде білім алады, ал Қазақстанда 

студенттердің 30 пайызы ғана білім беру гранттарының негізінде оқиды. 

Сондай-ақ соңғы жылдары бӛлінген бюджеттік қаржының кӛлемі бҥгінгі қаралып 

жатқан бюджетте де сол деңгейде қалып отыр. 

Соңғы бес жылдың нәтижесінде жоғары оқу орындарына студент қабылдау саны 

78 мың адамға тӛмендеді. Бҥкіләлемдік экономикалық форум рейтингісінде жоғары 

біліммен қамту кӛрсеткіші бойынша Қазақстан 51-ші орыннан 61-ші орынға тӛмендеді. 

Шешуді қажет ететін келесі мәселе - ғылыми кадрларды дайындау. Себебі ғылыми 

дәрежесі бар оқытушылар Қазақстанда қазір жыл сайын азаюда. Егер 2010-2011 оқу жылы 

профессорлық-оқытушылар қҧрамының дәрежелік әлеуеті 60 пайызды қҧрайтын болса, 

ағымдағы жылы бҧл кӛрсеткіш 50 пайызға дейін тӛмендеп отыр. Ал PhD докторларының 

саны бізде тек 3 пайызға кӛбейді. 

Біз 2020 жылға қарай екі қазақстандық жоғары оқу орнының әлемдік рейтингтегі 

200-дікке енуі тиіс екендігін ҧмытпауымыз керек. Шетелдік оқытушылар ҥлесі аталған 

рейтингтің маңызды кӛрсеткіштерінің бірі. Сондықтан педагогикалық кадрларды 

дайындауға шетелдік оқытушыларды тартуымыз қажет. Алайда ӛткен жылдан бастап 

оларды шақыруға бӛлінетін шығындар бюджеттен алынып тасталды. Менің ойымша, 

мемлекет тарапынан қолдау кӛрсетілмесе, бҧл мәселе шешілмейді. 

Жоғарыда айтылғандар негізінде шетелдік оқытушыларды шақыруды ескере 

отырып, бакалавриат, магистратура және докторантураға бӛлінетін орындарды кӛбейту 

мақсатында мемлекеттік тапсырыс қҧрылымын қайта қарастыру қажет деп есептеймін. 

Ӛз сӛзімде тағы бір ӛзекті мәселені айтып ӛткім келеді. Ол, әрине, отандық 

мҧғалім-оқытушылардың біліктілігін арттыру мәселесі. Жаңа ғана ӛз сӛзінде әріптесіміз 

Гҥлнар Мҧстахымқызы бҧл мәселенің ӛте кҥрделі екендігіне тоқтады. Бҥгінгі кҥні білім 

саласындағы мҧғалім-оқытушылар біліктіліктерін бюджеттік қаржы есебі негізінен 

"Ӛрлеу" орталығында, "Назарбаев Зияткерлік мектептерінің" орталығында, "Назарбаев 

Университетінде" және бірнеше жоғары оқу орындарының базасында арттырып келеді. 

Аталған орталықтар деңгейлік және орта білім беру мазмҧнын жаңарту 

бағдарламалары негізінде оқытады. Осы орталықтарда жҥргізілген курстардың басым 

кӛпшілігінің мазмҧндары мен мерзімдері шамалас бола тҧра, олардың тӛлемақыларында 

едәуір айырмашылықтар бар. Сол себепті бір бағдарламаны оқытудың орталықтардағы 

ақысы неге әртҥрлі деген сҧрақ туындайды. 

Жалпы, білім саласындағы біліктілікті арттыру бойынша бірыңғай жҥйенің 

болмағандығынан, ҧсынылып отырған қызметтердің сапасына талдау жасау және бӛлінген 

бюджеттік қаржының тиімділігін де анықтау қиын. 
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Менің ойымша, мҧғалім-оқытушылардың біліктілігін арттырудың барлық жҥйесін 

қайта қарастырып, сондай-ақ еуропалық елдердің тиімді тәжірибесі бойынша жалпыға 

ортақ операторды анықтауымыз қажет шығар. 

Аталған ҧсыныстар педагогикалық қызметкерлердің біліктілігін арттыруды 

қамтамасыз етіп қана қоймайды, сонымен қатар бюджеттік қаржының жҥйелі және тиімді 

жҧмсалуына да мҥмкіндік береді. Рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Сӛз депутат Тасболатов Абай Бӛлекбайҧлына беріледі. 

 

ТАСБОЛАТОВ А.Б. Қҧрметті Тӛраға! Қҧрметті әріптестер! Барлық адамдар ҥшін, 

әсіресе әскери қызметшілер ҥшін толық тамақтанудың қаншалықты маңызды екенін 

бәріміз білеміз. 

Бҥгінгі таңда Қорғаныс министрлігінде және басқа әскери қҧрылымдарының азық-

тҥлік паегінің қҧны 1005 теңгені қҧрайды. Қазақ тағамтану академиясы әскери 

қызметшілер ҥшін әзірлеген азық-тҥлік паегінің нормасы заманауи талаптарға сәйкес 

келетініне қарамастан, бҧл баға 2014 жылдан бастап ҧлғайтылмаған, ал ӛткен ҥш жыл 

ішінде ӛнім бағалары ӛскен. 

Қазіргі уақытта, азаматтық қызметшілерге арналған бір тҥскі астың ғана қҧны 

орташа алғанда 700-1000 теңгені қҧрайды, мектеп оқушылары тҥскі асының қҧны 

ӛңірлерге байланысты 800-ден бастап 1000 теңгеге дейінгі аралықта қҧбылып тҧрады. 

Паекті арзандату тамақтың қҧнарлылығын тӛмендетіп, соның салдары 

сарбаздардың дене даярлығы мен моральдық даярлығының нашарлауына әкеп соғады, 

сондай-ақ ӛнім берушілердің қызметтер кӛрсетуден бас тартуына әкеледі. 

Жауынгерлік даярлықтың қазіргі жҥктемелерінде әскери қызметшілердің энергия 

тҧтынуы 4320-4850 килокалория қҧрайды. 

Қазақстан Республикасы Ҧлттық экономика министрлігінің Статистика 

комитетінің деректері бойынша азық-тҥлік паегінің қажетті қҧны - 1225 теңге, (кӛбейетін 

болса, сол 220 теңге ғой). 

Салыстырар болсақ, Ресей Федерациясы Қарулы кҥштерінде азық-тҥлік паегінің 

қҧны 1750 теңге (350 рубль). 

Сондықтан әскери қызметшілерді тамақтандыру мәселесін Ҥкіметтің арнайы 

қарауы және азық-тҥлік паегінің қҧнын әзірленген қҧнарлылық нормаларына сәйкес 

келтіру бойынша қажетті шаралар қабылдауы керек деп санаймыз. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет. 

Сӛз депутат Ахметов Сапар Қайратҧлына беріледі. 

 

АХМЕТОВ С.Қ. Рақмет, қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы. 

Қҧрметті әріптестер, Ҥкімет мҥшелері! "Нҧр Отан" партиясының сайлауалды 

бағдарламасында "Жалға берілетін тҧрғын ҥй қҧрылысы халықтың әлеуметтік әлсіз 

топтарын және жас отбасыларды дербес баспанамен қамтамасыз ететін прагматикалық 

және нақты жол" деп кӛрсетілген. 
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 "Нҧрлы жол" мемлекеттік бағдарламасы шеңберінде 2020 жылға дейін елімізде 1,4 

миллион шаршы метр жалға берілетін тҧрғын ҥй салыну жоспарланған. Бірақ "2017-2019 

жылдарға арналған республикалық бюджет туралы" Заң жобасында Ӛңірлерді дамытудың 

2020 жылға дейінгі бағдарламасы аясында кезекте тҧрған азаматтар мен жас отбасыларға 

арналған жалға берілетін тҧрғын ҥй қҧрылысына қарастырылған қаржының кӛлемі 

мҥлдем аз. 

Нақты айтатын болсақ, жас отбасыларға арналған тҧрғын ҥй қҧрылысына 2015 

жылы 6,3 миллиард теңге жҧмсалған, 2016 жылы 2,5 миллиард теңге қарастырылған, ал 

2017 жылға бар-жоғы 1 миллиард теңге бӛлінбек. 

Кезекте тҧрған әлеуметтік жағдайы тӛмен азаматтарға арналған тҧрғын ҥй 

қҧрылысы саласында да осыған ҧқсас жағдай. 

Қай кезде болмасын, біз әлеуметтік жағынан әлсіз топтарға жататын 

азаматтарымыздың, кезекте тҧрғандар мен жас отбасылардың қамын ойлап, баспаналы 

болуына мҥмкіндік жасап, оларға қолдау кӛрсетуді ҧмытпауымыз керек. Елбасының 

тапсырмалары да бізден осыны талап етеді. 

Қазіргі кезде жалға берілетін тҧрғын ҥйдің кӛбі Астана мен Алматы қалаларында 

салынуда. 

Осы тҧрғыда әлеуметтік жағдайы нашар азаматтарымызды тҧрғын ҥймен ӛңірлерде 

қамтамасыз етсек, бҧл еліміздің шалғай аудандарын, соның ішінде еліміздің шекара 

аймақтарын дамытуға және халықтың кӛп шоғырланған аймақтарынан жас отбасыларды 

осы ӛңірлерге тартуға әсер етер еді. Яғни, жалға берілетін тҧрғын ҥй қҧрылысына 

жоспарланған бҥкіл қаражатты ӛңірлердегі тҧрғын ҥй мәселесін шешуге жіберуді 

басымдылық ету керек. 

Жалпы, осы заң жобаны қолдай отырып, алдағы уақытта аталған мәселелерге назар 

аударылып, шешілуіне ықпал етіледі деп сенемін. 

Назарларыңызға рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет. 

Слово предоставляется депутату Платонову Артуру Станиславовичу. Пожалуйста.  

 

ПЛАТОНОВ А.С. Уважаемые коллеги, в целом я поддерживаю основные парамет-

ры проекта бюджета, вместе с тем хотел бы обратиться к руководству Министерства ин-

формации и коммуникаций, обозначив сложившиеся проблемные аспекты. 

Ежегодно из республиканского бюджета выделяются средства на выполнение го-

сударственного информационного заказа в государственных и частных СМИ. На 2017-

2019 годы планируется выделить около 133 миллиардов тенге. Уже в следующем году 

расходы будут увеличены почти на 1,5 миллиарда тенге по сравнению с текущим годом и 

превысят 43 миллиарда. 

Столь серьезная поддержка государством информационной сферы должна давать 

результаты в виде широкомасштабной информированности населения о деятельности 

государства и реализации государственных программ. Расходы растут, но вопросы эффек-

тивности проведения информационной политики возникают у общества постоянно. 
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В основном СМИ справляются с поставленной задачей, однако за последний год 

было несколько ситуаций, которые продемонстрировали неэффективность информацион-

ной политики, на что обращал внимание Глава государства. 

В 2017 и в последующие годы планируется выделение почти 1 миллиарда 600 мил-

лионов тенге на конкурсной основе негосударственным печатным и электронным СМИ и 

интернет-ресурсам.  

Негосударственные СМИ - важный коммуникационный канал для информирования 

различных групп населения о проводимой в стране социальной и экономической полити-

ке. Однако процедура конкурсов проходила формально и не была ориентирована на сти-

мулирование конкуренции, поэтому общественность не имеет подробного представления 

о размере направляемых (многомиллионных) сумм. Из года в год бюджетные средства в 

виде так называемой дотации получают одни и те же издания. Критерии госинформзаказа, 

жанры публикаций, их формы давно устарели, не ориентируются на реальный качествен-

ный профиль аудитории, на современные предпочтения различных групп населения, не 

актуализируются общественные проблемы и темы. Тематические направления определе-

ны слишком широко и абстрактно. Например, "Освещение деятельности государственных 

органов", "Информационное сопровождение политики по развитию государства". Понять 

по таким сверхмасштабным задачам, что от них требуется, простым журналистам не все-

гда легко. В отношении печатных изданий, которые участвовали в конкурсе, указаны 

тиражи - от 10 до 50 тысяч экземпляров. Но проверяют ли реальную информацию о тира-

же того или иного издания? 

По электронным СМИ разброс более обширный и составляет 36 направлений, сре-

ди которых такие, как "О программе "Занятость-2020", "Об истории архитектуры", "О 

развитии космической отрасли" и другие. Обращает на себя внимание, что планируется 

выпуск, как правило, одного-двух телевизионных продуктов. Возникает вопрос: "А что, 

данная тематика уже исчерпана и закрыта"? 

 Цена за единицу по всем лотам одна и та же - 180 тысяч тенге. О каких творческих 

подходах и разнообразии форматов можно говорить в таком случае, о какой системности 

и эффективности проводимой государственной политики? 

Между тем, по данным Счетного комитета по контролю за исполнением республи-

канского бюджета, в 2016 году "отсутствует единая расчетная стоимость оказываемых 

услуг, нет методики определения стоимости произведенной продукции телеканалов". 

Основные условия государственных закупок для негосударственных СМИ детально не 

обоснованы, критерии выбора поставщиков информационных услуг определены фор-

мально. Не ясно, как определялась необходимая для госзаказа целевая аудитория, есть ли 

система индикаторов эффективного и целевого расходования средств? Как следствие - 

сомнения в механизмах должного контроля за использованием бюджетных средств. 

В целом, считаю, необходимо реформирование государственного информационно-

го заказа. За основу можно взять меры государственной поддержки СМИ, применяемые в 

странах-членах ОЭСР, так как нынешняя политическая ситуация, логика информацион-

ных противостояний, борьба за влияние на население в своих интересах и потоки разной 

информации из-за рубежа требуют своевременного, системного, четкого подхода к реали-
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зации государственной информационной политики, контролю со стороны уполномочен-

ного органа и депутатского корпуса. Спасибо. 

 

ТӚРАҒА. Слово предоставляется депутату Косареву Владиславу Борисовичу, ру-

ководителю фракции КНПК. Пожалуйста. 

 

КОСАРЕВ В.Б. Уважаемые коллеги! Предложенный проект бюджета - это продукт 

кропотливой и ответственной работы не только Правительства, но и депутатов. Он всеце-

ло отвечает задачам, обозначенным Главой государства на период кризиса в программе 

"Нҧрлы жол", и предусматривает вовлечение без малого 3 триллионов тенге из Нацио-

нального фонда, почти по триллиону тенге в год. Это мы поддерживаем и одобряем, так 

как видим ярко выраженное стремление народа поддержать наше единство и стремление к 

развитию всех сторон жизни нашего общества. 

 Теперь сохранение мира и стабильности - дело не грядущих лет, а забота сего-

дняшнего дня. Мы уже не первый день слышим и видим тысячи погибших в странах, 

которые расположены недалеко от нашего дома. Мы понимаем, чего стоит Главе государ-

ства не только уберечь страну от втягивания в военные конфликты, но и сохранить у на-

селения спокойную уверенность в завтрашнем дне, бюджет на это настроен. Об этом 

нельзя молчать, поскольку мы знаем, что все это исходит от империалистически настро-

енных Соединенных Штатов. 

Мы давно строим нашу страну по новой модели. Не скрою, что народ страны на-

стороженно воспринимает ссылки Правительства на состояние экономики США и между-

народных финансовых институтов. 

Читаю пояснительную записку к проекту бюджета, и становится не по себе. Цити-

рую: "Макроэкономическая ситуация в США в 2015 году охарактеризовалась сохранени-

ем благоприятных трендов" - и пошло, и поехало почти на целую страницу. Что, нечего 

сказать о своих проблемах, о своих нуждах? При чем тут Соединенные Штаты, мы бюд-

жет в Вашингтон повезем утверждать? 

Бакытжан Абдирович, мы верим Правительству, мы видим, что в Правительство, 

обновившееся почти на 70 процентов, пришли смелые, интересные товарищи. С ними 

можно работать, можно хорошие дела делать, но надо создать условия. 

Я вот беру в руки прогноз развития. Уважаемые члены Правительства! Прогноз 

Правительства исходит, знаете, из чего? "Я его слепила из того, что было". А мы должны 

были бы нарисовать схему развития экономики, поступлений от нее в бюджет и из этого 

формировать бюджет. Это дало бы возможность людям страны понять, чего от них хотят, 

и стремиться к тому, чтобы поставленные задачи были выполнены. На это будут направ-

лены все политические силы.  

Я полагаю, что пора жить не только своим умом, но и стремиться к тому, чтобы у 

нас рождались новые веяния.  

Кстати, о первичности денег. Надо менять ориентиры, первичными должны быть 

труд, трудовые, природные ресурсы, а уж потом финансы. Карл Маркс говорил о том, что 

капитал тогда является капиталом, когда авансированные средства пройдут процесс про-
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изводства. У нас же они еще не появились в процессе производства, а мы уже считаем 

капитал, инвестор у нас уже обеспечен. 

Поверьте, коллеги, понять устремления Правительства и местных исполнительных 

органов в развитии агропромышленного комплекса невозможно ни при каких обстоятель-

ствах. Не консультации ли иностранных специалистов привели к тому, что поголовье 

птицы в стране снизилось с 60 миллионов голов в 1991 году до 33 миллионов? Подумайте, 

дорогие члены Правительства, разве у нас мало возможностей для расширения птицевод-

ства? Да у нас зерно девать некуда, особенно в этом году, когда оно не дотягивает до то-

варных кондиций. У нас десяток яиц уже зашкаливает под 300 тенге. Птицефабрики не 

имеют кормов. Читаю в газете: Щербактинская птицефабрика завозит корма из Петропав-

ловска, потому что там дешевле, а дорога обходится в три цены стоимости зерна. С ума 

сойти можно! 

Везем "ножки Буша" в страну, даже главный ветеринар Министерства сельского 

хозяйства на днях "спалился" на этом бизнесе. Как ни грустно об этом говорить, но при-

ходится, поскольку, чтобы устранить любой порок, надо его высветить, охарактеризовать, 

осудить и найти путь, как его устранить, а путь очень простой - у нашего народа очень 

большое стремление работать.  

Я недавно в ауле Талапкер зашел к одному фермеру, он во дворе разводит в инку-

баторах (обычные ящики с пенопластом) шесть видов птиц, выращивает овощи, льет бе-

тонные изделия. У него всего пять-шесть рабочих, работают как один человек, хорошо 

зарабатывают. Почему бы нам не делать ставку на такое развитие малого и среднего биз-

неса? Это не один пример, их тысячи. 

Мой друг из аула часто мне звонит: народ не хочет работать, потому что молоко не 

закупают, мясо хотят за полцены увезти, а государство этой проблемой не озабочено. 

Плохо, что недобираем продукцию, еще и людей вынуждаем, точнее - обрекаем к бездей-

ствию. Вы смотрите, до чего дошло наше село! Сегодня хозяйка не доит корову. Вытолк-

нет корову с теленком на пастбище и ждет, когда они вечером придут. Надоит два-три 

литра молока детям, на чай – и все. А ведь мы могли бы все это молоко закупить, привезти 

и не пить порошковый кефир. 

Я считаю, мы должны учесть, что трудовую деградацию допустить очень просто: 

не требовать, не озадачивать человека - и он придет в состояние пассивной деградации. 

Мы обсуждаем проект бюджета, потенциал природных ресурсов и трудовой энту-

зиазм должны лежать в основе бюджета. Мы не можем жить плохо, не должны! У нас есть 

все, чтобы быть самодостаточными и обеспеченными. 

Хотелось бы отметить, что мы вошли в сферу реформ 25 лет назад. Многие из нас 

сомневались, получится ли. Сегодня мы видим, что получается, поэтому Правительству 

надо понять это и вооружить народ идеей творческого отношения к труду, бережливого 

отношения к нашему единству. 

Хотелось бы еще сказать о честном и порядочном укладе жизни. Нельзя дальше 

терпеть такие пороки, как показуха, "теневой" бизнес, рейдерство. Время, хотим мы того 

или нет, обнажает скрытые от государства производства, объемы их доходов становятся 

предметом острого обсуждения в обществе в тот же день, в тот же час! Люди все это ви-
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дят! И Правительство, и государственные органы на этом только теряют доверие нашего 

общества. 

Многие знают, как простой народ относится к этим явлениям, но будет не лишне 

напомнить, что люди расценивают их как наиболее болезненные язвы современности. 

Дальше так жить нельзя, поскольку это опасно для сохранения стабильности. 

Хоть эти пороки преподносятся отдельными политологами как неотъемлемые чер-

ты рыночной экономики, нам на нашем уровне - в Парламенте, в Правительстве - терпеть 

эти уродливые явления нельзя. Надо вставать против них, устранять и бороться повсе-

дневно! Мы же представляем народ, ему служим и перед ним в ответе. Нам надо хранить 

веру народа к власти, на этом стоять, чего бы нам это ни стоило. Спасибо. 

 

ТӚРАҒА. Сӛз "Ақ жол" партиясы фракциясының жетекшісі депутат Перуашев 

Азат Тҧрлыбекҧлына беріледі. 

 

ПЕРУАШЕВ А.Т. Уважаемые коллеги! Считаю необходимым остановиться на ряде 

принципиальных замечаний. Сначала методологический вопрос. 

В основу документа Министерством национальной экономики положен прогноз 

номинального роста ВВП больше 9 процентов в 2017 году и около 7 процентов ежегодно - 

в последующие годы. Какие такие факторы позволяют Министерству экономики быть 

настолько позитивным в своих расчетах? 

Представленные в пояснительной записке цифры не дают однозначного ответа на 

этот вопрос. Например, там говорится, что доходы бюджета в 2017 году увеличатся за 

счет роста валовой добавленной стоимости ненефтяного сектора на 9,3 процента при рос-

те ВВП на 9,1 процента. Непонятно, из чего складывается этот прогноз, если рост про-

мышленности за тот же период предусмотрен только на 2,8 процента, строительства - на 2 

процента, сельского хозяйства - на 2,9 процента. 

Для обеспечения роста любой экономики нужны локомотивы, драйверы, чьи темпы 

развития должны опережать остальные секторы и тащить за собой экономику в целом. Где 

в нашем случае такие драйверы? Где отрасли, чей рост (пусть даже номинальный) был бы 

запланирован на уровне 9-10 процентов? Мы их не видим. 

Более того, текущая статистика показывает противоположные тенденции. Так, в 

прошлом году объем производства в обрабатывающей промышленности не вырос, а сни-

зился на 2 процента, а за девять месяцев 2016 года сократился еще на 7,5 процента. При 

этом нужно учитывать, что мы говорили о номинальных показателях, а реальный рост 

ВВП заложен гораздо меньший - на уровне 11,9 и 2,7 процентных пункта. Но это не меша-

ет, например, рассчитывать поступления по налогам КПН именно из номинальных дан-

ных, хотя, возможно, облагать подоходным налогом будет нечего, так как в реальности 

предприятия получат убытки, а не прибыль. Получается, что одни данные бюджета у нас 

приводятся в номинальном выражении, другие - в реальном, и это вносит путаницу в вос-

приятие документа. 

Кроме того, такое расхождение между номинальным и реальным ВВП - 9,1 про-

цента или 1,9 процента - может объясняться только высокими инфляционными ожида-

ниями. Но тогда бюджет должен содержать и комплекс антиинфляционных мер, таких как 
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насыщение внутреннего рынка отечественными товарами, снижение импортозависимости 

и так далее, но таких задач среди приоритетных нет. Причем реальные показатели бюдже-

та рассчитываются разработчиком не в сопоставимых ценах, а, видимо, просто в переводе 

на доллары США. Ответ министра на наш вопрос о методике расчета реального ВВП ни-

чего здесь не прояснил. Иными словами, представленные параметры бюджета выглядят, 

мягко говоря, неоднозначно и скорее всего потребуют корректировки в ближайшей пер-

спективе. 

В качестве мероприятий по укреплению доходной части бюджета почему-то пре-

дусмотрены только меры налогового администрирования, ужесточение требований по  

постановке на учет по НДП, введение электронных счетов-фактур, новые методы работы 

по перемене поставщиков, выявление потенциальных лжепредприятий и так далее. 

Возможно, данные меры могут способствовать укреплению финансовой дисципли-

ны, но вряд ли они помогут расширить налогооблагаемую базу. Более того, подобные 

фискальные меры приводят к чрезмерному налогообложению добросовестных налогопла-

тельщиков. Например, в Каскеленском районе Алматинской области за отчетный период 

было ликвидировано 47 лжепредприятий без каких-либо экономических последствий для 

их учредителей, тогда как их налоговая нагрузка была переложена на 50 реально работав-

ших предприятий в этом районе под видом корректировки вычетов по КПН и НДС. Прак-

тически речь идет о двойном налогообложении добросовестного бизнеса. Прямым следст-

вием такого давления станут сокрытие значительной части деловой активности, увеличе-

ние "теневых" оборотов и "серых" зарплат либо полное прекращение бизнеса. То есть 

вместо расширения поступлений в бюджет может произойти их сокращение под избыточ-

ным фискальным давлением. 

Такой подход противоречит самому принципу контрцикличности, заявленному как 

стратегическая линия антикризисной политики. В частности, контрцикличность подразу-

мевает снижение налоговой нагрузки на бизнес в период кризиса и ее увеличение в так 

называемые "жирные" годы. Мы же пока наблюдаем только усиление фискального прес-

синга в условиях, когда каждое предприятие и без того выживает вопреки обстоятельст-

вам. 

В ходе обсуждения законопроекта по налогам Министерство национальной эконо-

мики констатировало, что уже сегодня многие предприятия несут налоговую нагрузку на 

уровне 45 процентов. Если исходить из кривой Лаффера, подобный порог изъятий у про-

изводителей означает попадание в порочный круг - так называемую "налоговую ловуш-

ку". Изъятие у налогоплательщика более 50 процентов доходов является пределом, за 

которым исчезают стимулы к добросовестному предпринимательству, провоцируется его 

переход в латентные и нелегальные формы. Образуются целые классы налогоплательщи-

ков, занятых поиском методов ухода от налогообложения и стремящихся выводить накоп-

ленные финансовые ресурсы из-под внимания госорганов, а иногда и вообще за границы 

такого государства. 

Кроме того, совершенно недооценивается потенциал расширения налогооблагае-

мой базы в направлениях индустриализации, аграрного сектора, малого и среднего бизне-

са. Видимо, эти секторы рассматриваются министерствами и ведомствами как дежурные 

задачи, о которых нужно отчитаться исключительно с точки зрения освоения выделенных 
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бюджетных средств, но не с позиции создания новых субъектов экономики, способных 

служить новыми источниками пополнения бюджета. Такая задача - задача обратной отда-

чи бюджету от программ индустриализации, Дорожной карты бизнеса, развития АПК, - 

возможно, даже и не ставится перед операторами программ, поэтому так много в них 

нереализованных и неэффективных проектов. 

 Подобные пробелы наглядно демонстрируют преобладание затратного подхода к 

планированию бюджета, а не бюджетирования, нацеленного на результат. Возможно, 

отказ от производительного характера экономики и приоритет сервисной экономики - это 

сознательный выбор разработчика. Некоторые министры заявляют, что драйверами эко-

номики они видят те или иные услуги, а не промышленное производство, но такая поли-

тика актуализирует угрозу деиндустриализации казахстанской экономики, даже несмотря 

на огромные вливания из бюджета. 

Именно поэтому фракция "Ак жол" постоянно настаивает на проработке замести-

тельных мер поддержки МСБ и обрабатывающей промышленности в ходе отмены преж-

них налоговых преференций. Мы считаем, что в условиях кризиса первоочередными зада-

чами остаются поддержание динамики производства через меры протекционизма для 

отраслей промышленности и защита конкуренции отечественных производителей на 

внутреннем рынке. 

Мы предлагаем и конкретные решения, такие как введение пониженных отрасле-

вых ставок НДС, сохранение льгот по таможенным пошлинам и так далее, но наши пред-

ложения государственные органы или не слышат, или откладывают в долгий ящик, а 

предприятия остаются без поддержки. 

Кроме того, фракция "Ак жол" в который раз требует уделить особое внимание на-

ращиванию казахстанского содержания, где наметились крайне негативные тенденции. 

Так, по данным Министерства по инвестициям и развитию, в первом полугодии доля ме-

стного содержания в закупках снизилась на 8,2 процента. При этом в закупках системооб-

разующих предприятий и недропользователей снижение составило, соответственно, 16,4 и 

10,5 процента. 

Госорганы объясняют эту ситуацию вступлением Казахстана в ВТО и в Евразий-

ский экономический союз. Между тем в международной практике, включая страны ВТО, 

существует немало альтернативных мер, изучение и внедрение которых неоднократно 

поручал Правительству Президент Нурсултан Назарбаев. Где эти меры? Наша фракция 

неоднократно вносила такие предложения. Министерства их отвергают, но и своего ниче-

го не инициируют. 

Считаем, что пора также сменить акценты в отношении банковского сектора. От 

политики поддержки, стабилизации и оздоровления банков, которая длится уже восемь 

лет, пора перейти к стимулированию активного кредитования банковским сектором про-

изводственной сферы и потребительского спроса. 

В 2015 году объем выданных кредитов сократился на 12 процентов, тогда как объ-

ем депозитов вырос на 36 процентов. С начала текущего года выросло кредитование ма-

лого бизнеса (торговля и сфера услуг), сельского хозяйства и строительства, но кредито-

вание производственных предприятий по-прежнему в минусе. 
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Считаем, что нужна целевая программа Национального Банка и Правительства по 

формированию активной кредитной политики в отраслях промышленности. Но и кредиты 

- еще не панацея, потому что, как говорится, берешь чужие деньги, а отдавать нужно свои. 

Известный американский экономист Мозес Абрамовиц в ХХ веке высчитал, что только 15 

процентов экономического роста можно объяснить капиталом и трудом. Невыясненными 

оставались факторы роста в 85 процентов. Впоследствии английский экономист Кристо-

фер Фримен выяснил, что ни капитал, ни труд не сделают возможным экономический 

прогресс, если в стране нет инноваций, ведущих к постоянному росту производительно-

сти. 

К сожалению, этот подход в рассматриваемом бюджете затронут весьма обтекаемо 

- в виде самодостаточных задач вроде создания национальной инновационной системы, 

трансферта технологий, четвертой индустриальной революции и так далее. О какой чет-

вертой индустриальной революции можно говорить, если саму индустрию мы особо под-

держивать не собираемся, а перед страной стоит реальная угроза деиндустриализации? 

Для реального, а не формального, роста нужны не просто институты и программы, 

а предприятия и целые отрасли, демонстрирующие крутой подъем производительности. И 

это, как мы считаем, самый главный вызов экономике Казахстана. 

Без конкретных технологичных компаний даже передовая образовательная система 

останется невостребованной, а талантливая молодежь не найдет себе применения. Между 

тем сегодня даже ведущая национальная компания "Разведка и добыча "КазМунайГаз" по 

производительности труда находится на предпоследнем месте среди ведущих нефтяных 

компаний мира. 

Особо, считаю, нужно остановиться на проблеме внешнего долга. Можно отметить, 

что Правительство учло неоднократные требования депутатов, в том числе и от фракции 

""Ак жол", о выработке единой государственной политики, включая внешние займы ква-

зигосударственного сектора. Тем самым формируются реальное понимание ситуации и 

возможность ее регулирования в текущем режиме. 

К сожалению, кризис повлек дополнительное внешнее заимствование для респуб-

лики.  По данным Нацбанка, по состоянию на 31 марта текущего года отношение консо-

лидированного внешнего долга к ВВП составило 92,3 процента, а в среднесрочной пер-

спективе внешний долг будет только увеличиваться. Тем не менее в Прогнозе социально-

экономического развития на 2017-2021 годы говорится, что в Концепции новой бюджет-

ной политики введены ограничения верхних пределов государственного и квазигосудар-

ственного долгов, которые к 2020 году должны составить не более 25 процентов ВВП. 

Безусловно, мы поддерживаем такую задачу. 

Уважаемые коллеги! Разработка и реализация плана бюджета является прямой обя-

занностью и правом Правительства. Поскольку эта обязанность выполняется также и под 

непосредственную ответственность Правительства, а рассматриваемый бюджет ориенти-

рован на поддержание экономики и исполнение социальных обязательств государства 

перед обществом, мы готовы поддержать его основные направления с учетом высказан-

ных замечаний. Спасибо. 

 

ТӚРАҒА. Сӛз депутат Сабильянов Нҧртай Салихҧлына беріледі. 
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САБИЛЬЯНОВ Н.С. Рақмет, қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы. 

Қҧрметті әріптестер! Жалпы, қаралып жатқан бюджет еліміздің әлеуметтік-

экономикалық жағдайын жақсартуға ӛз ҥлесін қосады деп ойлаймын, ӛйткені біздің 

халықтың алдында алған міндеттемелеріміз бар. Ол міндеттемелер, мысалы, әлеуметтік 

кӛмектерді жақсарту, әлеуметтік саланы қаржыландыру. Осыған байланысты бюджетте 2 

триллион 82 миллиард теңге бӛлініп отыр. Бҧл жақсылық деп айтуымыз керек. 

Денсаулық сақтау саласына да 1 триллионнан астам қаражат бӛлініп отыр. Бҧл 

жағына да Ҥкімет жан-жақты әрі тиянақты келген. 

Біз елді мекендерге барғанда кӛріп жҥрміз, салатын мектептер бар, жолдар бар, 

инфрақҧрылымдар бар, міне, осыған да "Нҧрлы жол" бағдарламасы аясында 441 миллиард 

теңге қаражат бӛлініп отыр. Бҧл кӛптеген мәселелерді шешуге болады деген сӛз. Осы 

қаражаттарды тиімді пайдалансақ, дҧрыс жҧмсай білсек, елдегі кӛптеген мәселелер 

шешіледі. 

Бюджетке байланысты менде Ҥкіметке айтар ҧсынысым бар. 

Бюджетте бизнесті қаржыландыруға да қаражат бӛлініп отыр. Бизнесте жҥрген 

азаматтар да оған рақметін айтып жатыр. Ол дҧрыс дейік. Бірақ 2017 жылғы бюджетте 22 

миллиард теңге "Бизнестің жол картасына" бӛлініп отыр. Бҧл қаражат кӛбінесе 

индустриялық инфрақҧрылымдарды дамытуға, индустриялық аймақтарды салуға арналған 

екен. 

2013 жылдан 2015 жылға дейінгі аралықта арнайы экономикалық аймақтарды 

салуға біз бюджеттен 238 миллиард қаражат жҧмсаған екенбіз. Бірақ арнайы 

экономикалық аймақтар ӛз нәтижесін берген жоқ, қызметін кӛрсеткен жоқ. Сондықтан 

осы арнайы экономикалық аймақтарға кәсіпкерлерді алып келуге, солардың жҧмыс 

істеуіне біз әрекет етуіміз керек. 

Индустриялық аймақтарды қайта-қайта сала берудің де жӛні жоқ шығар. Оны салу 

қазір жарыс болып бара жатыр. 

Осы индустриялық аймақтарды салуға байланысты, қаржыландыруға байланысты 

мәселеде "Атамекен" ҧлттық кәсіпкерлік палатасының айтқан ҧсыныстарын да Ҥкімет 

қабылдау керек деп ойлаймын. 

Жалпы, алты жылдың ішінде "Бизнестің жол картасы" бойынша бизнесті 

субсидиялауға 136 миллиард теңге бӛлінген екен, бірақ кәсіпорындар осы алған 

қаражатын дҧрыс пайдаланған жоқ, жҧмыс орындарын ашпағандары бар, салық 

тӛлемегендері бар, жосықсыз кәсіпкерлер бар. Енді жаңа бағдарлама жасаған кезде осылар 

ескерілу керек. 

Бизнесті қаржыландыруды субсидиялау бойынша, оларға қолдау кӛрсету бойынша 

Ҧлттық экономика министрлігі де, Денсаулық сақтау және әлеуметтік даму министрлігі 

де, Қаржы министрлігі де, Ауыл шаруашылығы министрлігі де, Инвестициялар және даму 

министрлігі де, "ҚазАгро" да, "Бәйтерек" те айналысып жатыр. Меніңше, осылардың бәрін 

біріктіріп, бір министрлікке немесе екі министрлікке ғана беріп, бір жеке бағдарлама 

жасауымыз керек, сол арқылы ғана біз оның тиімділігін анықтай аламыз. Әйтпесе 

әрқайсысы бір-бір бағдарлама ашып алған, оларды қаржыландырады, бірақ оның 

тиімділігін ешкім анықтап жатқан жоқ. 
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Кәсіпкерлерді оқытуға бюджетте қаржы бӛлініп отыр. Оған да 3 миллиард 600 

миллион теңге бӛлінген. Осы қаражатты да Ҧлттық экономика министрлігі, 

Инвестициялар және даму министрлігі, Денсаулық сақтау және әлеуметтік даму 

министрлігі алып жҧмсап отыр. Меніңше, Денсаулық сақтау және әлеуметтік даму 

министрлігінің басты мақсаты - денсаулық пен әлеуметтік мәселені жақсарту. Оның 

мақсаты бизнесті субсидиялау немесе кредит беру емес. Сондықтан осы жағына да назар 

аударылу керек. 

Шағын несие бойынша. Шағын несиеге 2017 жылы 27 миллиард, ал Ҧлттық 

экономика министрлігі арқылы 3 миллиард бӛлініп отыр. Жалпы, осының бір жҥйесін 

жасауымыз керек. 

Қазір шағын несие аламын деушілер "қҧжаттар кӛп, кӛп кепілдік сҧрайды" дегенді 

айтады. Олардың оған қолы жете бермейді. Елбасымыз айтты ғой, шағын несиені дамыту 

арқылы біз экономикамызды ары қарай дамытамыз деп. Осы тапсырма орындалу керек. 

Жалпы, сіздер, Ҥкімет, қазір халықты жҧмыспен қамту және жаппай кәсіпкерлікті 

дамыту туралы жаңа бағдарлама дайындап жатырсыздар, ол туралы айтылды. Осыны 

жасаған кезде депутаттардың айтқан ҧсыныстарын және бҧрынғы бағдарламаларда кеткен 

кемшіліктерді ескеріп, талдау жасап барып оны қаржыландыруымыз керек. Бизнесті 

қолдау кезінде тек қана ауыл шаруашылығын субсидиялауымыз керек, ал қалған 

кәсіпкерлерге субсидия берудің қажеті жоқ, оларға жеңілдетілген несиелер ғана берілу 

керек деп есептеймін. Оның қандай тиімділігі бар екенін талдаған кезде кӛруге болады. 

Қҧрметті әріптестер! Бюджет жан-жақты талқыланды. Бҧл елімізге қажетті қҧжат. 

Сондықтан да осыны қолдауларыңызды сҧраймын. Рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет. 

Қҧрметті әріптестер, басқа талқылауға жазылған депутаттар жоқ. Бас комитет және 

осы мәселе бойынша сӛз сӛйлеген депутаттар бір ғана ҧсыныс жасап отыр, ол - осы заң 

жобасын тҧтастай мақҧлдау жӛнінде. Басқа ҧсыныстарыңыз бар ма? 

 

ОРНЫНАН. Жоқ. 

 

ТӚРАҒА. Басқа ҧсыныстарыңыз жоқ болса, онда осы ҧсыныс, яғни осы ҥш 

жылдық бюджет туралы заң жобасы дауысқа қойылады. Дауыс берулеріңізді сҧраймын. 

Нәтижесін экранға беріңіздер. Шешім қабылданды. Сонымен заң жобасы тҧтастай 

мақҧлданды. 

Енді осы мәселе бойынша қаулы қабылдауымыз керек. Қаулының жобасы сіздерде 

бар. Сол бойынша да дауыс берулеріңізді сҧраймын. 

Нәтижесін экранға беріңіздер. "Қатысып отырғандар" - 103, "жақтағандар" - 103. 

Шешім қабылданды. Постановление принято. 

Қҧрметті депутаттар, сонымен біз ҥш жылдық бюджетті қабылдадық. Бҧл еліміздің 

негізгі қаржы қҧжаты. Оны толықтай орындау Ҥкіметтің де, Парламенттің де басты 

міндеті. Сондықтан ендігі жылы Парламентте біз бюджеттің орындалу нәтижесін 

қарайтын боламыз. Осы кезде Ҥкімет тиісті нәтижелермен келеді деп сенім білдіреміз. 
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Уважаемые коллеги, таким образом, мы одобрили проект Закона Республики Ка-

захстан "О республиканском бюджете на 2017-2019 годы". Очень важно, что одобренный 

нами сегодня проект республиканского бюджета на предстоящее трехлетие носит ярко 

выраженный социальный характер, то есть мы вместе с Правительством в полной мере 

сегодня заложили все меры, которые отвечают курсу нашего Президента Нурсултана 

Абишевича Назарбаева, направленному на социальную модернизацию страны. Теперь мы 

- и Парламент, и Правительство, а также Счетный комитет - должны будем совместно 

обеспечить эффективный контроль за достижением всех бюджетных показателей, всех 

индикаторов, которые сегодня заложены в государственном бюджете. 

Конечно, в этой работе мы надеемся на эффективную и результативную работу 

наших коллег из Правительства и желаем им в этом успехов. 

Сӛз Қазақстан Республикасының Премьер-Министрі Сағынтаев Бақытжан 

Әбдірҧлына беріледі. 

 

САҒЫНТАЕВ Б.Ә. Қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы! Қҧрметті депутаттар! Ҥш 

жылдық бюджетті қарау барысында кӛрсеткен қолдауларыңыз ҥшін алғысымды білдіргім 

келеді. Бҥгін ӛте маңызды мәселелерді кӛтердіңіздер. Айтылған барлық ҧсыныстарыңыз 

жан-жақты қаралып, Ҥкіметте тиімді шешімдер қабылданатын болады. Бҥгінгі 

қабылданған республикалық бюджет жобасы Елбасының берген тапсырмаларының бәрін 

толық уақытында орындауға мҥмкіндік береді деп сенемін. 

9 сентября, ровно два месяца назад, Глава государства на расширенном заседании 

Правительства поставил перед Правительством новые задачи, определил основные при-

оритеты работы на ближайшую перспективу. Также было поручено в ближайшее время 

подготовить специальные программы по продуктивной занятости и вовлечению самозаня-

тых в малый и средний бизнес, развитию агропромышленного комплекса на 2017-2021 

годы, где основной акцент должен быть сделан на вовлечение через кооперативы. Конеч-

но же, это и новая программа "Нҧрлы жер", где мы соберем все наши программы каса-

тельно строительства жилья. 

Нами уже проработаны основные подходы и механизмы реализации данных про-

грамм. В ближайшее время мы будем докладывать Главе государства. Соответствующие 

финансовые ресурсы мы с вами вместе сегодня рассмотрели, вы поддержали. После ут-

верждения Главой государства мы еще раз придем к вам, так как нам необходимо будет 

внести некоторые изменения в законодательство в связи с этими программами. 

Мы надеемся на дальнейшую совместную плодотворную работу и вашу поддерж-

ку. Еще раз хочу, уважаемые депутаты, поблагодарить вас за совместную продуктивную 

работу. 

Баршаларыңызға рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Впереди на самом деле большая работа. Мы в марте будем смотреть кор-

ректировку, в июне будем смотреть исполнение. Я думаю, что сегодняшние замечания, 

особенно те, которые были в ходе подготовки бюджета, мы все – руководители государст-

венных органов, министры, депутаты – учтем и осуществим то, чего ждет от нас Глава 

государства – эффективного исполнения государственного бюджета. Рақмет. 
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Объявляется перерыв до 15.00 часов. 

 

ҤЗІЛІС.  

 

ҤЗІЛІСТЕН КЕЙІН. 

 

ТӚРАҒА. Қҧрметті әріптестер, тіркеуден ӛтулеріңізді сҧраймын. Прошу всех заре-

гистрироваться, уважаемые коллеги. 

Қажетті кворум бар. Жҧмысымызды әрі қарай жалғастырамыз. 

Келесі мәселе - "Қазақстан Республикасының кейбір заңнамалық актілеріне 

міндетті әлеуметтік медициналық сақтандыру мәселелері бойынша ӛзгерістер мен 

толықтырулар енгізу туралы" Қазақстан Республикасы Заңының жобасы жӛнінде (бірінші 

оқылым). Баяндама жасау ҥшін сӛз Қазақстан Республикасының Денсаулық сақтау және 

әлеуметтік даму министрі Дҥйсенова Тамара Босымбекқызына беріледі. 

 

ДҤЙСЕНОВА Т.Б. Қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы! Қҧрметті депутаттар! Сіздердің 

назарларыңызға ҧсынылып отырған заң жобасы Елбасының 2017 жылдан бастап 

Қазақстанда міндетті әлеуметтік медициналық сақтандыру жҥйесін ендіру жӛніндегі 

тапсырмасын орындау мақсатында әзірленген. 

Жаңа жҥйені елімізде ендіру бірнеше этапты қамтығалы отыр. 

Ӛткен жылы ӛздеріңіздің қолдауларыңызбен "Міндетті әлеуметтік медициналық 

сақтандыру туралы" Заң қабылданды. Онда жҥйені қҧру, ендіру және қалыптастыру 

жӛніндегі нормалар қарастырылған болатын. 

Биылғы жылы денсаулық сақтау саласында жҧмыс істеп тҧрған институттарды 

жаңа жҥйеге трансформациялау және жаңа жҥйенің функционалдық негіздерін тереңдету 

мәселелерін қарастыратын жаңа заң жобасы даярланды. 

Қаралып отырған заң жобасында, біріншіден, мемлекет, жҧмыс беруші және ӛзін-

ӛзі жҧмыспен қамтыған азаматтардың медициналық сақтандыру жҥйесіне тӛленетін 

аударымдар мен жарналарын тӛлеу мерзімдерін ауыстыру ҧсынылып отыр. 

Осы ӛзгерістерге сәйкес жҧмыс берушілер жеке кәсіпкерлер, жеке нотариустардың, 

жеке сот орындаушылардың, адвокаттардың, жеке тҧлғалардың аударымдары мен 

жарналарының тӛлеу мерзімі 2017 жылғы 1 қаңтардан 2017 жылдың 1 шілдесіне 

ауыстыру қарастырылып отыр. 

Ал мемлекеттің экономикалық белсенді емес халық ҥшін тӛлейтін жарналарының 

мерзімі 2017 жылғы 1 шілдеден 2018 жылдың 1 қаңтарына ауыстыру қарастырылды. 

Екіншіден, тӛлемдер мен жарналардың жҥйеге тҥсу мерзімі алты айға 

шегерілетіндіктен, сәйкесінше жҥйеде кӛрсетілетін медициналық кӛмекке ақы тӛлеу 

жарты жылға ҧзартылады, яғни 2017 жылдың 1 шілдесінен 2018 жылдың 1 қаңтарына 

ауыстырылатын болады. 

Мерзімдерді ӛзгертудің негізі Ҥкіметтің 2017-2019 жылдарға арналған бюджетті 

қалыптастыру кезінде бюджетаралық қатынастар принциптерін қайта қаралуында болып 

отыр. 
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Жергілікті бюджеттің дербестігін кҥшейту ҥшін бюджет жобасында енгізілетін 

жаңа принциптер: 

- бҧрын жергілікті атқарушы органдардың қҧзыретіне жататын міндеттерді 

орындау ҥшін республикалық әкімшілерден берілетін нысаналы трансферттерді жалпы 

сипаттағы трансферттер тҥрінде беруді; 

- ал жергілікті бюджетке мемлекеттік кепілдіктерді қамтамасыз ету ҥшін берілген 

қаражатты республикалық бюджетке шоғырландыруды кӛздейді. 

Бҧл ӛзгерістер, біріншіден, мемлекет тарапынан кепілдендірілген медициналық 

кӛмекке жҧмсайтын қаржыны жергілікті бюджеттен республикалық бюджет деңгейіне 

кӛтеру қажеттігін туғызып отырса, екіншіден, медициналық кӛмекті кӛрсететін 

ҧйымдарды бір кӛзден, яғни Әлеуметтік медициналық сақтандыру қорынан 

қаржыландыруға мҥмкіндік беріп отыр. 

Олай болса, жаңадан қҧрылып отырған Медициналық сақтандыру қоры бірыңғай 

қаржы операторы ретінде айқындалып, тегін медициналық кӛмектің кепілдік берілген 

кӛлемін мемлекеттің талаптарына сай, ал міндетті медициналық кӛмектің сақтандыру 

пакетін әлеуметтік медициналық сақтандыру заңына сәйкес қаржыландыратын болады. 

Ал бҧл ӛз кезегінде орталық және жергілікті органдардың атқаратын 

функцияларының аражігін айыру мәселелерін де қарастыруды қажет етіп отыр. 

Аталған ӛзгерістер қолданыстағы нормативтік қҧқықтық актілерге әлеуметтік 

маңызы бар аурулар жағдайында медициналық кӛмек кӛрсету, қорды медициналық 

қызметтерді стратегиялық сатып алушы ретінде айқындау, сатып алу процесін 

ҧйымдастыру, сондай-ақ қорға тҥсетін жалпы қаражатты және оның шығыстарын 

қалыптастыру бойынша тиісті тҥзетулер енгізуді талап етіп отыр. 

Заң жобасында қаралып отырған екінші мәселе - мектеп медицинасының білім 

беру саласынан денсаулық сақтау саласына беру. 

Мҧның екі себебі бар: 

біріншіден, 2018 жылдан бастап мектеп медицинасы әлеуметтік сақтандыру 

пакетінің бір бӛлігі болып есептелінетін болады. Себебі мемлекет балаларға кӛрсетілетін 

медициналық кӛмектің кӛлемі ҥшін жарна тӛлеп отыратын болады; 

екіншіден, сақтандыру жҥйесінің енгізілуіне байланысты, денсаулық сақтау 

саласында жаңа қҧрылымдық ӛзгерістер медициналық кӛмектің біртҧтастығын талап 

етеді. Мектеп оқушыларының бірыңғай регистрі енгізіліп, ол денсаулық сақтау жҥйесінің 

жалпы ақпараттық жҥйесіне интеграцияланады. Дәрігерлік тексерулердің нәтижесі 

бойынша нысаналы сауықтыру топтары айқындалады. Оларға кӛмек жыл бойы 

(кҥнтізбелік кесте негізінде) медициналық ҧйымдардың барлық деңгейінде ӛз уақытында 

кӛрсетілу жҥйесі қалыптастырылатын болады. 

Сондықтан мектептегі медициналық пункттерді емхананың қҧрылымдық 

бӛлімшелері ретінде қайта қҧрып, медбикелер поликлиникалардың штатына ӛткізіледі, ал 

медициналық кӛмек жаңа стандарттарға сәйкес кӛрсетілетін болады. Бҧл мақсаттарға 

қаражат "2017-2019 жылдарға арналған республикалық бюджет туралы" Заң жобасында 

қарастырылған. 

Заң жобасы екі кодекс пен тӛрт заңға ӛзгерістер мен толықтырулар енгізуді 

кӛздейді. 
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Қҧрметті депутаттар! Заң жобасы Мәжіліс комитеттерінде және жҧмыс тобында 

қолдау тапты. 

Қолдауларыңызды сҧраймын. Назарларыңызға рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет. Баяндама аяқталды. 

Енді, қҧрметті депутаттар, сҧрақ беру рәсіміне кӛшеміз. 

Сӛз депутат Мәкен Бақтияр Мәкенҧлына беріледі. 

 

МӘКЕН Б.М. Рақмет, қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы. 

Мен заң жобасын, сӛз жоқ, толығымен қолдаймын және заңның маңыздылығын 

ескере отырып әріптестерімді де қолдауға шақырамын. Дегенмен министрге қояр сҧрағым 

бар. 

Қҧрметті Тамара Босымбекқызы! Қазақстан Республикасында жҧмыс істейтін 

шетел азаматтарына, еңбекші мигранттарға, сондай-ақ туристерге осы заң шеңберінде 

медициналық кӛмек қалай қамтамасыз етіледі? Ол бір. 

Екінші. Қандай елдермен ӛзара медициналық кӛмек кӛрсету туралы 

мемлекетаралық келісімдер жасалған? Осыны атап айтсаңыз. Рақмет. 

 

ДҤЙСЕНОВА Т.Б. Сҧрағыңызға рақмет. 

Біздің міндетті әлеуметтік сақтандыру жҥйесі Қазақстан азаматтары ҥшін ғана 

қарастырылған. Сондықтан жҧмыс бойынша немесе басқа мақсатпен келетін шетелдік 

азаматтардың барлығы елімізге тек ӛзінің сақтандыруымен кіруі керек.  

Ал ЕурАзЭС-тің кӛлемінде жасалған келісімшарттардың негізіне қарайтын болсақ, 

онда біз шеттен келген азаматтарға жедел жәрдемді, егер ортаға қауіпті аурулар болатын 

болса, сол кезде ғана біздің мемлекеттің тарапынан қарастыруымызға болады. 

Қалғанының барлығы шеттен келген азаматтардың қаржысының есебінен тӛленеді.  

 

ТӚРАҒА. Рақмет. 

Слово предоставляется депутату Ароновой Ирине Петровне. Пожалуйста. 

 

АРОНОВА И.П. Уважаемая Тамара Босымбековна, я поддерживаю данный зако-

нопроект, но вместе с тем у меня есть к Вам три вопроса. 

18 процентов населения, имея высокие доходы, сегодня уже заключают договоры 

на добровольное медицинское страхование. Останется ли эта система добровольного ме-

дицинского страхования как таковая в условиях новой системы страхования? 

Будет ли медстраховка полностью компенсировать стоимость назначенных врачом 

лекарств? И каких заболеваний коснется 100-процентное возмещение? 

Сколько предприятий, а в них работников, имеют сегодня договоры на доброволь-

ное медицинское страхование? Как участник добровольного медицинского страхования 

будет получать услуги ОСМС? Спасибо. 

 

ДҤЙСЕНОВА Т.Б. Когда мы в прошлом году обсуждали этот вопрос, вместе с ча-

стным рынком пришли к единому мнению, что добровольное медицинское страхование 
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останется, такого права у работодателя и у работника никто не забирает. Договор добро-

вольного медицинского страхования предусматривает или определенный объем, который 

они должны получать, или же определенную сумму. В рамках обязательного медицинско-

го страхования человек должен получать полный объем медицинской помощи независимо 

от объема отчислений. По добровольному медицинскому страхованию мы рекомендовали 

нашим частным структурам, чтобы они страховали именно те виды медицинских услуг, 

которые не включены в обязательное медицинское страхование. Сегодня это стоматоло-

гия, гемодиализ, косметологические услуги. Есть ниша, которую может взять на себя 

добровольное медицинское страхование. 

По лекарственному обеспечению. То, что мы сегодня выдаем по 49 нозологиям 

(400 наименований лекарственных средств), полностью остается, мы сейчас улучшаем 

состав этих лекарственных средств. Стационарная помощь тоже полностью будет обеспе-

чиваться за счет обязательного медицинского страхования, включая орфанные и дорого-

стоящие препараты. 

В отношении добровольного медицинского страхования, если позволите, я дам 

письменный ответ. Ежегодно добровольное медицинское страхование собирает около 30 

миллиардов тенге, за счет которых идет оказание медицинской помощи. 

 

ТӚРАҒА. Спасибо. 

Сӛз депутат Шиповских Геннадий Геннадиевичке беріледі. 

 

ШИПОВСКИХ Г.Г. Рақмет, қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы. 

Менің сҧрағым баяндамашыға және Қаржы министрлігіне бағытталады. 

Әлеуметтік медициналық сақтандыру қорына мемлекеттің, жҧмыс беруші 

мекемелердің қаражаты және азаматтарымыздың маңдай терімен жинаған ақшалары 

ертеңгі кҥні сақтандыру жарнасы ретінде оларға тӛленеді. Бірақ ертеңгі кҥні алаяқтық 

жасалып, сол қҧйылған ақшалары сырт елдерге кетпеуіне қандай кепілдіктер бар? Қордың 

банкротқа ҧшырауы мҥмкін бе? Аталған қор осындай жағдайлардан қалай сақталған? 

Рақмет. 

 

ДҤЙСЕНОВА Т.Б. Сҧрағыңызға рақмет. 

Біріншіден, қордың шоты біздің Ҧлттық Банктің қҧрамында болады. Зейнетақы 

қорының, бҥгінгі Әлеуметтік сақтандыру қорының шоты Ҧлттық Банкте. Сондықтан 

қаражат Ҧлттық Банктегі шотқа келіп тҥседі. Егер ол жақтан қаржыландырылатын болса, 

Ҧлттық Банк кҥнделікті бақылауда ҧстайтын болады.  

Екіншіден, қордың банкротқа ҧшырамауы ҥшін, жарнамалар мен аударымдарды 

белгілеген кезде мемлекет, мысалы, экономиканың алдыңғы екі жылдағы орташа 

еңбекақы есебінен береді, ал жҧмыс берушілер мен жҧмысшылар бҥгінгі таңдағы 

еңбекақысының есебінен тӛлейді. Егер экономиканың ауытқып, жағдайы нашарлаған 

кезде қаражаттың кӛпшілігі мемлекеттік бюджет тарапынан тҥсетін болады, ал экономика 

тҧрақты жағдайында болатын болса, қаражаттың кӛпшілігі жҧмыс берушілер мен 

жҧмысшылардан тҥсетін болады. Біз есептерді ӛткіздік. Егер қосымша ақпарат қажет 

болса, Қаржы министрлігі ақпарат берер деген ҥміттеміз. 
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ТӚРАҒА. Әрине, "Жаман ҥйдің қонағы билейді" дейді. Тӛраға бар ғой, береді 

сӛзді, әуелі ӛзіңіз жауап беріңіз. 

Пожалуйста, вице-министр Татьяна Михайловна Савельева. 

 

САВЕЛЬЕВА Т.М. Тамара Босымбековна, в принципе, уже полностью ответила на 

вопрос. В ходе обсуждения законопроекта мы не единожды обращались именно к финан-

совой устойчивости фонда. Все риски были учтены. 

 

ТӚРАҒА. Спасибо. 

Сӛз депутат Мамыраевқа беріледі. 

 

МАМРАЕВ Б.Б. Рақмет, қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы. 

Уважаемая Тамара Босымбековна! Обязательное медицинское страхование дает 

каждому застрахованному казахстанцу право на единый пакет медицинских услуг вне 

зависимости от размеров его дохода и уплаченных им взносов. Вместе с тем у нас есть 

порядка 400 населенных пунктов с населением менее 50 человек, где не предусмотрена 

даже нормативная сеть первичной амбулаторной помощи, а до районного центра десятки, 

сотни километров. 

Вопрос: будут ли пересмотрены нормативы сети в связи с внедрением страхова-

ния? Каким образом министерство планирует обеспечить доступность и полноту оказы-

ваемых медицинских услуг? 

 

ДҤЙСЕНОВА Т.Б. Только вчера мы обсуждали этот вопрос в Правительстве. В те-

чение года мы завершили полную инвентаризацию всех объектов, которые имеются в 

системе здравоохранения, для оказания медицинской помощи. Их более 3,5 тысячи. Мы 

определили сегодня, во-первых, их доступность; во-вторых, сколько и чего нам не хвата-

ет. До 1 декабря все акимы должны подготовить перспективный план развития своих ин-

фраструктур. 

Вы сказали о 400 населенных пунктах. Там находятся медицинские пункты. В этой 

связи в рамках перспективных планов местные исполнительные органы должны будут 

закладывать средства. Вчера такое поручение акимы областей получили. Нормативы бу-

дут пересмотрены, начиная с ноября по 1 июля 2017 года. 

 

ТӚРАҒА. Спасибо. 

Сӛз депутат Нҧрманбетова Жәмилә Нҥсіпжанқызына беріледі. 

 

НҦРМАНБЕТОВА Ж.Н. Рақмет, қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы. 

Қҧрметті Тамара Босымбекқызы! "Білім туралы" Заңның нормаларына сәйкес 

мектеп оқушыларының ӛмірі мен денсаулығының сақталуына жауапкершілік білім беру 

ҧйымының басшысына жҥктелген. Енді жаңа заң жобасы бойынша бҧл жауапкершілік, 

медицина қызметкерінің қателігі, жҧмыстағы немқҧрайлығы, қҧзыретсіздігі ҥшін 

емхананың бас дәрігері жауап бере ме? 
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Екінші. Кім басты қатысушы болады? Осы қатысушылар ҥшін ортақ 

жауапкершілікті дамыту қалайша жоспарланып отыр? 

Ҥшінші. Мектептегі медицина қызметкері мен мектеп директорының ӛзара қарым-

қатынасы қалай реттелетін болады? Осы сҧрақтарға жауап берсеңіз. 

 

ДҤЙСЕНОВА Т.Б. Сҧрағыңызға рақмет. 

Егер медициналық кӛмек азаматтарға ӛз деңгейінде немесе белгіленген 

стандарттарға сәйкес кӛрсетілмеген болса, дәрігер болсын немесе медбике болсын, бҥгінгі 

заңдарға сәйкес жауап береді. Сондықтан мектеп медицинасы денсаулық сақтау саласына 

ӛткенде, стандарттарға сәйкес медициналық кӛмекті кӛрсетпегені ҥшін медицина 

мекемесі және медицина қызметкерлері жауап беретін болады. Ал енді, жалпы, баланың 

мектепте оқуы, оның ӛмірі, оның денсаулығын қорғау мәселесі, әрине, ол қолданыстағы 

заңға сәйкес сол мектептің директорының міндетінде болып қалады. 

Қазір Білім және ғылым министрлігімен бірге қажетті нормативтік актінің жобасын 

жасадық. Бҧл жобаға сәйкес бірлескен бҧйрық болады. Онда мектеп ӛзіне қандай 

міндеттер алатын, медициналық пункт қандай міндеттер алатын нормаларды белгілеуді 

қазір аяқтап қалдық. Оны бірге қарап, осы 1 қаңтарға дейін қабылдауымыз қажет болады. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет. 

Сӛз депутат Тінікеев Мҧхтар Бәкірҧлына беріледі. 

 

ТІНІКЕЕВ М.Б. Уважаемая Тамара Босымбековна! Вопрос переноса срока обяза-

тельного медстрахования возник вследствие многих причин, но самую главную Вы не 

назвали. Это из-за неготовности информационных систем к внедрению. К сожалению, мы 

все помним печальный случай с внедрением единой информационной системы здраво-

охранения в 2005 году. И сегодня программы, которые внедрены в здравоохранении, не 

соответствуют задачам и заложенным изначально параметрам. В свете новых задач необ-

ходима интеграция новых информационных ресурсов с системой сбора и управления 

денежными средствами, платежными операциями. 

Когда Вы собираетесь запустить и тестировать информационную систему, сколько 

времени понадобится для создания базы данных, отладки всех ее операционных систем? 

Вы гарантируете, что уложитесь в новые сроки? Спасибо. 

 

ДҤЙСЕНОВА Т.Б. Недавно, когда было выездное заседание комитета, мы на пло-

щадке ГЦВП показали, что информационная система, касающаяся сбора и передачи 

средств в Фонд медицинского страхования, сегодня разработана, мы ее протестировали 

совместно с Министерством информации на возможность ее интеграции со всеми инфор-

мационными системами государственных органов. Она сегодня работает в пенсионной 

системе и в системе социального страхования, мы ее включаем с 1 июля 2017 года, она 

будет работать. 

Что касается информационных систем самих медицинских организаций, с помо-

щью которых будут оплачиваться услуги. В настоящее время действующая система рабо-

тает, мы ее в течение последних двух лет улучшили, интегрировали, но фонд, конечно, все 
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это пересмотрит. К концу 2017 года платформа, которую сейчас делает Всемирный банк, 

будет готова. К 2018 году будет работать та часть, которая непосредственно касается оп-

латы услуг. К 2019 году будет работать уже вся система, связанная с обеспечением фи-

нансовой устойчивости. 

 

ТӚРАҒА. Тамара Босымбековна, был очень важный вопрос, Вы на него хорошо 

ответили, сегодня на него еще можно так отвечать. Так же здесь отвечали коллеги из Ми-

нистерства финансов, когда шел вопрос о всеобщем декларировании, а потом на деле 

оказалось, что интеграция с другими информационными системами, мягко говоря, оказа-

лась невозможной. 

Я так понимаю, сейчас был вопрос об интеграции информационных ресурсов, что-

бы все интегрировалось с системой сбора, управления денежными потоками. А это будет 

управление денежными потоками, поступающими из областных центров (вопрос здесь 

решен, думаю), крупных городов (тоже решен), но есть еще районные центры, дальние 

поселки и аулы. Все должно интегрироваться с платежными операциями. Хочется не со-

мневаться, что совместно с коллегами из Министерства финансов у вас это все готово. 

Время пролетит быстро. Чтобы не получилось так, что через определенное время Вы при-

дете сюда и будете просить об изменении закона в части переноса срока в связи с него-

товностью или еще с чем-то. Хорошо? Вот давайте это зафиксируем. 

Сӛз депутат Сапарова Әлия Сҥйіндікқызына беріледі. 

 

САПАРОВА Ә.С. Рақмет, қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы. 

Қҧрметті Тамара Босымбекқызы! Медициналық кӛмек халықтың жҧмыссыздар, 

сонымен қатар ӛзін-ӛзі нәтижесіз жҧмыспен қамтығандар сияқты санаттарына, сондай-ақ 

маусымдық сипаттағы жҧмыспен айналысатын адамдарға қалай кӛрсетіледі? Егер 

ауылдық жерде, мысалы, лайықты жҧмыс болмаса, тіпті оның жеке кәсіпкерлікпен 

айналысуға да табысы жетпей жатса, онда олар не істейді? Және әртҥрлі жағдайларға 

байланысты кейбір адамдардың жҧмысы тҧрақсыз болуы әбден мҥмкін. Сол кісілердің 

табысы қалайша есептелінеді? Рақмет. 

 

ДҤЙСЕНОВА Т.Б. Сҧрағыңызға рақмет. 

Бірінші. Егер азаматтар нәтижесіз жҧмыспен шҧғылданып жҥрген болса, онда 

қазіргі қолданыстағы заңға сәйкес 2020 жылға дейін барлық медициналық кӛмек тегін 

беріледі, тек жоспарлы тҥрдегі стационарлық кӛмектен басқа. 

Екінші. Егер азаматтар маусымды жҧмыс істеп жҥрген болса, тҧрақсыз жҧмыс 

істеп жҥрген болса, ол жҧмыссыз ретінде тіркелмесе, онда сол алып жҥрген қаражатының 

есебінен ӛздері ай сайын қажетті жарнаны аударып отыруы қажет. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет. 

Слово предоставляется депутату Платонову Артуру Станиславовичу. Пожалуйста. 

 

ПЛАТОНОВ А.С. Новая модель предоставления медицинских услуг в рамках 

ОСМС может столкнуться с возрастанием дополнительной нагрузки на работодателей и 
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работников, что может привести к повышению цен и снижению реальных доходов насе-

ления. Не исключено формирование новой волны экономического кризиса. Возможен 

риск недофинансирования системы вследствие ухода сегментов рынка труда в "тень". 

В этой связи вопрос к докладчику и к Министерству национальной экономики. 

Проводился ли прогнозный экономический анализ возможных рисков? Какие меры по 

обеспечению устойчивого финансирования новой системы предоставления медицинских 

услуг предусматриваются? Спасибо. 

 

ДҤЙСЕНОВА Т.Б. Когда мы разрабатывали основу для определения доходов, то 

рассмотрели уже состоявшиеся тренды для Единого накопительного пенсионного фонда и 

Фонда социального медицинского страхования. Мы в социальном страховании живем 20 

лет, база есть, которая позволила нам сегодня определить, что 5,3 миллиона человек в 

среднем девять месяцев отчисляют обязательные пенсионные взносы. Во-вторых, по дан-

ным Комитета государственных доходов, 378 тысяч индивидуальных предпринимателей, 

имеющих специальный налоговый режим, отчисляют, а также 398 тысяч человек, которые 

находятся на патенте, тоже своевременно отчисляют налоги. Мы, исходя из этой базы, 

рассмотрели сегодня, поступления также исходят отсюда. 

 

ТӚРАҒА. Заместитель Министра национальной экономики Мадина Ерасыловна 

Абылкасымова. Пожалуйста, включите микрофон. 

 

ӘБІЛҚАСЫМОВА М.Е. Уважаемый Нурлан Зайруллаевич! Действительно, Мини-

стерством национальной экономики совместно с Министерством здравоохранения и соци-

ального развития такая работа проведена, сделан анализ всех отчислений от различных 

категорий. 

Для снижения нагрузки на работодателей в настоящее время проведена работа по 

пересмотру для них ставок отчислений. Данная работа еще не завершена. В рамках второ-

го пакета изменений данные предложения будут представлены на рассмотрение Мажили-

са. Работа проводится под руководством Вице-Премьера Тасмагамбетова. Мы предлагаем 

в целом снизить в два раза ставки отчислений для работодателей до 2020 года. Так, в 2017 

году предлагается снизить ставки взноса с 2 процентов до 1 процента, в 2018 году - с 3 

процентов до 1,5 процента, в 2019 году - с 4 процентов до 1,5 процента, а с 2020 года ус-

тановить на уровне 2 процентов. Это позволит снизить нагрузку на работодателей в теку-

щий сложный период. Спасибо. 

 

ТӚРАҒА. О прогнозном экономическом анализе возможных рисков. 

 

ӘБІЛҚАСЫМОВА М.Е. Такой анализ проведен. Действительно, в настоящее вре-

мя из общего числа наемных работников (6,3 миллиона) в финансовой модели предусмот-

рен охват 5,4 миллиона. Чтобы обеспечить увеличение взносов в Фонд социального меди-

цинского страхования, в отношении индивидуальных предпринимателей также рассмот-

рен вопрос увеличения охвата до 646 тысяч. В настоящее время у нас 1 миллион 100 ты-
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сяч индивидуальных предпринимателей, но при этом постоянно отчисляют менее 600 

тысяч. Мы взяли достаточно консервативный сценарий - 646 тысяч. 

Также мы рассмотрели частоту взносов, учитывая, что отчисления могут произво-

диться не двенадцать раз в год. Мы считаем, что предложенная частота отчислений - де-

вять раз в год - также будет способствовать устойчивости модели. 

 

ТӚРАҒА. Слово предоставляется депутату Унжаковой Ирине Сергеевне. Пожалуй-

ста. 

 

УНЖАКОВА И.С. Уважаемая Тамара Босымбековна! Я хочу задать вопрос в раз-

витие вопроса коллеги Нурманбетовой Джамили Нусупжановны. 

Стандарты школьной медицины готовы к передаче из одного ведомства в другое? 

Спасибо. 

 

ДҤЙСЕНОВА Т.Б. Сейчас создана рабочая группа во главе с руководителем Цен-

тра педиатрии и хирургии в Алматы, она к 15 ноября заканчивает свою работу. Мы совме-

стно с общественными объединениями и общественными советами будем утверждать до 

конца года... 

 

ТӚРАҒА. Сӛз депутат Абсатиров Кеңес Гарапҧлына беріледі. 

 

АБСАТИРОВ К.Г. Уважаемая Тамара Босымбековна, часть моего вопроса уже об-

суждалась, тем не менее я как один из инициаторов переноса срока внедрения обязатель-

ного медицинского страхования на более поздний срок не могу не задать его. 

В ходе обсуждения проекта закона сотрудники министерства во главе с Алексеем 

Владимировичем убеждали нас, что к 1 января 2018 года все компоненты обязательного 

медицинского страхования будут в абсолютной готовности, все население страны, как 

этого требовал Глава государства, будет информировано о нюансах внедрения системы 

СМС и ее преимуществах. Любой плательщик фонда, вплоть до жителей сельских окру-

гов, сможет посредством единой информационной базы, не выходя из дома, записаться к 

тому или иному специалисту, получить информацию о наличии мест в стационарах стра-

ны и так далее. Благодаря внедрению системы медицинского страхования повысится ка-

чество медицинских услуг. 

Это все нам обещали Ваши работники. У меня вопрос к Вам. Вы как член Прави-

тельства можете тоже гарантировать, что с 1 января 2018 года вся система СМС заработа-

ет в полном объеме, больше не потребуется переносить срок ее внедрения? Спасибо. 

 

ДҤЙСЕНОВА Т.Б. Вопросы внедрения обязательного медицинского страхования в 

Казахстане обсуждаются с 2008 года. Каждый раз, рассматривая готовность или неготов-

ность, мы изучали международный опыт, как другие страны перешли к медицинскому 

страхованию. Конечно, рассмотрели и недостатки тоже. Та работа, которую мы провели с 

2010 года по 2015 год, дает нам возможность перейти с 1 января 2018 года к системе ме-

дицинского страхования. 



МӘЖІЛІС ОТЫРЫСЫ 2016 жылғы 9 қараша 

72 Стенографиялық есеп 

 

ТӚРАҒА. Сӛз депутат Еспаева Дания Мәдиқызына беріледі. 

 

ЕСПАЕВА Д.М. Уважаемая Тамара Босымбековна! Каким образом будут админи-

стрироваться взносы самозанятого населения и отчисления компаний, которые находятся 

в процессе реабилитации, банкротства и имеют задолженность по заработной плате со-

трудников? Будет ли доступ сотрудников данных компаний к медицинским услугам? 

 

ДҤЙСЕНОВА Т.Б. По самозанятому населению. Те лица, которые зарегистрирова-

ны в Налоговом комитете, когда будут сдавать свои налоговые декларации (в начале года 

или раз в полугодие), будут сразу отчислять на полгода или сразу же на двенадцать меся-

цев. 

В отношении компаний, которые находятся в процессе банкротства. Работают кон-

курсные комиссии. Если человек находится в трудовых отношениях, в таком случае он 

будет отчислять с той заработной платы, которая есть. Если с ним расторгнут договор, то 

он должен иметь статус безработного, за него будет платить государство, или же он дол-

жен сам отчислять. 

 

ЕСПАЕВА Д.М. Дело в том, что процесс банкротства и реабилитации - это же один 

месяц, не два, он может длиться до полугода и года, в этот период не будут производиться 

отчисления. Если человек не уволен, а компания находится на стадии банкротства или 

реабилитации, как он будет иметь доступ к медицинским услугам? 

 

ДҤЙСЕНОВА Т.Б. В течение трех месяцев с момента приостановки он будет иметь 

право, через три месяца у него уже это право теряется. 

 

ТӚРАҒА. Спасибо. Нет вопросов? 

Тамара Босымбековна, мы сегодня до обеда рассматривали государственный бюд-

жет. Посмотрите, пожалуйста, в 2018 году по сравнению с 2016 годом в бюджете Вашего 

министерства мы планируем уменьшение примерно на 1 миллиард тенге на переподготов-

ку, повышение квалификации в области здравоохранения. Современные подходы в диаг-

ностике и в лечении требуют постоянного совершенствования, повышения квалификации 

медицинских кадров. Помимо этого, как Вы уже отвечали на вопросы, еще и переход 

школьной медицины в здравоохранение.  

Вы нам как аргумент приводите, что это необходимо для повышения квалифика-

ции. У меня вопрос: как мы будем повышать квалификацию, если средства сокращаем? 

Только тем, что на дверях вывеску "Министерство образования и науки" заменим вывес-

кой "Министерство здравоохранения и социального развития"? Пожалуйста. Ақша жоқ 

болғаннан кейін қалай оларды оқытамыз? 

 

ДҤЙСЕНОВА Т.Б. Нурлан Зайруллаевич, ежегодно до 2014 года мы делали прием 

до 5 тысяч человек. Впереди еще пять лет. Ежегодно наши медицинские вузы будут вы-

пускать 5 тысяч выпускников, а наша ежегодная потребность - 3,5 тысячи. Поэтому мы 
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поэтапно сократили, но средства, которые мы сейчас имеем (на 1500 человек), будут 

больше направлены на подготовку и переподготовку. 

 

ТӚРАҒА. А те, которые сейчас перейдут? 

 

ДҤЙСЕНОВА Т.Б. Эта группа сейчас находится у нас в базе, для нее уже преду-

смотрены средства. 

 

ТӚРАҒА. Ну ладно, жизнь завтра покажет. Хорошо. 

Сонымен, қҧрметті әріптестер, сҧрақтарымыз аяқталды. 

Рақмет Сізге, Тамара Босымбекқызы. Орныңызға отырыңыз. 

Енді, қҧрметті депутаттар, қосымша баяндама жасау ҥшін сӛз Әлеуметтік-мәдени 

даму комитетінің мҥшесі депутат Аманжолова Зәуреш Жҧманәліқызына беріледі.  

 

АМАНЖОЛОВА З.Ж. Рақмет, қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы. 

"Қазақстан Республикасының кейбір заңнамалық актілеріне міндетті әлеуметтік 

медициналық сақтандыру мәселелері бойынша ӛзгерістер мен толықтырулар енгізу 

туралы" Заңының жобасы Парламент Мәжілісіне Қазақстан Республикасы Ҥкіметінің 

2016 жылғы 30 қыркҥйектегі №556 қаулысымен енгізілді. 

Міндетті әлеуметтік медициналық сақтандыруды енгізудің негізгі мақсаты 

тҧрғындарға кӛрсетілетін медициналық қызметтің қолжетімділігіне, толықтығына және 

сапалылығына қол жеткізу ҥшін денсаулық сақтау саласының сапалы, тҧрақты және 

тиімді жҥйесін қҧру болып табылады. 

Заң жобасында аударымдар мен жарналарды тӛлеу, сондай-ақ міндетті әлеуметтік 

медициналық сақтандыру жҥйесінің барлық процестерінің жҧмыс істей бастау 

мерзімдерін қайта қарау ҧсынылады. 

Осылайша, сақтандыру қорына арналған мемлекеттің жарналарды тӛлеу мерзімі 

2017 жылғы 1 шілдеден 2018 жылғы 1 қаңтарға ауыстырылатын болады. 

Азаматтық-қҧқықтық сипаттағы шарттар бойынша табыс алатын жҧмыс 

берушілердің, дара кәсіпкерлердің, жеке нотариустердің, жеке сот орындаушыларының, 

адвокаттардың, кәсіби медиаторлардың, жеке тҧлғалардың қорға аударымдары мен 

жарналары 2017 жылғы 1 қаңтардан 2017 жылғы 1 шілдеге ауыстырылады. 

"Міндетті әлеуметтік медициналық сақтандыру туралы" Қазақстан Республикасы 

Заңының 5, 6 және 7-баптарында кӛзделген жеке тҧлғалардың сақтандыру жҥйесінде 

медициналық кӛмек алу және денсаулық сақтау ҧйымын таңдау мҥмкіншілігі осы жҥйеде 

алатын медициналық кӛмегін кӛлемін айқындау қҧқығы да 2018 жылғы 1 қаңтардан 

бастап қолданысқа енгізілетін болады. 

Осыған байланысты тиісті тҥзетулер енгізу кӛзделген. 

Мектеп жасындағы балалардың денсаулығын нығайту мен сақтау, оқушылардың 

сапалы және қолжетімді медициналық кӛмекке қажеттіліктерін қанағаттандыру 

мақсатында заң жобасымен Бюджет кодексіне, "Халық денсаулығы және денсаулық 

сақтау жҥйесі туралы" Кодекске және "Білім туралы" Қазақстан Республикасының Заңына 

тиісті тҥзетулер енгізу кӛзделген. 
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Заң жобасының тҧсаукесері ӛтті. Міндетті әлеуметтік сақтандыру жағдайындағы 

денсаулық сақтау саласы ақпараттық жҥйесінің дайындығын біздің комитет мҥшелері 

және жҧмыс тобы мҥшелері барып кӛрді. Кӛшпелі отырыс ӛткіздік. Мҥдделі 

министрліктер мен денсаулық сақтау саласының ҧйымдастырушылары, "Атамекен" 

Қазақстан Республикасының ҧлттық кәсіпкерлер палатасы, жҧмыс берушілер, 

парламенттік емес саяси партиялар, жекеменшік медициналық сақтандыру компаниялары 

және басқа да қоғамдық бірлестіктер ӛкілдерінің қатысуымен жҧмыс тобының бес 

отырысы, сондай-ақ комитеттің кеңейтілген отырысы ӛткізілді. 

Жҧмыс тобында 30-дан астам тҥзетулер мен ҧсыныстар болды, атап айтқанда: 

- заңның іске асырылу мерзімін жарты жылға ауыстырудың жеткіліктілігі туралы; 

- ел экономикасының болжамдық бағалануының зерделенуі туралы; 

- денсаулық сақтау жҥйесінің медициналық кӛмек кӛрсетудің жаңа моделіне 

кӛшуге қаншалықты дайын екендігі туралы, тиісті ақпараттық жҥйе қҧру туралы 

ҧсыныстар және бҧл модель халықтың ҥмітін ақтай ма деген мәселелер қаралды. 

Заң жобасын қарау барысында медицина персоналын білім беру жҥйесінен 

денсаулық сақтау жҥйесіне беру туралы мәселелер қаралып, мектеп оқушыларының 

денсаулығына жауапкершілікті жаңа стандарттар кӛлемінде қарастырылатынын, 

медицина қызметкерлерінің білімділігі мен білгірлігінің арттырылатыны анықталды. 

Бірақ болашақта мектептегі ғана емес, сонымен қатар интернаттағы және мектепке дейінгі 

ҧйымдардағы медперсоналдарды медицина саласына беру жолы айқындалды. 

Денсаулық сақтау саласының жаңа сапалы моделін енгізу, әрине, мҧқият талдауды, 

жҥйелі есептеулер жҥргізуді, жаңа қаржылық модель қҧруды және оның жҧмыс істеуін 

қамтамасыз етуді талап етеді. 

Сондықтан 2018 жылға 1 қаңтарға дейінгі уақыт аралығында міндетті әлеуметтік 

медициналық сақтандыруға кӛшу ҥшін барлық дайындық жҧмыстарын аяқтау қажет. 

Жҧмыс тобының, сондай-ақ комитеттің отырыстарын ӛткізу барысында барлық 

сҧрақтарға жауаптар алынды, ескертулер мен ҧсыныстар пысықталды. Ҧсыныстардың 

кӛпшілігі алдағы заң жобалары мен нормативтік қҧжаттарда іске асырылатын болады. 

Қымбатты әріптестер! Жоғарыда айтылғандарды ескере отырып, заң жобасын 

бірінші оқылымда мақҧлдауларыңызды ӛтінемін. 

Назар қойып тыңдағандарыңызға рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет, Зәуреш Жҧманәліқызы. 

Қҧрметті әріптестер, енді осы заң жобасын талқылауға кӛшеміз. 

Сӛз депутат Айсина Майра Арапқызына беріледі. 

 

АЙСИНА М.А. Қҧрметті Нҧрлан Зайроллаҧлы! Қҧрметті әріптестер! Міндетті 

әлеуметтік медициналық сақтандыру жҥйесін қҧрудың маңызды және ӛзекті екенін 

дәлелдеудің қажеті жоқ деп есептеймін. Себебі қазіргі таңда жҧқпалы емес аурулардың 

ӛсуіне, жаңа медициналық технологиялардың енгізілуіне, егде адамдар санының ӛсуіне 

қарай денсаулық сақтауға арналған шығыстардың ҧлғая тҥсетіні сӛзсіз. 

 Біздің денсаулық сақтау жҥйеміз осы ӛзгерістерге уақтылы ден қоюға тиіс. 
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Міндетті әлеуметтік медициналық сақтандыру жҥйесін енгізу мемлекет, жҧмыс 

беруші және азаматтар арасында денсаулық сақтау ҥшін жауапкершілікті бӛле отырып, 

әлеуметтік әділеттілік пен ынтымақтастық қағидаттарын қамтамасыз етіп, денсаулық 

сақтау жҥйесінің қаржылық тҧрақтылығын қамтамасыз етуге бағытталған. 

Бҧл жҥйе енгізілгеннен кейін денсаулық сақтауға арналған шығыстардың жалпы 

ішкі ӛнімге шаққандағы пайызы ӛседі деп кҥтілуде. Медициналық қызметтің сапасы мен 

қолжетімділігінің жоғары деңгейін қамтамасыз етуге жағдай жасалады деген сенімдеміз. 

Оған қоса, бәсекелестік медициналық сервисті дамытуға серпін береді деп 

ҥміттенеміз. Ӛкінішке орай, бҧл әзірше жоғары деңгейде емес, оны бәріміз білеміз.  

Егер әділін айтсақ, бҧл жҥйеге біз әлдеқашан кӛшуіміз керек еді деп мен ӛз басым 

есептеймін. Себебі біз "әрбір қазақстандықтың денсаулығы ҥшін кім жауапты болуға 

тиіс?", "Міндетті мемлекеттік сақтандыру қорына кім, қанша және қашан жарна аударуға 

тиіс?", "Бизнес кӛлеңкеге кетпей ме?" және тағы басқа сҧрақтарды қойып, дауласып 

жҥрміз. Әрине, мҧндай іске жоспарлылық, ойлылық, жҥйелілік, дәйектілік қажет. 

Жасыратыны жоқ, және бірқатар кемшіліктер де болуы мҥмкін. Мысалы, міндетті 

әлеуметтік медициналық сақтандыру жҥйесі кӛрсететін медициналық қызмет пакеті 

қоғамның, халықтың нақты қажеттілігіне сай келмеуі, халықтың медициналық қызметке 

қолжетімділігінің бірдей болмауы, ақпараттық жҥйенің дайын еместігі, білікті 

мамандардың тапшылығы және тағы басқа. Бірақ мҧндай жҥйені мемлекет, жҧмыс беруші 

және қызметкер есебінен қҧрған 54 елдің тәжірибесі бар. Міндетті әлеуметтік 

медициналық сақтандыру жҥйесі 90-жылдардан бері жҧмыс істеп келе жатқан Ресейдің 

тәжірибесі бар. Тіпті ӛзіміздің де ӛкінішті тәжірибеміз бар. Сондықтан барлық 

кемшіліктерді ескеріп, тиімді қор қҧруға мҥмкіндігіміз бар деп есептеймін. Оған қоса, 

міндетті әлеуметтік медициналық сақтандыру жҥйесіне кӛшуге моральдық та, 

материалдық та тҧрғыдан дайындалуға уақыт жеткілікті болды, әлі де жеткілікті. Оны 

енгізу мерзімін одан әрі соза бергеннен біздің проблемаларымыз шешілмейді.  

Сондықтан мен ӛз басым бҧл заң жобасын тҧтастай қолдаймын және әріптестерімді 

де оны қолдауға шақырамын. Рақмет. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет. 

Слово предоставляется депутату Бычковой Светлане Федоровне. Пожалуйста. 

 

БЫЧКОВА С.Ф. Уважаемый Нурлан Зайруллаевич! Уважаемые коллеги! Проект 

Закона Республики Казахстан "О внесении изменений и дополнений в некоторые законо-

дательные акты Республики Казахстан по вопросам обязательного социального медицин-

ского страхования" предусматривает изменение срока внедрения системы обязательного 

социального медицинского страхования. 

Предлагаемый перенос срока обусловлен необходимостью дополнительного вре-

мени на создание фонда страхования, его филиалов. Предполагается, что за это время 

расходы на здравоохранение будут консолидированы на республиканском уровне, фонд 

выступит единым стратегическим закупщиком медицинских и фармацевтических услуг. 
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Еще один вопрос, рассматриваемый законопроектом, - это передача школьной ме-

дицины из системы образования в систему здравоохранения. Ожидается, что передача 

будет сопровождаться актуальными и важными организационными изменениями: 

- медицинские пункты, которые находятся в системе образования, станут струк-

турными подразделениями поликлиник; 

- вводится единый регистр здоровья школьников, который будет интегрирован в 

общую информационную систему здравоохранения. 

Указанное решение должно обеспечить, с одной стороны, возможность усиления в 

школе профилактической медицинской деятельности; с другой - позволить школьным 

медикам системно повышать квалификацию, сохранять медицинский стаж, получать оп-

лату за квалификационную категорию. 

Все предлагаемые законопроектом изменения и дополнения достаточно обосно-

ванны и должны благоприятно отразиться на состоянии системы отечественного здраво-

охранения. 

Вместе с тем следует учесть, что при обсуждении законопроекта на заседаниях ра-

бочей группы с привлечением представителей гражданского общества был высказан ряд 

серьезных замечаний и предложений. 

Так, ряд вопросов возник в связи с тем, что в систему здравоохранения будет пере-

дано медицинское обслуживание более 6 тысяч организаций образования и воспитания, в 

то же время в отношении ряда из них, в том числе содержащих детей, наиболее нуждаю-

щихся во внимании государства, вопрос не решен и недостаточно проработан. 

Большинство иных предложений сводится к тому, что для обеспечения финансовой 

устойчивости и всеобщего охвата населения за счет обязательного медицинского страхо-

вания в стране необходимы: 

- нормирование оказываемых населению медицинских услуг; 

- использование эффективных моделей как распределения ресурсов, так и оказания 

медицинской помощи. 

В целом общество ждет и требует реальных гарантий того, что реформирование 

системы здравоохранения положительно скажется на объеме и качестве представляемых 

медицинских услуг. 

С учетом изложенного предлагаю одобрить законопроект в первом чтении. Спаси-

бо. 

 

ТӚРАҒА. Сӛз депутат Перуашев Азат Тҧрлыбекҧлына беріледі. 

 

ПЕРУАШЕВ А.Т. Уважаемые коллеги! Рассматриваемый законопроект вызывает 

большой резонанс в бизнес-сообществе. Мы, конечно, признательны Министерству здра-

воохранения и социального развития за то, что оно слышит мнения всех заинтересован-

ных сторон и работает в поиске взвешенного и сбалансированного решения. Мы привет-

ствуем достигнутое понимание по ряду вопросов данного законопроекта, но в партию "Ак 

жол" по-прежнему обращаются предприниматели, которые высказывают опасения, что 

эта реформа отрицательно скажется на их бизнесе. 
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Например, по подсчетам Национальной палаты предпринимателей, общая нагрузка 

на фонд оплаты труда у работодателя и работника к 2020 году в результате этих новшеств 

составит 50 процентов. Другими словами, работник будет получать на руки только поло-

вину того, что он заработал и что работодатель смог выделить на оплату его труда. При 

таком подходе по всем канонам экономики и работодатель, и даже сам работник становят-

ся прямо заинтересованы в сокрытии части заработной платы и переводе ее в "серые" 

схемы. Это закон экономики, с которым бесполезно спорить, нравится нам или нет. В 

условиях кризиса увеличивать нагрузку на бизнес крайне опасно. У нас и так в "теневой" 

экономике, по разным оценкам, от 20 до 40 процентов оборотов. 

Введение платежей из фонда оплаты труда фракция "Ак жол" предлагает отложить 

до преодоления кризисных явлений в экономике. Сейчас нас уверяют, что информацион-

ная система и в целом все вопросы по организации и деятельности фонда отработаны и 

готовы. Да, наверное, следует согласиться, что в разработанных правовых актах по вне-

дрению системы четко описаны нормы администрирования взносов, отчислений, опреде-

лены размеры, сроки уплаты, отчетность, штрафы, пени, взыскание с банковских счетов и 

так далее. То есть с точки зрения сбора этих взносов вопросы решены, но вопросы расхо-

дования средств фонда, их эффективности и прозрачности для общества, на наш взгляд, в 

достаточной степени еще не решены. 

Во-первых, сам по себе предлагаемый механизм, честно говоря, положа руку на 

сердце, - это, конечно, не страхование. Это дополнительный налог, дополнительный пла-

теж, налагаемый на работодателя и работника, потому что страхование подразумевает 

прежде всего персонификацию накоплений. Вот сейчас коллеги правильно говорят, что 

платить будут все, кто сможет платить, а размазываться будет на всех, как по бутерброду.  

Второй момент. Страхование подразумевает личную ответственность клиента за 

свое здоровье, и платежи от этого зависят. Фактически страхование здоровья стимулирует 

население, стимулирует клиента вести здоровый образ жизни, следить за своим здоровь-

ем. В нашем случае это никак не привязано. 

Третий момент. В мире в страховании существует конкуренция между страховыми 

компаниями, у нас это опять единый фонд. 

Наконец, очень важный момент. Страхование здоровья в западных странах, где эта 

система развита, прямо привязано к страхованию жизни. В этой связи возникает вопрос об 

экономических расчетах стоимости услуг в здравоохранении, которые должны отталки-

ваться от самого главного вопроса - цены жизни. У нас нет экономических расчетов цены 

жизни наших граждан. 

Буквально вчера в Алматы произошел пожар в "Алматы Тауэр", погибли шесть 

студентов. Я от имени фракции "Ак жол" выражаю соболезнования близким этих моло-

дых ребят (думаю, все коллеги в этом едины). По решению ректората Казахского нацио-

нального университета выделено по 340 тысяч тенге семьям погибших. Разве 340 тысяч 

тенге - это цена жизни молодых ребят, их несделанных дел, несбывшихся планов, неро-

дившихся детей, несостоявшейся опоры для родителей? Спасибо руководству универси-

тета, что оно проявило заботу, что-то сделало в этом отношении, а государство? Безус-

ловно, акимат будет что-то делать, но дело в том, что это будут некие представления. 

Четко просчитанной, государством зафиксированной цены человеческой жизни у нас нет. 
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Без этого страховать здоровье, на мой взгляд, экономически некорректно, получается - по 

личной оценке того или иного человека. Без экономически рассчитанной цены жизни 

невозможно рассчитать параметры цены за лечение и спасение этой самой жизни. 

Ответственность за врачебные ошибки, ненадлежащее исполнение обязанностей 

или негуманное отношение к пациентам. Кто отвечает в этой системе? Также вопрос оста-

ется. Например, в государственной системе здравоохранения за врачебные ошибки или 

недобросовестное отношение к пациентам отвечает вся вертикаль - от министра до сани-

тарки, они отвечают своими рабочими местами. Наглядный пример: Досаев, которого 

многие медики до сих пор считают одним из лучших министров здравоохранения, был 

сильным министром, тем не менее после скандала в Южно-Казахстанской области был 

вынужден уйти со своего поста. В частной системе ответственность главным образом 

финансовая. И это не только наша практика, это практика всех стран со страховой меди-

циной. В нашем случае не отработан вопрос, как будут отвечать медицинские клиники за 

ошибки или недобросовестное лечение пациентов. 

На Западе за клиентом стоят мощные адвокаты и юридические департаменты их 

страховых компаний, которые за своего клиента разорят любого халтурщика. У нас полу-

чается, что мы вроде как страхуем, но не прописано, как будет фонд биться за права своих 

клиентов, будет ли он биться за них или оставит их один на один с хамством или безгра-

мотностью. Эти вопросы не решены совершенно. 

Все вышеуказанные расходы можно было бы в какой-то мере оправдать (которые в 

этом фонде предусмотрены), если бы было прямо гарантировано, прямо увязывалось бы с 

улучшением качества медицинских услуг и медицинской помощи. Но таких гарантий 

тоже нет. 

Мероприятия по улучшению качества и увеличению объема медицинских услуг, 

планируемые в связи с внедрением ОСМС, звучат декларативно, так как отсутствуют 

конкретные цифры по ожидаемым результатам (снижение заболеваний и смертности, 

увеличение количества врачей на 10 тысяч населения, сокращение потерь экономики за 

пропуски рабочих дней по больничным и так далее), что порождает сомнения в их испол-

нении. 

Без повышения качества медицинских услуг наша система здравоохранения не 

выйдет на новый уровень, значит, возможно возникновение недовольства и недопонима-

ния со стороны граждан по поводу перехода к новой системе. Зачем платить дополни-

тельные деньги, если качество и объем услуг остаются прежними? 

Еще один очень важный вопрос, который беспокоит предпринимателей. Многие 

добросовестные работодатели на своих предприятиях имеют собственные поликлиники, 

где обслуживают своих работников. Многие заключают корпоративные договоры на об-

служивание с частными клиниками, многие оплачивают путевки своим хорошим работ-

никам и так далее. Все эти расходы, на наш взгляд, должны относиться на вычет, однако 

нет - и эти расходы на них оставляем, и еще требуем оплаты фонду. 

Также не сняты опасения по поводу коррупционних рисков, поскольку структура 

работы фонда, процедура принятия решений остаются непрозрачными. Может быть, в 

этом плане правильнее было бы ввести работу фонда в структуру бюджета, чтобы его 
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работу утверждал и контролировал Парламент, если не все общество? Или его деньги 

тоже будут потом направлены на финансирование каких-то непонятных проектов? 

Мы признательны Министерству здравоохранения, лично министру здравоохране-

ния и социального развития, за открытость и готовность к диалогу. Поэтому мы поддер-

живаем этот законопроект в первом чтении, но наша позиция ко второму чтению будет 

зависеть от того, как будут решаться поставленные сегодня нами и нашими коллегами 

вопросы. Спасибо. 

 

ТӚРАҒА. Спасибо. Хорошо. 

Қҧрметті әріптестер, тағы талқылауға қатысатын депутаттар бар ма? 

 

ОРНЫНАН. Жоқ. 

 

ТӚРАҒА. У меня сегодня монитор барахлит, поэтому я должен спросить, Влади-

слав Борисович, а то, если не дам слова, опять увяжете с американскими выборами. 

 

ЗАЛДА КҤЛКІ. 

 

ТӚРАҒА. Все нормально? Хорошо. 

Жазылған да депутаттар жоқ. Онда осы заң жобасын талқылау барысында бір ғана 

ҧсыныс тҥсті - заң жобасын бірінші оқылымда мақҧлдау жӛнінде. Қарсылықтарыңыз жоқ 

болса, осы ҧсынысты дауысқа қоямын. Дауыс берулеріңізді сҧраймын. 

Нәтижесін экранға беріңіздер. Заң жобасы бірінші оқылымда мақҧлданды. 

Енді қаулының жобасы сіздерде бар, сол бойынша да дауыс берулеріңізді 

сҧраймын. 

Нәтижесін экранға беріңіздер. "Қатысып отырғандар" - 102, "жақтағандар" - 102. 

Қаулы қабылданды. 

Рақмет, осы заң жобасына шақырылған азаматтарға. Сау болыңыздар. 

Қҧрметті әріптестер, келесі соңғы мәселе - Қазақстан Республикасының кейбір 

заңнамалық актілеріне экстремизмге және терроризмге қарсы іс-қимыл мәселелері 

бойынша ӛзгерістер мен толықтырулар енгізу туралы" Қазақстан Республикасы Заңының 

жобасы жӛнінде (екінші оқылым). Бҧл мәселе бойынша сӛз Халықаралық істер, қорғаныс 

және қауіпсіздік комитетінің мҥшесі депутат Жарасов Жанат Абдоллаҧлына беріледі. 

 

ЖАРАСОВ Ж.А. Уважаемые коллеги! Как известно, основными целями рассмат-

риваемого сегодня законопроекта являются совершенствование действующего законода-

тельства в сфере противодействия экстремизму и терроризму, оборота оружия и регули-

рования миграции и направленность на повышение уровня защищенности личности, об-

щества и государства от данных угроз. 

Концепция законопроекта была рассмотрена и поддержана в первом чтении 5 ок-

тября текущего года. 

Всего проведено тринадцать заседаний рабочей группы с участием представителей 

гражданского общества и средств массовой информации. 
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Предлагаемые нормы законопроекта обсуждались также на проведенных "круглых 

столах", на семинаре Республиканского общества ветеранов Казахстана, заседании Ассо-

циации ветеранов войны в Афганистане, что позволило в более широком формате совме-

стно с представителями гражданского общества рассмотреть предлагаемые меры проти-

водействия этим угрозам, соответствие их ожиданиям общества и наших граждан. На 

данных форумах предлагаемые в законопроекте меры практически были поддержаны. 

Наряду с этим большое обсуждение вызвал вопрос регистрации внутренних мигрантов. 

На этом аспекте полагаю необходимым остановиться подробнее. 

Рабочей группой поддержаны в целом действующие сегодня нормы в этой сфере, в 

то же время предложенные в проекте закона меры об установлении ответственности всех 

собственников жилья за проживание у них без временной регистрации других лиц вызва-

ли сомнения в их эффективности, а также вопросы по отсутствию конкретных механизмов 

и возникновению коррупционных рисков. Об этом ранее на презентации законопроекта 

отмечалось известными в стране общественными деятелями. 

Одно из заседаний рабочей группы было специально посвящено обсуждению пред-

варительного заключения Бюро по демократическим институтам и правам человека 

ОБСЕ, подготовленного в соответствии с обращением нашего комитета, в котором также 

было рекомендовано пересмотреть такую систему административной ответственности, 

которая может коснуться множества лиц, особенно с учетом того, что она предусматрива-

ла ответственность одних физических лиц за нерегистрацию других физических лиц. 

С учетом этого данные нормы были переработаны на предмет замены их на более 

действенные и понятные для законопослушных граждан. Тем самым определены обязан-

ность и ответственность только одной категории собственников жилищ - арендодателей 

жилищ. Мы полагаем, что данное решение позволит гражданам, не имеющим жилья, ре-

гистрироваться по месту временного проживания, вывести в правовое поле как нелегаль-

ных арендодателей, так и нелегальных внутренних мигрантов, навести порядок в этом 

неотрегулированном сегменте. В настоящее время в стране отлажена система регистрации 

по месту жительства граждан в уведомительном порядке. Предлагаемые нормы поддер-

жаны и в заключении Правительства. Эти меры обусловлены тем, что, как известно, в 

Актобе террористы проживали, готовились к совершению терактов в арендованных квар-

тирах и скрывались после совершения своих злодеяний также в арендованных квартирах. 

В целом эти подходы соответствуют международному опыту в вопросах регистрации. 

Наряду с этим законопроектом вводится альтернативная подследственность для 

органов национальной безопасности по преступлениям в сфере незаконного оборота ору-

жия, нелегальной миграции и наркобизнеса, являющимся практически основными спосо-

бами подготовки и финансирования терроризма.  

Также в целях усиления контроля за криминогенной ситуацией расширяются пол-

номочия органов внутренних дел, вводится альтернативная подследственность по ряду 

составов террористических преступлений для органов внутренних дел. 

Уточнена и также поддержана Правительством норма по определению должност-

ного лица государственного органа, то есть Комитета национальной безопасности, кото-

рое будет наделено полномочием по принятию решения о приостановлении работы сетей 

и (или) средств связи в интересах всех субъектов оперативно-розыскной деятельности с 
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последующим уведомлением уполномоченного органа по связи и Генеральной прокурату-

ры. 

Другие аспекты законопроекта (к примеру, относительно порядка обращения ору-

жия, условий хранения и особого контроля обращения) были подробно проработаны на 

заседаниях рабочей группы с привлечением специалистов в этих областях, а также граж-

данского общества. 

Также обсуждены с участием экспертов предложенные меры в сфере религиозной 

деятельности, ответственности охранных структур, осуществляющих охрану объектов, 

уязвимых в террористическом отношении, и ряд других норм. 

В целом ни одно из предложений, особенно затрагивающих правоотношения в 

сфере дополнительного введения ответственности наших граждан как уголовного, так и 

административного характера, не осталось без всесторонней проработки, заслушивания и 

учета мнений всех заинтересованных сторон, в том числе представителей гражданского 

общества и предпринимательской сферы. 

Уважаемые коллеги, по итогам рассмотрения законопроекта на заседаниях рабочей 

группы члены рабочей группы, представители гражданского общества и ОБСЕ пришли к 

общему мнению о продолжении сотрудничества в рамках рассмотрения и других законо-

проектов. 

Сравнительная таблица состоит из 91 позиции. Непринятых позиций нет. 

Хотел бы поблагодарить членов рабочей группы, представителей гражданского 

общества за активное участие в работе над данным законопроектом. 

Проект закона рассмотрен и одобрен на заседании Комитета по международным 

делам, обороне и безопасности. 

С учетом изложенного просим поддержать законопроект во втором чтении и на-

править его на рассмотрение в Сенат Парламента Республики Казахстан. Спасибо за вни-

мание. 

 

ТӚРАҒА. Рақмет, Жанат Абдоллаҧлы. 

Сҧрақтарыңыз бар ма? 

 

ОРНЫНАН. Жоқ. 

 

ТӚРАҒА. Онда, қҧрметті әріптестер, бас комитет осы заң жобасы тҧтастай 

мақҧлдансын деген ҧсыныс жасап отыр. Басқа ҧсыныстарыңыз жоқ қой? 

 

ОРНЫНАН. Жоқ. 

 

ТӚРАҒА. Жоқ болса, онда осы заң жобасын тҧтастай мақҧлдау жӛніндегі 

ҧсынысты дауысқа қоюға рҧқсат етіңіздер. Дауыс берулеріңізді сҧраймын. 

Нәтижесін экранға беріңіздер. Заң жобасы тҧтастай мақҧлданды. 

Енді осы мәселе бойынша қаулының жобасы сіздерде бар. Сол бойынша да дауыс 

берулеріңізді сҧраймын. 
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Нәтижесін экранға беріңіздер. 104 депутата голосовали, 104 депутата - "за". Реше-

ние принято. Законопроект принят. 

Присоединяюсь к руководителю рабочей группы и хочу поблагодарить представи-

телей всех государственных органов, которые работали. Закон был непростым. Он шел у 

нас первым в открытом режиме со всеми общественными организациями, непарламент-

скими партиями. Несмотря на то, что закон был сложным, очень глубоко и достойно все 

отработали. 

Осы мәселе бойынша шақырылған азаматтарға рақмет. Сау болыңыздар. 

Қҧрметті әріптестер, бҥгінгі кҥн тәртібіндегі мәселелердің бәрін қарап болдық. 

Енді депутаттық сауалдарды жариялауға кӛшеміз. Жазылған депутаттар жоқ. 

Қҧрметті әріптестер, бҥгінгі Мәжілістің жалпы отырысы жабық деп жарияланады. 

Рақмет. Сау болыңыздар. 

 

ОТЫРЫСТЫҢ СОҢЫ. 
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